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وزیر امور خارجه کشورمان گفت: اقدامات ایران در 9 ماه گذشته در روزنامه صبح ایران
راستای اجرای مفاد برجام بوده و هیچ کس نمی تواند در برابر این اقدامات، 
اقدامی انجام دهد. محمد جواد ظریف در کنفرانس خبری مشترک با 
همتای روسی خود در مسکو درباره موضوع یک جانبه گرایی گسترده 
آمریکا در سطح بین المللی اظهارداشت : در این رابطه به همکاری گسترده 
نیاز داریم و ایران و روسیه این کار را در قالب برجام و سایر حوزه ها انجام 
دادند. عمده کشورهای اروپایی درباره برجام گرچه از نظر سیاسی حمایت 
کردند اما به لحاظ عملی اقدامی نکردند برای مقابله با تحریم های آمریکا و 
اجرای تعهدات خود. ایران و روسیه درباره این که اروپا باید تعهدات خود در 

برجام را اجرا کند هم نظرند و ما این را به شرکای خود در برجام از اتحادیه

یک  فعال سیاسی گفت: در گذشته موج انتخاباتی شدت و ضعف داشت 
و موج اصلی نزدیک انتخابات بلند می شد، اما اینگونه نبود که تا این حد 
نگرانی نسبت به شکل گیری یک انتخابات رقابتی پرشور وجود داشته باشد. 
علی صوفی اظهارداشت :مردم در دوره های مختلف علی رغم انتقادهایی 
که به عملکرد دستگاه های نظارتی در ایجاد انتخابات رقابتی داشتند و آن 
را دلسرد کننده می دانستند، اما  مصمم بودند و صندوق رای را برای اعمال 
حاکمیت بر سرنوشت خود کاملا مغتنم شمردند و پای صندوق های رای 
حاضر شدند و شگفتی دور از انتظار و تحلیل ها آفریدند. صوفی با بیان 
این که »مردم همواره در انتخابات تغییرات شگرفی در عرصه حاکمیت 

ایجاد کردند« حوادث آبان 98 و دی  ماه 96 را یادآور شد و خاطرنشان 

نمی توانید دربرابر اقدامات برجامی ایران، اقدامی انجام دهید

هشدار ظریف به طرف های اروپایی برجام
علی صوفی :

باید فضا برای انتخابات رقابتی  فراهم شود
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رئیس جمهور در مراسم روز ملی صنعت پتروشیمی:

 خرده فرمایش های برخی درباره 
وعده های دولت منطقی نیست

پیامِ اما و اگرهای انتخاباتی اصلاح طلبان چیست؟

دوراهیلیست
دادنیاندادن
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شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان درحالی دیروز از احتمال عدم معرفی کاندیدا برای برخی حوزه های انتخابیه خبر 
داد که طی روزهای اخیر زمزمه لیست ندادن در انتخابات پیش رو از سوی چهره ها شاخص این جریان به تناوب تکرار شده است.
اصلاح طلبان به دنبال تحریم انتخابات نیستند، این را رسما و بارها از تریبون های مختلف عنوان کرده اند، تاکیدشان بر تحقق 
ائتلاف و انسجام حداکثری در انتخابات اسفندماه است اما نگرانی ها از »ردصلاحیت« و »نظارت استصوابی« شورای نگهبان را

به  یا زود  اینکه دوران تحریم دیر  با بیان  رییس جمهوری 
سرخواهد آمد، اظهار داشت: این حرف منطقی نیست که 
برخی ها که با دولت خرده فرمایش دارند، بگویند در سال ۹۵ 
و در فروردین ۹۶ اینها را گفتید و فروردین ۹۸ لحن فرق کرده 

است. آن شرایط، شرایط صلح بود و الان شرایط جنگ است. 
در همه دنیا جنگ شرایط ویژه خود را دارد. حجت الاسلام و 
المسلمین حسن روحانی روز دوشنبه در مراسم گرامیداشت 
روز ملی صنعت پتروشیمی ایران و دیدار با فعالان این صنعت

رکورد بورس شکسته شد 
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بازخوانی دو روایت از سیاست ارز تک نرخی
ارز ۴۲۰۰ تومانی چقدر دوام می آورد؟
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 مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم  گفت :در فصول کم کار که با کاهش 
عملیات نگهداری و خزان درختان و حضور حداقلی شهروندان در بوستان ها از تعداد این 
نیروها کاسته می شود که باوجود این اغلب آن ها در سایر پروژه های زیربنایی فضای سبز نظیر، 
پروژه های آب رسانی، توسعه جنگل کاری، باغچه سازی معابر و … به کار گرفته شده و اخراج 
کارگران به این طریق به هیچ عنوان صحت ندارد. پیام جوادیان با بیان اینکه حفظ و نگهداری 
از فضای سبز شهر قم در حال حاضر توسط ۲۵ پیمان نگهداری انجام می شود اظهار کرد: 
این پیمانکاران با تعداد حدود هزار و 3۰۰ نیروی ثابت، سالانه با هزینه ۶۰۰ میلیارد ریال 
امور مرتبط با حفظ و نگهداری از فضای سبز شهر قم را انجام می دهند.جوادیان با اشاره 
به اقدامات قابل توجهی که در سال های اخیر در راستای توسعه فضای سبز در شهر صورت 

گرفته است گفت: شهرداری قم با افزایش ۴ برابری بودجه فضای سبز و تخصیص بیش از

شهردارقم با انتقاد از عملکرد دستگاه های خدمات رسان استان در تامین زیرساخت های 
بلوار پیامبر اعظم)ص( این شهر گفت: با توجه به تلاش برای جذب سرمایه گذار درحاشیه این 
بلوار،تامین زیرساخت های آن بسیار ضروری است.  سیدمرتضی سقائیان نژاد، روز دوشنبه 
در یکصد و بیست و پنجمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهرقم در ساختمان 
شهید باکری این شورا، افزود:  بلوار پیامبر اعظم)ص( درمحدوده شهری واقع است و از نظر 
قانونی، سازمان های خدمات رسان، موظف هستند درچارچوب وظایف خود نسبت به تامین 
زیرساخت های این بلوار اقدام کنند. بلوار پیامبر اعظم)ص( از حرم حضرت فاطمه معصومه 
)س( آغاز و تا مسجد مقدس جمکران ادامه می یابد. طراحی بلوار بر اساس یک مسیر کاملًا 
مستقیم به طول هفت کیلومتر و عرض 3۰۰ متر، دربرگیرنده خیابان های منشعب به بلوار 
به صورت تقاطع های غیر هم سطح می باشد. وی گفت: شهرداری تعامل های بسیار خوبی با 
سازمان های خدمت رسان در استان دارد ولی متاسفانه تاکنون این تعامل یک طرفه بوده است.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم :

اخراج گسترده کارگران فضای سبز صحت ندارد 
شهردار قم تاکید  کرد

 ضرورت تامین زیرساخت های بلوار پیامبر اعظم)ص(

راهپیمایی باشکوه ۹دی در سراسر میهن اسلامی
برگ زرینی دیگر بر دفتر اقتدار ملی؛

معاون قوانین مجلس: با نظر رهبری

لوایح پالرمو و CFT  در دستور کار  سران قوا قرار گیرد

بازگشت به ریل اصلی اقتصاد؛ 
چرا و چگونه؟

اگر از آغاز انقلاب اسلامی تا به امروز را بررسی کنیم، در 
این ۴ دهه سخت ترین روزها و سال هایش، همین دو سال 

اخیر و چند ماه گذشته بوده است؛ به گونه ای که در طول این مدت هرگز زمانی نبوده 
که برای فروش نفت و حرکت یک کشتی نفتکش از بندرهای ایران به هر سوی دنیا تا این 
حد دچار مشکل متعدد شویم. وابستگی رشد اقتصادی به موجودی سرمایه و سهم بالای 
درآمدهای نفتی در سرمایه گذاری باعث شده اقتصاد  کشور همواره در معرض تکانه های 
نوسانات درآمدهای نفتی ناشی از تحولات بین المللی و عرضه روابط خارجی باشد که این 
نیز کاملا در تضاد با نقطه مطلوب اقتصادی است که همواره خودکفایی در عرصه های 
مختلف را به عنوان یکی از شعارها و رویکردهای اساسی خود دنبال می کرده است. 
این ها نمونه هایی از عدم انطباق اهداف و دستاوردها هستند. سوالی که در این روزها به 
ذهن خیلی ها می آید، این است که اقتصاد کشور تا چه زمانی توان تداوم این مسیر پر از 
دست انداز و پرتگاه را دارد و آیا همواره می توان به همین صورت کج دار و مریز ادامه داد یا 

تداوم این مسیر ما ره نقطه ای می رساند که بازگشت به شرایط عادی امکان پذیر نیست؟
در هر اقتصادی، کمبود منابع در کوتاه مدت را می توان از طریق انتقال منابع آتی اقتصاد به 
دوره حاضر یا سیاست هایی همچون مالیات تورم به طور مقطعی رفع کرده، اما در بلندمدت 
به طور قطع تعادلی ناپایدار است. با توجه به گفته های بالا، اثرات متقابل ورود اقتصاد کشور 
به دومین دوره رکود تورمی عمیق در کمتر از یک دهه بر پارادایم حاکم بر رابطه اقتصادی 
دولت و ملت را می توان به روشنی درک کرد. در چارچوب نظام تحلیلی گفته شده، تحریم های 
اقتصادی به مثابه تکانه ای عمل کرده اند که با محدود کردن منابع اقتصاد و به بیان دیگر، 
تنگدست کردن اقتصاد، ادامه تعادل به استخراج بیش از حد منابع برای خشنودسازی 
سیاسی را امکان ناپذیر ساخته اند. نگاهی به بحران های اقتصادی کشور همچون بحران نظام 
بانکی در تامین مالی تولید، بحران صندوق های بازنشستگی و بحران های زیست محیطی 
نشان می دهد که پیشتر و فراتر از تحریم های اقتصادی، عدم تعادل های ساختاری ناشی 
از استخراج بیش از حد منابع و مصرف مسرفانه، ظرفیت توسعه کشور را به شدت محدود 
کرده اند.  به بیان دیگر، گرچه تحریم های اقتصادی به محدودیت شدید منابع مالی کشور 
منجر شده، اما این تحریم ها را تنها باید به عنوان تکانه هایی در نظر گرفت که ضعف های 
ساختاری اقتصاد را آشکار کرده اند، بنابراین تنگدست شدن اقتصاد را باید به عنوان یک 
شکاف عمیق میان دولت و شهروندان عنوان کرد که از یک سو منجر به امتناع سیاست گذاری 
توزیعی در سمت دولت شده و در سوی دیگر، مخالفت شدید شهروندان با هرگونه تغییر در 
پارادایم سیاست گذاری را به همراه خواهد شد. جدای از آن، تنگدست شدن اقتصاد به معنای 
نحیف شدن هر چه بیشتر طبقه متوسط و شکست جامعه به دوگانه یک طبقه فرودست بزرگ 
و یک طبقه برخوردار کوچک است. وجود درآمدهای نفتی باعث شده تنها دغدغه دولت ها، 
نحوه هزینه کرد این منابع بوده و علاقه ای به پاسخ گویی نیز نداشته باشد و در نهایت انباشت 
خسارات ناشی از تصمیم گیری های غلط در ترازنامه بانک مرکزی تخلیه شده و باعث بروز 
شوک های تورمی سنگین گردد. در این شرایط نیز دولت ها در ادامه اشتباه هایشان برای بهبود 
اوضاع تورم به مداخله در بازارهای مختلف و سرکوب های قیمتی می کند که حاصل آن نیز 
چیزی به جز کاهش سرمایه گذاری نخواهد بود. مستقل بودن سیاست گذار پولی از دولت ها، 
یکی از فاکتورهای مهم اصلاحات اقتصادی است که می تواند جلوی هزینه کردهای بالای 
دولت را بگیرد. آنچه در این میان بسیار نگران کننده به نظر می رسد و می تواند اقتصادمان را 
لبه پرتگاه بدون بازگشتت ببرد، تخریب های پی در پی محیط زیست و عدم اتخاذ راهکارهای 
عملیاتی برای حل فقط و بیکاری و تبعات اجتماعی آن است. سیاست های اشتباه حوزه 
آب، نمونه دیگری از عدم تدبیر و عقلانیت در استفاده بهینه از منابع آن است. طی ۴ دهه 
گذشته به کرات در اسناد بالادستی، توجه به رفاه اقشار ضعیف و محروم جامعه دیده شده 
است، اما به دلیل آن که سیاست گذاری های این حوزه بیشتر معطوف به پرداخت یاارنه های 
نقدی و غیرنقدی بوده، تنها منجر به افزایش مقوله مصرف گرایی در میان مردم شده و هر 
کسی که داراتر بوده، بیشتر مصرف کرده است. خروجی این سیاست ها نیز چیزی به جز 
شکست نبوده و منجر به کسری بودجه فزاینده دولت و تورم مزمن شده است. این تورم ها نیز 
همواره بیشترین فشار را بر اقشار ضعیف وارد ساخته است. در واقع سیاست هایی که به اسم 
دفاع از دهک های پایین دست جامعه طراحی شده بوده، در نهایت به فقیرتر شدن آنها منجر 
شده است. باید دقت کرد که ادامه وضعیت فعلی و بالاتر رفتن نرخ تورم و فشار بر این گروه ها 
و نه اصلاح چگونگی پرداخت یارانه ها، خطارات اجتماعی سنگینی را به همراه خواه آورد. 
در مجموع می توان گفت که هر چه انجام اصلاحات اقتصادمان به تاخیر بیفتد، هزینه های 
بازگشت به شرایط عادی بیشتر از قبل خواهد شد. اما نگرانی بزرگ تری که وجود دارد، این 
است که تخریب های متوالی محیط زیست در اثر سیاست های اقتصادی اشتباه و آسیب های 
اجتماعی پیرو آن که ناشی از نارضایتی اقشار ضعیف جامعه است، می تواند اقتصاد را به 
یک نقطه غیرقابل بازگشست هدایت کند. اقتصاد بیمار ایران باید هر چه زودتر مورد جراحی 
درست و علمی قرار گیرد و بسیاری از مقررات کسب وکار همچون سیاست های مالیاتی، بانکی 
و بیمه ای مورد بازبینی و اصلاح قرار گیرد. تعلل بیشتر دولت و حاکمیت در این امر می تواند 

منجر به افزایش تبعات امنیتی و اقتصادی شود.
* تحلیلگر اقتصادی

ایده ائتلاف اصلاح طلبان و اعتدالیون همچنان در کما!

مجید سلیمی بروجنی*

عکس/ محمد مهدی دارا

 در نظر دارد نگهداری ،کنترل فضای سبز و نظافت مجموعه سایت البرز را 
از طریق مناقصه عمومی به شرکتهای واجد شرایط واگذار نماید. لذا کلیه اشخاص 
حقوقی متقاضی، می توانند جهت اطلاع از شرایط و دریافت اسناد مناقصه از طریق 
مراجعه به سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم به نشانی:قم،میدان 72 تن ،طبقه 
زیرین ساختمان مشترک سازمان تاکسیرانی وسازمان مدیریت پسماند شهرداری 

قم،واحد امور قراردادها اقدام نمایند.
شرایط عمومی:

تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار 1- بصورت ضمانت نامه بانکی 2-مطالبات   -1
بلوکه شده تائید شده 3-واریز وجه نقد به حساب بانک قرض الحسنه مهر ایران به 

شماره شبا)IR 770600520301101520177001( می باشد.
2- هرگاه برندگان اول، دوم و سوم مناقصه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده ایشان 

به ترتیب ضبط خواهد شد.
3- سازمان در رد یا قبول هر یك از پیشنهادات مختار است.

۴- هزینه درج آگهی بر عهده برنده مناقصه است.
5- سایر شرایط وجزیئات مربوط به مناقصه در برگ شرایط عمومی ونمونه قرارداد درج 
گردیده که می بایست توسط پیشنهاد دهندگان با قید جمله )قبول است( مهر و امضاء 

و ضمیمه پیشنهاد گردد.
۹۸/1۰/17لغایت  تاریخ  از  پیشنهادات  تحویل  و  اسناد  دریافت  مهلت   -6

۹۸/1۰/۲۸باشد.
7- محل تسلیم پیشنهادات:قم بلوار امام موسی صدر، شهرداری مرکز،طبقه چهارم 

،واحد حراست حوزه معاونت خدمات شهری.
8- جهت پاسخگویی به سوالات با کارشناس امور قراردادها با شماره تلفن 118-

36551810-025تماس حاصل فرمایید.
10 -حضور پیشنهاد دهندگان یا نمایندگان آنها در محل سازمان بلامانع می باشد.

سازمانمدیریتپسماندشهرداریقم
آگهی تجدید مناقصه عمومی)نوبت اول(

مسئولیت تصمیمات خودرا 
بپذیریم

 مجمع تشخیص مصلحت نظام فعلا مصلحت ندیده است 
نظر نهایی خود را در مورد »FATF« بیان کند. در نماز جمعه و 
تلویزیون هم که تا دلتان بخواهند علیه »FATF« حرف زده می شود که اگر به این لایحه بپیوندیم 

چنان می شود و چنین.
در این نوشتار می خواهم دو مسئله ساده را با مخالفین »FATF« به ویژه اعضای مجمع بیان 
کنم. اولین مسئله قبول مسئولیت است. اعضای مجمع تشخیص باید مسئولیت تصمیم خود را 
به عهده بگیرند. اگر در  آینده چین و روسیه هم حاضر همکاری با ایران نشدند، اعضای مجمع 
همینطور که امروز سینه سپر کرده اند و با سری بالای علیه لایجه پالرمو حرف می زنند، آن روز هم 

در نماز جمعه و تلویزیون حاضر شوند و از تصمیم خود دفاع کنند.
نکند خدای ناکرده شرایط بدتر شود و آنهایی که بر طبل مخالفت کوفتند، طلبکار شوند  و همه 

کاسه کوزه ها را سر دولت و مجلس  بشکنند که گویی نه خانی آمده است و نه خانی رفته است.
دولت و مجلس مسیر آینده کشور را در پیوستن به FATF می دانند و مجمع تشخیص نه. اگر 
پیوستیم که مسئولیت آینده کشور به این دو قوه است و اگر نه که مسئولیت با اعضای مجمع 

است.
نمی شود کسانی دیگر تصمیم بگیرند و پاسخ گویی با دولت و مجلس باشد. منظور از دولت و 
مجلس، دولت روحانی و مجلس دهم نیست. این معنا شامل همه دولت ها و مجلس ها می شود.
خیلی هم مسئله پیچیده ای نیست البت هیچکدام از اعضای مجمع حاضر نشده اند تا به امروز 
مسئولیت این کار را به عهده بگیرند اما واقعا انتظار جامعه این است که هرکسی مسئولیت کاری 
را که انجام می دهد بپذیرد. انشالله که حرف اعضای مجمع و ائمه جمعه و کارشناسان تلویزیون 
راست باشد و با نپیوستن به »FATF«  حال اقتصاد ایران خوب شود و تولیدگران بتوانند به راحتی 
به داد و ستد بپردازند. نکته بعدی این است که اگر یک اصول گرا در انتخابات 1۴00 فاتح میدان 
رقابت شد  و ردای ریاست جمهوری را به تن کرد وبعد از استقرار کامل در پاستور، این لایحه را 

دوباره به جریان انداخت، نظر شما چه خواهد بود؟
سوالی که مطرح این است که آیا مشکل خود »FATF« است یا دولت روحاتی؟ چندی پیش 
روزنامه کیهان در حمایت از سعید جلیلی و تصمیم او برای پیوستن به »FATF« نوشت:» آنچه در 
مکاتبات سعید جلیلی با دولت وقت و شمس الدین حسینی وزیر اقتصاد دولت دهم با مجلس 
درخواست شده، تدوین سازوکارهای مستقل داخلی در زمینه مبارزه با پولشویی و مبارزه با تأمین 
مالی تروریسم بوده تا بهانه از دشمن گرفته شود و نه کاری که در دولت فعلی به عنوان اجرای 

دیکته های FATF و وزارت خارجه و خزانه داری آمریکا در حال انجام است.«
به نظر می رسد برخی هم با مذاکره موافق هستند هم با »FATF« اما در دولتی به غیر از دولت 
حسن روحانی. اگر یادتان باشد در جریان مناظره با مصطفی تاج زاده، نبویان عضو ارشد جبهه 
پایداری و نماینده سابق مجلس گفت:» »مذاکره با آمریکا را حاج قاسم سلیمانی باید انجام دهد 
نه آقای ظریف.« امیدوارم اعضای مجمع به این دو مسئله مطرح شده در این نوشتار توجه کنند 

و پاسخی برای آیندگان داشته باشند.

حجت الاسلام والمسلمین شهیدی: 

بنیاد شهید درگیر مسایل سیاسی و جناحی نمی شود
رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: همه افراد می توانند در انتخابات شرکت کنند و به نامزد 
مورد نظر خود رأی دهند، اما بنیاد شهید و امور ایثارگران به  هیچ  وجه درگیر موضوعات سیاسی 

و جناحی نخواهد شد. 
حجت الاسلام والمسلمین سید محمدعلی شهیدی روز دوشنبه در جلسه شورای معاونین 
بنیاد شهید و امور ایثارگران با تبریک میلاد حضرت زینب )س( و فرارسیدن 11 دی روز پرستار 
گفت: حضرت زینب )س( در واقعه عاشورا و پس از آن نقشی بزرگ را ایفا کردند و سالروز ولادت 
ایشان به  عنوان روز پرستار نام گذاری شده است. امروز نیز همسران جانبازان و شهدا ادامه دهنده 
راه ایشان هستند و علی رغم تمام سختی ها و مشکلات، ایثارگرانه به پرستاری از همسران و 

فرزندان خود می پردازند.
وی با اشاره به پیش رو بودن انتخابات مجلس شورای اسلامی در سال جاری گفت: همه افراد 
می توانند در انتخابات شرکت کنند و به نامزد مورد نظر خود رأی دهند، اما بنیاد شهید و امور 

ایثارگران به  هیچ وجه درگیر موضوعات سیاسی و جناحی نخواهد شد.
معاون رییس جمهوری افزود: مقام معظم رهبری بر لزوم غیرسیاسی بودن فضای بنیاد شهید و 
امور ایثارگران تأکید دارند. مسئولان بنیاد نیز در همه سطوح شهرستان ها، استانی و ستادی باید 
از جانبداری نامزدها یا جناح های سیاسی خودداری کنند و اجازه ندهند ظرفیت ها و امکانات 
بنیاد شهید و امور ایثارگران و ارزش های ایثارگری فدای جانبداری اشخاص یا جناح های سیاسی 
شود. وی تأکید کرد: رعایت نکردن قوانین و مقررات در انتخابات و طرفداری مسئولان بنیاد به 
نفع شخص یا جناح های سیاسی بطور قطع برخورد قاطع قانونی را به دنبال خواهد داشت.
نماینده ولی فقیه در بنیاد شهید و امور ایثارگران ضمن تأکید بر لزوم ضرورت مشارکت جدی 
ایثارگران در عرصه انتخابات در راستای مشارکت حداکثری گفت: تشکل های شاهد و ایثارگر 
که تحت پوشش بنیاد شهید و امور ایثارگران برای ترویج فرهنگ ایثار و شهادت در ابعاد مختلف 
شکل گرفته اند نباید به نمایندگی از جامعه ایثارگران در رقابت های انتخاباتی از نامزدها یا جناح 
سیاسی خاصی حمایت کنند و اگر گزارشی در این زمینه دریافت شود طبق مقررات از فعالیت 

آنها جلوگیری خواهد شد.

مصطفی داننده*
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اخبار

شاید فردا برای FATF دیر باشد
تصور تبعات پیوستن به لیست سیاه FATF برای افراد 
غیر دخیل در حوزه تجارت آسان نیست به خصوص در 
زمان بعد از لغو تحریم ها و کمتر کسی مدعی است که 

تحریم ها تا ابدگریبان گیر کشور باشد. 
درسال های نه چندان دور که به برکت مصرف درآمدهای سرشار نفتی  نسل های آینده، 
به خود غره بودیم وخود را بی نیاز از دنیا می دیدیم، کمتر کسی فکر می کرد برای انتقال 

ساده ترین تراکنش خارج از مرزهای کشور دچار دردسر و هزینه گزاف شویم.
سال ها گذشت و از مبدع بودن گفتگو تمدن ها رسیدیم به دوره ای که با بهانه های 
واهی تمام بدخواهان به اجماع علیه ما رسیده اند و ماهی نیست که علیه این مرز و بوم 

قطعنامه ای ظالمانه و حکم بلوک اموالی از بیت المال مملکت صادر نشود.
برای دست اندکاران تجارت  بین الملی، لمس تحریم های دور دوم به مراتب سخت تر 
و ملموس تر شده است. موج ایران گریزی باعث شده تا صادرکنندگان اجناس خود را 
ارزان تر بفروشند و پول خود را به سختی و تحمل چندین هزینه انتقال دریافت کنند و 

واردکنندگان نیز جنس گران تر خریداری کرده و هزینه گزاف متحمل شوند.
کم کم با علنی شدن  وقت کشی در خصوص تعین تکلیف نهایی پیوستن به  معاهده 
مالی، واژه  FATF بر سرزبان ها افتاد؛ از وکیل التجاری که نامش را نمی تواند صحیح 
تلفظ کند گرفته تا دلسوزان و دلواپسان درباره این مساله ساعت ها صحبت کردند، اما  
دست اندر کاران مجمع تشخیص نظام رای به تشخیص فوریت تعین تکلیف ندادند. حالا 

وقت در حال  اتمام است و ما ماندیم و کره شمالی در برابر ۹5 درصد اقتصاد دنیا.
ملموس ترین خروجی های تحریم در موج دوم برای مردم عادی نوسان و افزایش نرخ ارز 
تا تورم فزاینده اقلام و کالاها بود، تا اینکه در مردمی ترین و فراگیر ترین ورزش کشور یعنی 
فوتبال نیز اثراتش را به رخ کشید و برای پرداخت حق الزحمه یک مربی بین المللی  برای 

ورزشی که جزو تروریسم نیست، دچار مشکل شدیم و باقی داستان.
 آنچنان زمان ضیق است که دیگر مجالی برای شرح واقعه بصورت کلاسیک برای 
کسی که خود را به خواب زده نیست؛ گویی هنوز دلواپسان نمی دانند که این معاهده، 
قرارداد نیست و فقط یک رتبه بندی ریسک کشورهاست. همینطور نمی دانند که هیچ 
نیازی به افشای اطلاعات مالی کشور نیست اما با در بوق و کرنا کردن این اطلاعات غلط، 

سعی در ترساندن مردم از فرجام این امر دارند.
یکی از نگرانی های بین المللی ما بر اساس اولویت های کلان نظام، حمایت از مردم 
مظلوم سوریه و لبنان  دربرابر رژیم خونخوار صهیونسیم است. جالب است هر دو کشور 

عضو این پیمان مالی هستند و دچار نشت اطلاعات یا دریافت کمک نشده اند!
با همه این  اوصاف، کمتر کسی تصور می کرد حلقه تحریم روز به روز بر ما تنگ تر شود و 
فعالان اقتصادی که تعبیر رهبر معظم انقلاب، سربازان جنگ  اقتصادی هستند را هدف 

قرار دهد.
 تصور سختی و تبعات پیوستن به لیست سیاه FATF برای افراد غیر دخیل درحوزه 
تجارت آسان نیست، به خصوص در زمان بعد از لغو تحریم ها و کمتر کسی مدعی است 

که تحریم ها قرار است تا ابد گریبان گیر کشور باشد.
بواسطه  تعاملاتی  اندک  که  روسیه  و  ترکیه  اتفاق، کشورهای  این  وقوع  در شرایط 
بانک های دسته چندم با ایران دارند، به احتمال زیاد به یاران گذشته ما مثل چین و هند 
می پیوندند و ما می مانیم و شبکه صرافی عراق و افغانستان و درصدهای بالای انتقال. 
در آن صورت دیگر حتی خبری از بانک کولنی که یک موسسه چند نفره بود و به برکت 

درصدهای گزاف دریافتی از ما سری در سرها پیدا کرده، نخواهد بود.
احتمال تشدید نرسیدن دارو به بهانه های جدید وجود دارد و تکلیف دانشجویان و 
سایر ایرانی های مقیم کشورهای خارجی که دیگر اظهرمن الشمس است. در زمینه 
سرمایه گذاری خارجی حتی اگر اقتصادی ترین و پربازده ترین طرح ها را داشته باشیم، 

کمترین شانس را حضور یک سرمایه گذار خارجی خواهیم داشت.
قصد ما از نوشتن، آشنایی با دغدغه های آتی است که دامنه اش از تجارت فراتر رفته 
و عموم مردم را در بر می گیرد. ای کاش کسانی که امروز از هر تریبونی جهت اعلام 
مخالفت خود درباره پیوستن به FATF استفاده می کنند، در صورتی که اقتصاد کشور 
دچار تکانه شدید بواسطه قرار گرفتن در لیست سیاه شد، از همان تریبون مسولیت کار 

خود را قبول کنند.
از عزیزترین  نبوده ایم،  تروریسیم  قربانی  این سال ها  ما طی  این است مگر  سوال 
دانشمندان هسته ای تا مردم بی گناه؛ مگر عالی تر از فتوای ولی فقیه حکمی داریم 
وقتی که فرمونده اند استفاده غیرصلح آمیز از انرژی اتمی و کمک به تروریسم حرام است. 
پس چطور باید این مهم را به زبان بین المللی ترجمه کرد؟ چطور باید از لابی سعودی 

وصهیونیسم بهانه زدایی کرد؟ شاید فردا خیلی دیر باشد.

رئیس قوه قضائیه:

جذب نیرو در دستگاه قضا مبتنی بر 
پست های خالی نباشد

رئیس قوه قضائیه گفت: جذب نیروهای جدید در این قوه نه لزوما براساس پست های 
خالی بلکه باید بر مبنای کارسنجی و نیاز واقعی مجموعه قضایی کشور باشد تا شاهد 

تحول و گشایش در اجرای عدالت و رضایت مردم باشیم. 
آیت الله سید ابراهیم رئیسی در جلسه شورای عالی قوه قضائیه با اشاره به سفر کوتاه 
خود به شهرستان های ورامین و پیشوا، به همه مسئولان در مجموعه دستگاه قضایی و 
سایر دستگاه ها تذکر داد که ساز و کاری ویژه پیش بینی شود تا مردمی که به هر دلیل 
شرایط اقتصادی مناسبی ندارند، قادر به تامین هزینه اخذ وکیل نیستند یا زبان حقوقی 
ندارند، با مانعی رو به رو نباشند. وی با ذکر مثالی در این زمینه، به یکی از مواردی که با 
آن در سفر اخیر به ورامین مواجه شده اشاره کرد و گفت: فردی را مشاهده کردم که تحت 
پوشش کمیته امداد بود و از مددجویان به حساب می آمد، اما می گفت برای انجام یک 

کار کارشناسی در پرونده خود، باید 500 هزار تومان پرداخت کند.
رئیسی اظهار داشت:  همه دادگستری ها و به طور کلی دستگاه ها در سراسر کشور باید 
زمینه های لازم را فراهم کنند تا در شرایط اقتصادی موجود، همه مردم بتوانند حقوق 
خود را در عدلیه و ادارات دنبال کنند و نیروها نیز باید با اخلاص، پیگیری و جدیت تلاش 
کنند که مشکل مردم حل شود و هیچکس علاوه بر تنگناهای معیشتی و مشکلات 

اقتصادی، درد مضاعفی را برای احقاق حق یا انجام کار خود احساس نکند.
گره گشایی از معیشت و سفره مردم، یک مسئولیت اساسی است

رئیس قوه قضاییه حماسه نهم دی ماه را از تجلی قدرت الهی از غیر مجاری معمولی 
و طبیعی دانست و اظهار داشت: متوجه شدن دل ها به ارزش های اسلامی و انقلاب به 
صورت خودجوش، احساس تکلیف مردم برای دفاع از دین و عاشورای حسینی، برملا 
شدن چهره فتنه گران و خاتمه یافتن فتنه ای که هشت ماه امنیت و آرامش کشور را نشانه 

رفته بود، از مهم ترین شاخصه ها و دستاوردهای حماسه ۹ دی به شمار می رود.
وی یادآور شد: تجربه ۹ دی را در بسیاری از روزهای انقلاب داشته ایم و هر جا مردم 
احساس کرده اند که دشمن دسیسه می کند، با حضور خود به توطئه های دشمن پایان 
داده اند. از جمله این ایام، 5 دی امسال بود که دشمن به صورت شفاف دعوت به قتل، 
ویرانگری، کشتار و غارت کرده بود و مردم هم شفاف پاسخ دادند که ناامیدسازی دشمن 
همچنان در اولویت است. مردم مشکلات اقتصادی و خواسته های مهمی دارند که باید 
مورد توجه جدی قرار گیرد، اما در عین حال، اولویت ناامیدسازی دشمن باید همچنان 

باقی بماند تا از انقلاب، ارزش ها و کشور، صیانت شود.
رئیسی، پاسداشت بصیرت و مقاومت مردم را در گرو صیانت از حقوق مردم در همه 
عرصه ها توسط مسئولان و کارگزاران کشور دانست و با بیان اینکه امروز حل مشکلات 
اقتصادی و گره گشایی از معیشت و سفره مردم، یک مسئولیت اساسی است، افزود: 
در طول چهل سال گذشته، این تجربه را به دست آورده ایم که هر جا در شرایط جنگ 
اقتصادی و تحریم، حضور و مشارکت مردم را مد نظر قرار داده ایم، مردم با مسئولیت 

پذیری در صحنه حضور یافته اند و موفقیت کشور را رقم زده اند.

مهدی چمران: 

لیست نهایی شورای ائتلاف با نظرسنجی 
انتخاب می شود

عضو شورای ائتلاف نیروهای انقلاب گفت: در کل شهر تهران نظرسنجی خواهیم کرد 
تا 30 نفری که بیشترین رأی مردمی را داشته باشند در لیست نهایی شورای ائتلاف قرار 

بگیرند. 
مهدی چمران افزود: ما برای رسیدن به لیست تهران، سه مرحله را در نظر گرفته ایم که 

طبق زمان بندی از پیش طراحی شده در حال اجرای آن هستیم.
توانمندی های  و  شاخص ها  معیارها،  بررسی  اول  مرحله،  داشت:  اظهار  چمران 
نامزدهاست تا از میان آنها تعداد واجد شرایط را انتخاب کنیم تعداد گزینه های مرحله اول 

مشخص نیست ممکن 150 نفر باشد و یا ممکن است به 300 نفر هم برسد.
وی خاطر نشان کرد: در این مرحله شاخص های لازم را درباره نامزد مورد بررسی قرار 
خواهیم داد تا گزینه هایی که شاخص های اولیه شورای ائتلاف را برای نمایندگی مجلس 
دارند، مشخص شوند. عضو شورای ائتلاف نیروهای انقلاب ادامه داد: در مرحله دوم، 
نامزد مشخص شده در مرحله اول را در مجمع عمومی 1800 نفره که حدود 10 بهمن 
برگزار خواهیم کرد به رأی اعضای مجمع خواهیم گذاشت تا در نهایت این تعداد به 60 
نفر برسند. چمران گفت: در این مرحله، 60 نفری که آرای بیشتری در مجمع 1800 
نفره داشته باشند در مرحله بعد مورد توجه خواهند بود و کسانی که نتوانند در جمع 60 

نفر قرار بگیرند، حذف می شوند.
وی افزود: در نهایت و در مرحله سوم، درباره این 60 نفر که خروجی دو مرحله گذشته 
بوده اند در کل شهر تهران نظرسنجی خواهیم کرد تا 30 نفری که بیشترین رأی مردمی 

را داشته باشند در لیست نهایی شورای ائتلاف قرار بگیرند.
عضو شورای ائتلاف نیروهای انقلاب ادامه داد: این نظرسنجی توسط مراکز معتبر 

انجام خواهد شد و در سراسر شهر تهران نظر مردم را لحاظ خواهد کرد.

وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح: 

هر تهدید و تجاوز را بی درنگ پاسخ می دهیم
 وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح گفت: برابر تدابیر فرمانده معظم کل قوا که هر تهدید و 
تجاوز را با قاطعیت و بی درنگ پاسخ داده و خواهیم داد و برای تقویت قدرت موشکی و دفاعی 
از هیچ تلاشی فروگذار نخواهیم کرد.  سرتیپ امیر حاتمی روز دوشنبه با حضور در جمع 
دانشجویان دانشگاه های افسری ارتش جمهوری اسلامی ایران با گرامی داشت ۹ دی ماه، 
روز بصیرت و میثاق با ولایت؛ این روز بزرگ را نماد آگاهی، هوشیاری، ولایت مداری و بصیرت 
ملت سرافراز ایران اسلامی در مقابله با هجمه های دشمنان قسم خورده نظام اسلامی 
دانست. وی با تحلیل شرایط اجتماعی حوادث دی ماه سال 1388 اظهار کرد: در شرایطی 
که فضای سیاسی اجتماعی جامعه غبارآلود می شود و فتنه ها از گوشه و کنار سر بر می آورند، 
آن چیزی که می تواند موجبات نجات و سربلندی یک ملت را فراهم کند، بصیرت دینی و 
انقلابی مردم است که از ارزش ویژه ای برخوردار است. وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح 
افزود: تلاش دشمنان انقلاب اسلامی در طول ۴0 سال اخیر همواره بر این مبنا بوده است 
که جای حق و باطل را تغییر تا سره از ناسره مشخص نشود و مردم قدرت تشخیص حقیقت را 
نداشته باشند ولیکن به کوری چشم بدخواهان این انقلاب، ملت عزیز ایران اسلامی همواره 
در برهه های حساس، با وحدت کلمه و بدون تردید از حق و حقیقت دفاع کرده و موجب 
خلق حماسه های بزرگ شده اند. حاتمی ادامه داد: حماسه بزرگ ۹ دی در سراسر کشور 
پهناور ایران اسلامی آوردگاه عشق ورزی و وفاداری امت اسلامی به امام و مقتدای خود بود 
که آمدند تا با ایفاء نقش ملی خود، امید دشمنان را ناامید سازند. حاتمی با تبیین و معرفی 
تهدیدات و فتنه های مختلفی که در طول ۴0 سال عمر پربرکت نظام اسلامی، کشور و نظام 
اسلامی را درگیر خود ساخته است، گفت: اولین فتنه در روزهای آغازین پیروزی انقلاب 
اسلامی، توسط گروهک های ضدانقلاب با محوریت گروهک منافقین شکل گرفت که هدف 
اصلی شان ضربه زدن به موجودیت انقلاب اسلامی بود که این خباثت ها و دشمنی ها به ترور 
و شهادت هزاران نفر از جوانان و مردم بی گناه و مظلوم ایران اسلامی شد. وی با بیان اینکه 
دومین توطئه دشمن علیه نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران تحمیل جنگی تمام عیار از 
سوی نظام استکبار جهانی با محوریت رژیم بعث عراق به کشور و ملت مظلوم ایران اسلامی 
بود، یادآور شد: هدف این جنگ سرنگونی جمهوری اسلامی ایران و تجزیه و فروپاشی و تفرقه 
جغرافیایی کشور بود و این بار نیز با عنایت خداوند متعال، رهبری های پیامبرگونه امام راحل 
عظیم الشأن و آگاهی، هوشیاری و بصیرت ملت بزرگ ایران اسلامی و ایثارگری و جانفشانی 
شهیدان سرافرازمان، نقشه دشمن با شکست مواجه شد و ملت ایران اسلامی با سربلندی از 

این آزمون الهی خارج شدند.

عباس سلیمی نمین :

اصلاح طلبان می توانند لیست قوی بدهند
تحلیلگر مسائل سیاسی  گفت :برخلاف آنچه اصلاح طلبان می گویند رغبتی برای حضور 
در صحنه انتخابات ندارند و دست شان برای بستن لیست قوی بستن ، معتقدم آنها کاملا می 
توانند لیست قوی بدهند. عباس سلیمی نمین درباره ادعای بی انگیزگی اصلاح طلبان برای 
حضور در رقابت اسفندماه اظهارداشت : هر جریانی که بتواند کارشناسان تبلیغاتی قوی تری 
را به استخدام خود در بیاورد، توفیقاتش در انتخابات بیشتر می شود. وی افزود: از توصیه های 
تاکتیکی کارشناسان تبلیغاتی این است که یک جناح در عین حالی که برای کسب امتیازات 
بیشتر تلاش می کند، باید بتواند خود را نزد افکارعمومی در موقعیت مظلومیت قرار دهد 
چون در انتخابات هر جناحی در موقعیت مظلومیت قرار بگیرد احساسات اقشاری از جامعه 
به نفع او برانگیخته می شود و آنها براساس همین احساسات عمل خواهند کرد. این تحلیلگر 
مسائل سیاسی درباره ثبت نام 11۴ نفر از نیروهای این جناح برای انتخابات مجلس یادآور 
شد: برخلاف آنچه اصلاح طلبان می گویند رغبتی برای حضور در صحنه انتخابات ندارند 
و دست شان برای بستن لیست قوی بستن است، معتقدم آنها کاملا می توانند لیست قوی 
بدهند. وی درباره سرلیست احتمالی اصلاح طلبان در انتخابات مجلس شورای اسلامی 
گفت: اخباری که من می شنوم بیشتر اصلاح طلبان روی نام آقای مجید انصاری کار می 
کنند. او به لحاظ سوابق و تجربیات تاحدی ظرفیت جذب رأی از پایگاه اصلاح طلبی دارد 

و گزینه مناسبی برای جریان اصلاحات به حساب می آید اما به پای آقای عارف نمی رسد.
این تحلیلگر مسائل سیاسی گفت: آقای عارف شخصیت دانشگاهی، وزین و کارآمد 
است که سوابق کلان مدیریتی از جمله وزارت و معاون اولی رئیس جمهور را در کارنامه دارد 
و در این حوزه ها خوش درخشیده است اما تندروهای اصلاح طلب خیلی مایل به تحمل 
رفتارهای متین آقای عارف نبودند چون دائم می خواهند فضای سیاسی کشور را شلوغ و 
غبارآلود کنند. حضور آقای عارف در کلان مدیریت جریان اصلاحات این امکان را از آنها می 
گرفت چون آقای عارف رفتارهای افراطی نازل را نمی پسندد و مخالف جنجال آفرینی و به 
هم ریختن فضا و توهین و تهمت است. سلیمی نمین درباره علت عدم نامزدی محمدرضا 
عارف در انتخابات مجلس گفت: آقای عارف به علت بی مهری و بی احترامی اصلاح طلبان 
قهر کرد و نامزد انتخابات مجلس نشد. امروز آقای عارف خیلی خسته و دلگیر است. معتقدم 
اصلاح طلبان تندرو عارف را از سر راه خود برداشتند و به شدت با او برخوردهای ناروا داشتند.

معاون قوانین مجلس: با نظر رهبری

لوایح پالرمو و CFT  در دستور کار 
سران قوا قرار گیرد

 معاون قوانین مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه براساس روال قانونی خروج لوایح 
پالرمو و CFT از دستور کار مجمع تشخیص به معنای تایید نظر شورای نگهبان است، گفت: 
بنابر نظر رهبری این دو لایحه می تواند در دستور کار سران قوا یا شورای عالی امنیت ملی 
قرار گیرد.  حسین میرمحمد صادقی روز دوشنبه در توضیح آخرین وضعیت لوایح پالرمو و 
 CFT اظهار داشت: مجمع تشخیص مصلحت نظام هنوز در ارتباط با دو لایحه پالرمو و ،CFT
تصمیم خاصی اتخاذ نکرده است. در صورتی که لوایح پالرمو و CFT از دستور کار مجمع 
تشخیص مصلحت نظام خارج شود با توجه به اهمیت آن و در صورت مصلحت مقام معظم 
رهبری می تواند به صورت ویژه در دستور کار سران سه قوه یا شورای عالی امنیت ملی قرار 
گیرد. وی تصریح کرد: در صورتی که مجمع تشخیص مصلحت نظام نظر مصلحتی خود را 
درباره طرح و لوایح مورد اختلاف مجلس و شورای نگهبان ابلاغ نکند، نظر شورای نگهبان 
حاکم خواهد بود. معاون قوانین مجلس شورای اسلامی افزود: بر اساس آیین نامه داخلی 
مجمع تشخیص مصلحت نظام، نظر شورای نگهبان محکم است و در ارتباط با لایحه الحاق 

ایران به کنوانسیون مبارزه با جرائم سازمان یافته فراملی)پالرمو( همین شرایط حاکم است.
میرمحمد صادقی ادامه داد: مجلس شورای اسلامی لایحه پالرمو را تصویب و شورای 
نگهبان با استناد به نظر هیات نظارت به مفاد لایحه به دلیل مغایرت با سیاست های کلان ایراد 
اصل 110 قانون اساسی را وارد دانست لذا اظهار نظر شورای نگهبان درباره لایحه پالرمو به 
معنای وارد دانستن ایراد به آن بود در نتیجه مسئله حل نشده باقی ماند و برای تعیین تکلیف 
به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارسال شد. وی یادآور شد: مجمع تشخیص مصلحت نظام 
ذیل ماده 25 آیین نامه داخلی خود مدت یک سال را حداکثر زمان برای بیان نظر مصلحتی 

تعیین کرده است.

بهروز نعمتی  مطرح کرد

اقدامات هماهنگ شده صداوسیما 
علیه رئیس مجلس

عضو هیأت رئیسه مجلس ضمن تشریح روال طبیعی و قانونی بررسی پرونده های تحقیق 
و تفحص در مجلس گفت: صداوسیما تصور می کند هر اقدامی نسبت به هر نهادی صورت 
دهد، اقدام مباحی است  و به صحت و دقت مطالب مطرح شده در برنامه ها و جنبه کارشناسی 
آن  اهمیتی نمی دهد. بهروز نعمتی، نماینده تهران ضمن انتقاد از عملکرد صداوسیما و نحوه 
نظارت بر برنامه های کارشناسی که از رسانه ملی پخش می شود و  چهره های خدوم را مورد 
اتهام قرار می دهد، گفت: سیر  تحقیق و تفحص از  ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز  به هیچ 
وجه مانند آنچه  برنامه »متن، حاشیه« بیان  کرد و  اعلام شد نبود که رئیس مجلس جلوی 
قرائت گزارش را در صحن علنی را گرفته باشد،  بلکه حتی گزارش این تحقیق و تفحص  از 
کمیسیون مربوطه به هیأت رئیسه نرسیده است . وی ادامه داد: متأسفانه صداوسیما هرگونه 
که مطابق میلش باشد، عمل می کند و دقتی در ارائه اطلاعات صحیح از سوی کارشناسان 
خود ندارد  . مدیریت صدا و سیما شبکه ها را به جریان های خاص واگذار کرده و به نظر می 
رسد این اقدامات علیه رئیس مجلس از پیش هماهنگ شده باشد. وی اضافه کرد: زمانی 
که نمایندگان بر درخواست تحقیق و تفحص از سازمان یا نهادی اصرار کنند، پرونده بعد از 
بررسی در کمیسیون مربوطه به دست مسئول تحقیق و تفحص های هیأت رئیسه می رسد  تا 
قرائت شود. حتی این گونه نیست که موضوع در جلسه هیأت رئیسه بررسی شود، چه برسد 
به این که رئیس مجلس درباره پرونده ای اعمال نظر کند. عضو هیأت رئیسه مجلس شورای 
اسلامی در پایان با بیان اینکه بررسی تحقیق و تفحص ها در مجلس همواره روال طبیعی و 
قانونی خود را طی می کند، خاطرنشان کرد: صداوسیما تصور می کند هر اقدامی که صورت  
دهد مباح بوده و اصلا به صحت و دقت مطالب مطرح شده توسط کارشناسان مدعو در 

برنامه های رسانه ملی حتی در حد حفظ ظاهر هم  اهمیت نمی دهد.
 

عضو شورای نگهبان مطرح کرد

چگونه برگه های آزمون داوطلبان خبرگان 
تصحیح می شود؟

در  خبرگان  داوطلبان  آزمون  برگه های  تصحیح  چگونگی  درباره  نگهبان  شورای  عضو 
شورای نگهبان توضیحاتی ارائه کرد. هادی طحان نظیف جوان ترین عضو شورای نگهبان 
روز دوشنبه در بخشی از گزارش خود از جلسه اخیر شورا در صفحه اینستاگرام نوشت: 
چهارشنبه چهارم دیماه 13۹8، جلسه شورای نگهبان بود. پیش از ورود به دستور، آیت الله 
شب زنده دار گزارشی از روند تصحیح اوراق امتحانی داوطلبان انتخابات خبرگان ارائه کردند 
که نکات قابل توجهی را در برداشت. وی افزود: مثلا ابتدا اسامی امتحان دهندگان از بالای 
برگه های امتحانی جدا می شود و بعد در اختیار تصحیح کننده قرار می گیرد یا اینکه هر برگه را 
دو نفر به صورت جداگانه صحیح می کنند به نحوی که نفر دوم از نمره نفر اول اطلاع ندارد تا 
احیانا تاثیری در تصحیح و نمره دهی او نداشته باشد و موارد دیگر.عضو شورای نگهبان عنوان 
کرد: طبعا این دقت فقهای شورا در تصحیح برگه های امتحان اجتهاد، از برخورد عادلانه و 

بی طرفانه آنان حکایت دارد.

مردم فهیم و با بصیرت ایران اسلامی دیروز با حضور در راهپیمایی باشکوه ۹دی، فریاد 
اسکتبارستیزی سردادند.

 استان های مختلف کشورمان دیروز بازهم صحنه اعلام بصیرت بود، ساعت به وقت 
همدلی و همراهی، آری اینجا ایران است، جغرافیایی که مردمانش دنیا را مبهوت وحدت، 
ولایتمداری و عشق به سرزمینشان کرده است. از خلیج فارس تا خزر نیلگون، از اشترانکوه و 
دماوند تا دنا و هامون، وسعتی از غرب تا شرق ایران امروز میزبان گرامیداشت حماسه ای بود 

که سال ها قبل همین ملت آن را در تاریخ ماندنی کرد.
زن و مرد، کودک؛ جوان و کهنسال و همدل و همزبان و با در دست داشتن پلاکارد امام 
و رهبری و همچنین دست نوشته هایی با مضمون مرگ بر فتنه گر، مرگ بر آمریکا، مرگ بر 
اسرائیل، نه سازش نه تسلیم نبرد با آمریکا، ما همه با هم هستیم پیرو رهبر هستیم و یوم الله 
نهم دی ماه مظهر بصیرت، ولایت مداری و عبور از فتنه ها سالروز یوم الله ۹ دی را بار دیگر 

جاودانه کردند.
نماینده ولی فقیه در سپاه پاسداران :

مراقب نفوذ در ساختار و مراکز حاکمیتی باشیم 
نماینده ولی فقیه در سپاه پاسداران در جمع راهپیمایان ۹ دی در میدان امام حسین )ع( 
تهران گفت: باید همه مسئولان مراقب نفوذ در ساختار و مراکز حاکمیتی باشند و افرادی که 

در فتنه 88 نقش آفرین بودند، نباید مسئولیت و پست داشته باشند.
حجت الاسلام والمسلمین عبدالله حاجی صادقی افزود: تا زمانی که مردم در صحنه 
باشند و بصیرت، استقامت و روحیه جهادی باشد، هیچ فتنه ای توانایی کوچکترین آسیب را 

ندارد و مردم ما امروز انقلاب شان را به جهانیان صادر کردند.
وی گفت: این حضور مردم پیامی هم برای آمریکا و دشمنان انقلاب دارد و آن ها بدانند 
که فریب دستکش های مخملی و ستایش ها و دلسوزی هایشان را نخواهیم خورد و تحریم 
هایشان کوچکترین خللی در عزم ما وارد نمی کند و هرچه بیشتر فشار بیاورند و جنگ 

افروزی کنند، اراده این مردم هم در نابودی دشمنان شان مصمم تر می شود.
نماینده ولی فقیه در سپاه افزود: دشمنان باید از گذشته درس بگیرند و اگر 10 سال پیش 
در فتنه 88 زمانی طی شد تا مردم به استکبار تیر خلاصی بزنند، اما امسال که فتنه بزرگتری 
را طراحی کرده بودند و به دنبال شکست انقلاب و نظام بودند؛ دیدند که چطور مردم درد 

کشیده و سختی دیده، در چند روز به میدان آمدند.
وی گفت: ما در مبارزه خسته نمی شویم و از »فریاد مرگ بر آمریکا« پشیمان نخواهیم شد 
و به پیاده نظام دشمنان هم می گوییم که سرنوشت بازی خورده های دیروز و نوکران دیروز 

استکبار را ببینند و عبرت بگیرند.
حجت الاسلام حاجی صادقی افزود: اربابان غربی تان با شما همراهی نخواهند کرد، به 

دامن مردم برگردید و از گذشته خود توبه کنید و به فکر خدمت به این مردم باشید.
وی گفت: با التزام صددرصدی تبعیت کامل از رهبری در علم، فهم و عمل می توانیم از 
همه فتنه ها پیشگیری کنیم و هرگاه مسلمانان با ولایت پیوند داشتند، شکست ناپذیر بودند.
نماینده ولی فقیه در سپاه افزود: باید در برابر فتنه ها هوشیار بود چرا که دشمنان دیگر 
توان حادثه آفرینی ندارند، اما به دنبال پیاده نظام های داخلی شان هستند تا روی حوادث 

سوار شوند.
وی جلوگیری از نفوذ را از دیگر راهکار ها برای پیشگیری از فتنه خواند و گفت: افرادی 
که در فتنه 88 نقش آفریدند، نباید مسئولیت و پستی داشته باشند و باید مواظب نفوذ در 

ساختار و مراکز حاکمیتی باشیم.
عامل  را  انقلابی  و  جهادی  روحیه  روز  روزبه  تقویت  صادقی،  حاجی  الاسلام  حجت 
عصبانیت دشمن خواند و افزود: این انقلاب با وجود این مردم هرگز آسیب نمی بیند و 
امیدواریم خداوند امداد های غیبی اش را بر این ملت نازل کند تا شاهد آینده ای درخشان 

تر، شکوفاتر و آبادتر با عزت و استقلال کامل باشیم.
 ۹ دی؛ چراغ راه آینده و تجلی خشم در برابر استکبار 

نماینده ولی فقیه در سپاه پاسداران گفت: ۹ دی 88 تجلی ولایتمداری و ایستادگی در 

برابر دشمن، چراغ راه آینده، آموزشگاه بصیرت و تجلی خشم مقدس در برابر استکبار بود.
حجت الاسلام حاجی صادقی افزود: ۹ دی 88 همه فتنه یک دهه دشمنان را خنثی کرد 
و گرامیداشت ۹ دی فقط گرامیداشت یک حادثه نبود و در ۹ دی مردم به فتنه ده ساله تیر 

خلاص زدند.
نماینده ولی فقیه در سپاه پاسداران با بیان اینکه ۹ دی 88 تجلی قدرت ایمان و دین 
داری در برابر جنگ احزاب بود، به تلاش آمریکا، انگلیس، فرانسه و منافقین داخلی و دست 
نشانده های آن ها در شکستن انقلاب ما اشاره کرد و گفت: پیروان ولایت و زنان و مردان 

راستین ما همه این فتنه ها را خنثی کردند.
وی افزود: ۹ دی تجلی ولایتمداری و تولی و تبری با هم بود و تجلی آیات فراوانی از قرآن 
محسوب می شد و همان زمان مقام معظم رهبری با تمام وجود بر این مردم درود فرستادند.

حجت الاسلام حاجی صادقی گفت: خدا با انقلاب اسلامی به دست این مردم و با نظام 
ولایی اراده کرده است نور خود را حاکم کند و در 10 سال پس از ۹ دی 88 روز به روز فتنه 
گران به دنبال خاموش کردن نور انقلاب بودند، اما در این سال ها چراغ فتنه گران خاموش و 

جهان از نور انقلاب ما منور شد.
 مردم از مسئولان تبعیت مطلق از ولایت را می خواهند 

حجت الاسلام حاجی صادقی افزود: این حضور گسترده مردم در راهپیمایی ۹ دی هم 
پیام هایی به مسئولان دارد و مردم از مسئولان توقع تبعیت مطلق از ولایت را دارند.

وی گفت: اگر ۴0 سال این انقلاب توانست از سختی ها عبور کند و فتنه های بزرگ را پشت 
سر بگذارد، فقط به سبب وجود ولایت بوده است و ما با نعمت ولایت همه تهدید ها را به 

فرصت تبدیل کرده ایم.
نماینده ولی فقیه در سپاه افزود: برخی روشنفکران هم سخن های آن چنانی نگویند و ما 
باور کرده ایم که در نظام اسلامی حکم الله حکومت می کند و حکم الله حکمی است که، 
ولی امر می گوید و ما از مسئولان انتظار روحیه استکبار ستیزی و ایستادن در برابر مستکبران 

و گفتمان مقاومت داریم.
وی گفت:  ای مسئولان نلرزید و نترسید و ناامید نباشید و به این مردم و به انقلاب و رهبری 

تکیه کنید و بدانید که استکبار ۴0 سال است مرگ تدریجی خود را می بیند.
که  است  این  مسئولان  از  مردم  دیگر  انتظار  افزود:  صادقی  حاجی  الاسلام  حجت 
قدرشناس مردم باشند و خود را نوکر و خدمتگزار مردم بدانند و برای رفع نیاز های مردم 

قدرشناس تلاش کنند.
وی گفت: مردم در ۹ دی به همه امت های دیگر هم اعلام می کنند که استکبار هیچ 

قدرتی برای حضور در کشور ما ندارد.

برگ زرینی دیگر بر دفتر اقتدار ملی؛

راهپیمایی باشکوه ۹دی در سراسر میهن اسلامی  

وزیر امور خارجه کشورمان گفت: اقدامات ایران در 9 
ماه گذشته در راستای اجرای مفاد برجام بوده و هیچ 
کس نمی تواند در برابر این اقدامات، اقدامی انجام دهد.

با  مشترک  خبری  کنفرانس  در  ظریف  جواد  محمد 
همتای روسی خود در مسکو درباره موضوع یک جانبه 
گرایی گسترده آمریکا در سطح بین المللی اظهارداشت 
: در این رابطه به همکاری گسترده نیاز داریم و ایران و 
روسیه این کار را در قالب برجام و سایر حوزه ها انجام 
دادند. عمده کشورهای اروپایی درباره برجام گرچه از 
نظر سیاسی حمایت کردند اما به لحاظ عملی اقدامی 
نکردند برای مقابله با تحریم های آمریکا و اجرای تعهدات 
خود. ایران و روسیه درباره این که اروپا باید تعهدات خود 
در برجام را اجرا کند هم نظرند و ما این را به شرکای خود 

در برجام از اتحادیه اروپا اعلام کردیم.
وزیر امور خارجه کشورمان خاطرنشان کرد: ما و روسیه 
دو طرح شبیه به هم درباره امنیت در خلیج فارس داریم 
تحت عنوان "صلح هرمز" که توسط دکتر روحانی در 
مجمع عمومی سازمان ملل مطرح شد و طرحی که 
دوستان روسی به دنبال آن هستند برای امنیت جمعی 
خلیج فارس هر دو بر این مبنا است که روابط در منطقه 

باید بر اساس همکاری و نه مقابله و تهدید و توسل به 
زور باشد و امیدواریم با مشارکت هر دو طرح را گسترش 
بدهیم و سایر کشورهای منطقه را برای مشارکت در این 
طرح ها تشویق کنیم. ظریف در رابطه با برجام و تحولات 
پیرامون آن تصریح کرد: طرف های غربی اعتقاد داشتند 
که با فشار و تحریم می توانند با ایران برخورد کنند در 
حالی که مردم ایران از یک طرف ثابت کردند که دنبال 
همکاری بین المللی هستند و از مذاکره هراسی ندارند 
و بعد از این که به توافق رسیدند هم به تعهداتشان عمل 
کردند.15  گزارش آژانس از جمله پنچ گزارش بعد از سر 
کار آمدن ترامپ و نقض برجام توسط آمریکا تصریح دارد 
که ایران تمام تعهداتش را با حسن نیت کامل اجرا کرده 
است و این نشان دهنده آن است که مردم و دولت ایران 
نه تنها از تعامل استقلال می کنند بلکه به تعهداتی هم که 
می دهند پایبند هستند اما ما نمی پذیریم توافق یک طرفه 

اجرا شود یا فقط ایران، روسیه و چین آن را اجرا کند.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد: توافق برجام باید 
توسط تمام طرف ها اجرا شود. متاسفانه رسما آمریکا از 
توافق خارج شد و اروپایی ها بسیاری از تعهداتشان را در 
چارچوب برجام یا تعهداتی که بعد از خروج آمریکا رسما 

به آن پیوستند رد کردند. برجام یک توافق متین و بالانس 
بین المللی است که توانسته روش هایی را برای مقابله با 
نقض تعهدات در خود پیش بینی کند. اقدامات ایران در 
9 ماه گذشته در راستای اجرای مفاد برجام بوده و هیچ 
کس نمی تواند در برابر این اقدامات، اقدامی انجام دهد. 
در حقوق بین المللی و داخلی آنچه در اولین جلسه به 
شما یاد می دهند این است که شما نمی توانید در برابر 
راهکارهای قانونی اقدام به تنبیه طرفی کنید که از راهکار 

قانونی دارد استفاده می کند.
وی خاطرنشان کرد: اتحادیه اروپا اگر خیال می کند 
می تواند از مسیرهایی که برجام تعیین کرده برای مقابله 
ایران استفاده کند دچار اشتباه  با نقض برجام، علیه 
بزرگی شده است چون باید از این مسیرها اول علیه نقض 
آمریکا استفاده کند، بعد علیه نقض های اروپا و بعد دیگر 
نیازی نیست به ایران بپردازد چون در آن حالت ایران به 
این چیزی است که  و  برمی گردد  برجام  اجرای کامل 
ایران و روسیه بر روی آن اتفاق نظر داریم و معتقدیم برجام 
یک دستاورد مهم جامعه بین المللی است و بهتر است 
کشورها به جای این که دنبال نابودی آن باشند دنبال 

اجرای تعهداتشان در این توافق باشند.

نمی توانید دربرابر اقدامات برجامی ایران، اقدامی انجام دهید
هشدار ظریف به طرف های اروپایی برجام

رییس مجلس شورای اسلامی گفت: شفافیت درآمدها و هزینه ها در بودجه منجر به کاهش 
مناقشات داخلی در کشور می شود.

»علی لاریجانی« در حاشیه نشست روز دوشنبه کمیسیون تلفیق در جمع خبرنگاران  
اظهار داشت: به اقتضای شرایط تحریم بررسی بودجه باید به نحوی باشد که مایحتاج مردم 
تامین شود تا فشار کمتری به آن ها وارد آید. همچنین حقوق ها باید به گونه ای تنظیم شود که 

طبقات پایین تر، بهره بیشتری ببرند.
رییس مجلس شورای اسلامی با تاکیدبر لزوم تحقق شفافیت و واقعی شدن بودجه گفت: 
همه آمار و ارقام بودجه دقیق باشد و هیچ ملاحظه ای در این زمینه وجود ندارد. هرچه 

درآمدها و هزینه ها در بودجه شفاف تر باشد، مناقشات داخلی کشور کمتر خواهد بود.
لاریجانی با بیان اینکه باید شرایط کسب و کار را ساده کنیم، افزود: در بسیاری از کشورها 
جز در دو بخش بهداشت و درمان و امنیت، سرمایه گذاری، به اجازه دولت نیاز ندارد زیرا 
شرایط سرمایه گذاری را دولت ها اعلام می کنند و هر سرمایه گذار در چارچوب اعلام شده، 

عمل کرده، دولت نیز نظارت می کند.

وی ادامه داد: این برنامه در کشور ما نیز با توجه به اینکه در شرایط تحریم قرار داریم، باید در 
خصوص سرمایه گذاری های خرد و متوسط اجرا شود.

رییس مجلس شورای اسلامی گفت: پایشی که اتاق بازرگانی در خصوص شرایط کسب 
و کار انجام داده، نشان می دهد اگر مانند بسیاری از کشورها شرایط را برای سرمایه گذاری 
تسهیل نکنیم، سرمایه گذاری به خوبی انجام نمی شود. همچنین گاهی تعارض منافع سبب 

می شود که اجازه فعالیت در برخی از کسب و کارها صادر نشود.
لاریجانی با بیان اینکه در چنین شرایطی اختیارات باید از حالت متمرکز خارج شده 
تا  است  مطرح  پیشنهادهایی  افزود:  باشند،  داشته  بیشتری  اختیارات  استان ها  و 
تصمیم گیری ها در خصوص سرمایه گذاری ها سریعتر انجام شود و کسانی که می خواهند در 

بخش های مختلف سرمایه گذاری کنند، نیاز به مجوز از مرکز نداشته باشند.
وی افزود: درخصوص تامین مایحتاج مردم، پیشنهادهایی مطرح شد تا امکانات به 
خوبی به دست مردم برسد که این موضوع به همراه بحث سقف بودجه مورد بررسی قرار 

می گیرد.

علی لاریجانی : 

شفافیت بودجه مناقشات داخلی را کاهش می دهد

علی شریعتی*

 معاون اول رییس جمهوری گفت: احیای دریاچه ارومیه 
مسئولیتی ملی و ضرورتی انکارناپذیر برای کشور و یکی از 
شاخص ترین طرح های ملی و خواست عموم ملت ایران 
است که باید با جدّیت تا احیای کامل این دریاچه ادامه یابد. 
»اسحاق جهانگیری« روز دوشنبه در سیزدهمین جلسه 
کارگروه ملی نجات دریاچه ارومیه با اشاره به سفر اخیر خود 
به استان آذربایجان غربی و بازدید از دریاچه ارومیه افزود: 
خوشبختانه وضعیت دریاچه ارومیه امیدوار کننده است که 
نشان می دهد مجموعه اقدامات انجام شده و تلاش های 
رییس  اول  معاون  است.  بوده  اثرگذار  اخیر  سال های 
مسئولیتی  ارومیه  دریاچه  احیای  کرد:  تاکید  جمهوری 
ملی و ضرورتی انکار ناپذیر برای کشور است و طرح احیای 
این دریاچه بعنوان یکی از شاخص ترین طرح های ملی 

خواست عموم ملت ایران است که باید با جدّیت تا احیای 
کامل این دریاچه ادامه یابد. وی با اشاره به گزارش های 
ارائه شده درباره آخرین وضعیت و پیشرفت عملیات اجرایی 
نقشه راه احیای دریاچه ارومیه، بر لزوم تامین اعتبارات مورد 
نیاز و اجرای پروژه های مرتبط با طرح ملی نجات دریاچه 
ارومیه تاکید کرد. رییس کارگروه ملی نجات دریاچه ارومیه 
قرارگاه  تلاش های  و  همراهی  از  قدردانی  با  همچنین 
کیلومتری   35 تونل  اجرای  در  الانبیاء  خاتم  سازندگی 
رودخانه زاب برای انتقال آب به دریاچه ارومیه، از سازمان 
برنامه و بودجه و دبیرخانه کارگروه ملی نجات دریاچه ارومیه 
خواست اعتبارات مورد نیاز طرح احیای دریاچه ارومیه را 
تامین کنند تا هم سرعت اجرای پروژه ها کند نشود و هم 
کارگران فعال در این پروژه ها دغدغه ای برای حقوق و مزایای 

خود نداشته باشند. جهانگیری از تدوین و اجرای طرح 
افزایش بهره وری و کاهش مصرف آب کشاورزی در حوضه 
آبریز دریاچه ارومیه )بهکاشت( قدردانی کرد و با اشاره به 
گزارش ارائه شده از سوی سرپرست وزارت جهاد کشاورزی 
مصرف  کاهش  کرد:  خاطرنشان  طرح،  این  درخصوص 
آب و بهره وری بیشتر در بخش کشاورزی در کنار افزایش 
اشتغالزایی و تولید محصول، اتفاقی مهم است که باید از آن 
قدردانی شود. معاون اول رییس جمهوری افزود: لازم است 
این طرح علاوه بر حوضه آبریز دریاچه ارومیه، در سراسر 
کشور نیز به عنوان الگوی کشت موفق مدنظر قرار گیرد تا 
با اجرای روش های نوین آبیاری و ترویج کشت گلخانه ای 
شاهد بهره وری هر چه بیشتر در مصرف آب کشاورزی و 

افزایش تولید محصول باشیم.

 معاون اول رییس جمهوری: 

احیای دریاچه ارومیه مسئولیتی ملی است

یک  فعال سیاسی گفت: در گذشته موج انتخاباتی شدت و ضعف داشت و موج اصلی 
نزدیک انتخابات بلند می شد، اما اینگونه نبود که تا این حد نگرانی نسبت به شکل گیری 

یک انتخابات رقابتی پرشور وجود داشته باشد.
علی صوفی اظهارداشت :مردم در دوره های مختلف علی رغم انتقادهایی که به عملکرد 
دستگاه های نظارتی در ایجاد انتخابات رقابتی داشتند و آن را دلسرد کننده می دانستند، 
اما  مصمم بودند و صندوق رای را برای اعمال حاکمیت بر سرنوشت خود کاملا مغتنم 
شمردند و پای صندوق های رای حاضر شدند و شگفتی دور از انتظار و تحلیل ها آفریدند.
صوفی با بیان این که »مردم همواره در انتخابات تغییرات شگرفی در عرصه حاکمیت 
ایجاد کردند« حوادث آبان 98 و دی  ماه 96 را یادآور شد و خاطرنشان کرد که بعد از آن 
مشارکت بی نظیر مردم در انتخابات سال 96 و رشد رای آقای روحانی، رویکرد بیش از 

مطالبات سیاسی و عدالت خواهانه به مطالبات معیشتی تغییر کرده است.
وی خاطرنشان کرد: مطالبه مردم در سال 96 از دولت و مجلس توجه به وضعیت 
معیشتی آنان بود اما گرانی ارز در آن سال و بنزین در سال 98  فضا را عوض کرد و از 

آن به بعد موج نارضایتی ها ایجاد شد. وی با اشاره به تاثیر نارضایتی ها برا مشارکت 
مردم،  پیش بینی کرد: اگر مشارکت کمی ببینیم از سر یاس نیست از سر اعتراضات 
مدنی است.البته در مقابل این تحلیل ها باز هم نظر دیگری وجود دارد که می گوید مردم 
در انتخابات قابل پیش بینی نیستند، خود حاکمیت هم هنوز فرصت دارد که با یکسری 
اقدامات برای مردم رضایت ایجاد کند. اگر دستگاه های نظارتی تسامح و تساهلی که از 

آن ها انتظار است را نشان دهند شاهد مشارکت چشمگیر مردم خواهیم بود.
این فعال سیاسی افزود: تلطیف اوضاع از طرف حاکمیت یک متغیر تعیین کننده 
و در کنترل حاکمیت است تا مردم را امیدوار کنند به تصمیمات معیشتی و اقتصادی 
دولت و نظام. از سوی دیگر هم این موضوع مردم را امیدوار می کند که با حضور در پای 
صندوق های رای مجلسی به وجود آوردند که صدای رسای این مردم باشد و مردم نیاز 
نداشته باشند برای اعتراض به خیابان ها بیایند؛ بلکه همین کسانی که انتخاب می 
کنند صدای شان باشند و با حق نظارتی که بر دولت و دستگاه ها دارند اجازه ندهند بی 

تدبیری مسئولین مردم را تحت فشار قرار دهند.

علی صوفی :
باید فضا برای انتخابات رقابتی  فراهم شود
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بلغور جو دوسر را در وعده صبحانه بگنجانید
متخصصان تغذیه می گویند: افرادی که در وعده صبحانه بلغور جو دوسر را جایگزین 

تخم مرغ و نان سفید می کنند کمتر در معرض سکته مغزی قرار دارند. 
به گزارش ایسنا، نتایج بررسی انجام شده توسط این متخصصان در دانمارک حاکی از آن 
است که جایگزین کردن بلغور جو دوسر با تخم مرغ و نان سفید در وعده صبحانه می تواند 

خطر ابتلا به سکته مغزی را کاهش دهد.
به گفته متخصصان، مصرف روزانه صبحانه و به طور خاص گنجاندن بلغور جو دوسر در 

این وعده غذایی با کاهش خطر سکته مغزی مرتبط است.
در این بررسی محققان اطلاعات تغذیه ای حدود 55 هزار بزرگسال را که به طور میانگین 
56 ساله بوده و سابقه سکته مغزی نداشتند مورد مطالعه قرار دادند. در شروع مطالعه 
شرکت کنندگان هر هفته به طور میانگین 2.1 وعده تخم مرغ، سه وعده نان سفید، یک 

وعده ماست و تنها 0.1 وعده بلغور جو دوسر مصرف کردند.
محققان نیمی از این افراد را برای مدت 13.۴ سال تحت کنترل قرار دادند. در این مدت 
2260 نفر از آنان دچار سکته مغزی شدند. محققان با استفاده از مدل های آماری به این 
نتیجه دست پیدا کردند افرادی که یک وعده تخم مرغ یا نان سفید را با بلغور جو دوسر 

جایگزین کنند چهار درصد کمتر در معرض ابتلا به سکته مغزی هستند.
متخصصان دانمارکی همچنین تاکید کردند: یافته های ما نشان می دهد ترغیب افراد به 
مصرف جو دوسر به جای نان سفید و تخم مرغ می تواند در پیشگیری از سکته مغزی گزینه 

عاقلانه ای باشد اما ممکن است فاکتورهای مهم تر دیگری نیز وجود داشته باشد.
به گزارش ژاپن تودی، به گفته آنها درحالیکه این مطالعه به گونه ای طراحی نشده تا نشان 
دهد چگونه بلغور جو دوسر خطر سکته مغزی را کاهش می دهد اما مصرف جو می تواند 
به کاهش کلسترول کمک کند. کلسترول فاکتور خطرزا در بروز سکته ایسکمیک است و 
نقش جو در کاهش کلسترول می تواند تاثیر بلندمدت بر کاهش خطر سکته ایسکمیک 

داشته باشد.

پژوهشگران عنوان می کنند؛

تاثیر ویروس HIV بر عملکرد مغز کودکان
مطالعات نشان می دهد ویروس HIV موجب اختلال در رشد عصبی شده و بر نحوه 

یادگیری، استدلال و عملکرد مغز کودک تاثیر می گذارد.
در حال حاضر اکثریت زیادی از کودکان صحرای افریقا مبتلا به ویروس HIV هستند. در 
حالیکه درمان ضدویروسی فوری موسوم به ART تضمین می کند که کودکان قرارگرفته در 
معرض HIV کمتر با نتایج مرگبار روبرو می شوند، اما مطالعات نشان می دهد این ویروس 

همچنان می تواند بر مغز آنها تأثیر گذارد.
در این مطالعه، محققان دانشگاه ایالتی میشیگان عملکرد عصبی-روانشناختی سه گروه 
از کودکان 5 تا 11 ساله را بررسی کردند: کودکانی که قبل از تولد مبتلا به HIV شده و 
تحت درمان با ART بودند، آنهایی که در معرض ویروس HIV بودند اما HIV منفی بودند؛ 

و آنهایی که هیچوقت در معرض HIV قرار نگرفته بودند.
محققان متوجه شدند کودکان مبتلا به ویروس HIV حتی با وجود انجام درمان های اولیه 

و مراقبت های خوب پزشکی، با چالش های جدی عصبی-شناختی مواجه بودند.
»مایکل بویوین«، سرپرست تیم تحقیق، در این باره می گوید: »ما دریافتیم کودکان مبتلا 
به ویروس HIV در زمینه برنامه ریزی و فکرکردن با مشکلاتی روبرو هستند که تفاوت شأن 
در این زمینه با سایر کودکان به مرور زمان افزایش می یابد چراکه این مهارت ها در کودکان 

عادی در طی سال های مدرسه رشد می کند.«
محققان عنوان می کنند احتمالًا انجام اقدامات درمانی بلافاصله از 6 ماهگی این گروه 
از کودکان کافی نیست و فقط به زنده و سالم تر ماندن آنها در مقایسه با کودکان بیماری که 
تحت درمان قرار نگرفته اند، کمک می کند. از اینرو محققان بر انجام اقدامات درمانی زودتر 

به منظور بهبود نتایج بلندمدت عصبی شناختی تاکید دارند.

محققان عنوان می کنند؛

ورزش منظم احتمال ابتلا به ۷ نوع سرطان را 
کاهش می دهد

مطالعه جدید نشان می دهد ورزش احتمال ابتلا به هفت نوع سرطان را کاهش می دهد 
و هرچقدر میزان ورزش بیشتر باشد این ریسک بیشتر کاهش می یابد.

محققان در این مطالعه داده های مربوط به ۹ مطالعه قبلی را که شامل بیش از 750 هزار 
زن و مرد بود بررسی کردند.

»چارلز متیوز«، سرپرست تیم تحقیق از مؤسسه ملی سرطان آمریکا، در این باره می گوید: 
»ما دریافتیم میزان توصیه شده تحرک فیزیکی با کاهش قابل توجه ریسک سرطان های 
سینه، روده، آندومتر رحم، کلیه، کبد، سرطان خون میلوم و لنفوم غیرهادکین مرتبط 

است.«
طبق توصیه محققان، 3 تا 5 ساعت ورزش با شدت متوسط در هفته یا یک تا 3 ساعت 

ورزش با شدت زیاد برای افراد بزرگسال مناسب است.
محققان دریافتند هرچقدر ورزش شدیدتر باشد ریسک ابتلاء به سرطان بیشتر کاهش 

می یابد.
به عنوان مثال ریسک سرطان روده در مردان در صورت ورزش با شدت متوسط 8 درصد 

و برای تحرک فیزیکی شدید 1۴ درصد کاهش می یابد.
در مورد زنان، کاهش ریسک سرطان سینه از 6 تا 10 درصد، برای سرطان آندومتر از 
10 تا 18 درصد، سرطان کلیه از 11 تا 17 درصد، سرطان خون میلوم از 1۴ تا 1۹ درصد، 

سرطان کبد 18 تا 27 درصد، و لنفوم غیرهادکین از 11 تا 18 درصد است.
محققان افراد بزرگسال را به انجام فعالیت های ورزشی به منظور کاهش ریسک ابتلاء به 

سرطان ترغیب می کنند.
ورزش بسیار در تنظیم انسولین و هورمون های جنسی نظیر استروژن مهم است و تأثیر 
مهمی بر التهاب و واکنش ایمنی دارد. همه این موارد از فاکتورهای مهم تأثیرگذار بر انواع 

سرطان ها هستند.

مطالعات نشان می دهد؛

اختلالات خواب عامل بروز میگرن
مطالعه جدید نشان می دهد اختلالات خواب عامل بروز سردردهای میگرنی است.

دکتر »سوزان برتیچ«، سرپرست تیم تحقیق از بیمارستان بریگام و زنان بوستون، در 
این باره می گوید: »ما دریافتیم بیخوابی که شامل مدت زمان بیداربودن در رختخواب و 
تلاش برای خوابیدن است، با بروز میگرن مرتبط است. البته میگرن بلافاصله در روز بعد از 

بدخوابی روی نمی دهد و در روز بعد از آن اتفاق می افتد.«
این مطالعه شامل ۹8 فرد بزرگسال بود که حداقل هر ماه دو بار دچار میگرن می شدند. 
جزئیات مربوط به خواب، میگرن و عادات سلامت این افراد به مدت 6 هفته ثبت شد. در 
طول این مدت، به دست شرکت کنندگان وسیله ای برای ثبت الگوهای خواب شأن بسته 

شد.
محققان بعد از درنظرگرفتن سایر محرک های میگرن نظیر کافئین، الکل، فعالیت فیزیکی 
و استرس دریافتند خواب 6.5 ساعت کمتر در شب و کیفیت بد خواب با بروز میگرن 

بلافاصله بعد از بیخوابی شب مرتبط نبود.
اما اختلالات خواب با ریسک بالاتر بروز میگرن بعد از یک روز از بیخوابی شبانه مرتبط بود.

محققان بر انجام تحقیقات بیشتر در این زمینه تاکید دارند.

سلامت 

لیمو عمانی نوعی لیمو ترش است که طبعی سرد و خشک 
دارد و در پخت بسیاری از غذاهای ایرانی، دمنوش های گیاهی 
و از پودر آن به عنوان ادویه استفاده می شود. قسمت های مورد 
استفاده گیاه لیمو عمانی، میوه، برگ و ریشه گیاه است. لیمو 
عمانی از ترکیبات تلخ، فلاونوئیدها، اسید سیتریک، املاح، 
ویتامین ها به ویژه ویتامین C و مواد فرار است. این میوه از نظر 
کلسیم و پتاسیم غنی بوده و از نظر ویتامین C. از سایر مرکبات 
پیشی گرفته و به عنوان کاهنده ی فشار خون و چربی خون 

شناخته شده است.
در طب سنتی از ریشه گیاه لیمو عمانی برای رفع مشکلات 
گوارشی استفاده می شود، همچنین جوشانده ریشه آن برای 
درمان اسهال خونی مفید است. برگ های گیاه لیمو عمانی تازه 
برای تسکین سردرد ناحیه پیشانی مورد استفاده قرار می گیرد 
و مصرف آن برای پیشگیری و درمان خانگی سرماخوردگی 
موثر است. لیموعمانی باعث افزایش اشتها شده و برای تقویت 
دستگاه گوارش خواهد بود. از بین بردن نفخ شکم و کمک به 

دفع مواد صفراوی از خواص لیمو عمانی است.
همانند سایر خانواده لیموها، یکی از اصلی ترین خواص لیمو 
عمانی وجود مواد آنتی اکسیدان فراوان در این میوه است که به 
پیشگیری از سرطان و تقویت سیستم ایمنی بدن کمک شایانی 
می کند. اضافه کردن لیمو عمانی به غذا ها و اسیدی نمودن 

محیط آن، به افزایش جدب آهن غذا توسط سلول های بدن 
کمک می کند. مصرف لیموعمانی همراه با گل گاوزبان یکی 
از دمنوش های شناخته شده در طب سنتی است که خاصیت 
آرامبخشی داشته و برای اصلاح مزاج گل گاوزبان مفید است. 
استفاده از دمنوش گل گاو زبان به همراه لیمو عمانی مانع از 

افزایش غلظت خون و بالا رفتن فشار در افراد می شود.

لیمو عمانی هنگام خشک شدن به دلیل عمل تخمیر، کمی 
تلخ شده که این تلخی در مزه ی آن نیز احساس می  شود. 
بنابراین بهتر است برای جلوگیری از تلخ شدن غذا پیش از 
افزودن، هسته آن را درآورید. بهتر است هنگام تهیه ی انواع 
خورش ها و خوراک ها به مقدار لازم از لیمو عمانی استفاده کنید 

تا استفاده از نمک در غذا به حداقل برسد.

لیمو عمانی به دلیل دارا بودن مواد فراری که عامل ایجاد 
عطر و بوی آن است، حتما باید در محل خشک، خنک و در 
نور نگهداری شود. معمولا رنگ  از  به دور   ، ظروف سربسته 
آن سیاه رنگ است. در  و داخل  ای  زرد قهوه  لیمو عمانی، 
از  ناشی  تنفسی  مشکلات  و  سرفه  و  سرماخوردگی  بهبود 

سرماخوردگی موثر است.
عوارض مصرف لیمو عمانی 

براساس نظر متخصصان تغذیه، مصرف لیموعمانی پخته در 
غذاها به دلیل جذب مقدار زیادی از چربی و ادویه موجود در 
غذا، برای افراد مبتلا به چربی و فشار خون بالا مضر است و 
برای سایر افراد نیز می تواند باعث چاقی و اضافه وزن شود. به 
این منظور توصیه می شود، برای بهره مندی از خواص درمانی 
لیموعمانی آن را به صورت دمنوش مصرف کنید، همچنین در 

پخت غذاها از روغن و نمک کمتری استفاده کنید.
هنگام خرید لیمو عمانی دقت کنید

از خرید لیمو عمانی به صورت فله ای و روباز اجتناب کنید. 
لیمو عمانی هایی را که به صورت سنتی خشک می کنند، غیر 
بهداشتی و محل تجمع میکروب ها هستند؛ بنابراین هنگام 
مجوز  اصولی،  بندی  بسته  دارای  که  را  محصولاتی  خرید، 
بهداشت و تاریخ مصرف هستند، انتخاب کنید و بهتر است قبل 

از مصرف، آن را خوب بشویید.

عسل سرشار از مواد مغذی مفیدی است که به سلامت شما کمک می کند. این ماده ی 
غذایی باید بخشی از رژیم غذایی زمستانی باشد تا به شما در مسائل مختلف سلامتی که 

ممکن است در این فصل آن ها را تجربه کنید، کمک کند.
عسل یک هدیه عالی از طبیعت است که با قرار دادن آن در رژیم غذایی روزانه تان 

می توانید سلامتی خود را تا حدود زیادی تضمین کنید.
با نزدیک شدن به فصل زمستان، چمدان لباس های گرم و نرمی که بعضاً بوی نفتالین 
هم می دهند، از انبار خارج شده و در زیر آفتاب پهن می شوند تا برای استفاده آماده 
شوند. اما آیا تنها انجام این کار برای محافظت از خانواده در فصول سرد سال کافی 
است؟ کاملًا درست است. جواب منفی است. فقط محافظت در برابر سرمای هوا نیست 
که از افراد در برابر بیماری های فصل زمستان محافظت می کند. هر کجا که می روید 
ممکن است افرادی را ببینید که دچار زکام، آبریزش بینی، سرفه یا عطسه باشند. 
آلودگی یکی از دلایل اصلی بروز این ناراحتی هاست. یکی از راه حل های خوب درمان و 

تسکین مشکلات زمستانی عسل است. 
عسل شیرین ترین هدیه ای است که از طبیعت دریافت کرده ایم. این ماحصل تلاش 
زنبورها، یک بسته ی غذایی با ارزش دارویی فوق العاده و حاوی انواع ویتامین ها، مواد 

معدنی، آنتی اکسیدان ها و دیگر مواد مغذی است.
ذکر تمام خواص این ماده ی غذایی در این مطلب نمی گنجد؛ اما تلاش کرده ایم به 

برخی از مزایای مصرف آن برای سلامتی، به طور خاص در فصل سرما، اشاره کنیم.

تسکین گلودرد
هنگامی که دما کاهش می یابد و شب ها طولانی تر می شوند، ناراحتی های گلو شیوع 
بیشتری پیدا می کنند. گلودرد نه تنها باعث ناراحتی و درد در شما می شود، بلکه بر 
بهره وری و تمرکزتان نیز تأثیر می گذارد. با این حال شما به راحتی و به سادگی می توانید 
با عسل از گلودرد جلوگیری و یا آن را درمان کنید. بدین ترتیب که یا همین طوری به 
صورت ساده دو قاشق عسل را به آرامی قورت دهید یا این که آن را به فنجان چایتان 
بیفزایید. علاوه بر این، توصیه می شود به جای قند، یک قاشق غذاخوری عسل را در 
یک فنجان چای لیمو حل کرده و میل کنید. معمولًا کودکان عسل دوست دارند؛ از 
مایعات طلایی برای از بین بردن علائم سرماخوردگی شان استفاده کنید )البته برای 

کودکان بالای یک سال(.
نکته: برای این که از خواص عسل به طور کامل بهره ببرید از عسل طبیعی محلی و 

ارگانیک به صورت خام استفاده کنید.
تقویت ایمنی بدن

هیچ شکی وجود ندارد که داشتن یک سیستم ایمنی سالم، ما را از بیماری های 
زمستانی محافظت می کند. افراد دارای ایمنی ضعیف، مستعد ابتلا به انواع عفونت ها و 
بیماری ها هستند. اگر تصمیم دارید ایمنی خود را تقویت کنید، زمان آن فرا رسیده است 
که عسل خالص و اصلی را از بازار تهیه کنید. استفاده از عسل یک راه بسیار ساده برای 

محافظت در برابر سرماخوردگی، سرفه، آنفلوانزا و بیماری های تنفسی است.

نکته: دستور تهیه داروی ضعف ایمنی بسیار راحت است. به این ترتیب که به یک 
لیوان آب گرم یک قاشق پُر عسل، چند قطره آب لیمو و یک چوب دارچین اضافه کنید. 
این معجون قوی می تواند از شما در برابر آنفلوانزا، سرماخوردگی و دیگر بیماری های 

اینچنینی محافظت کند.
التیام زخم ها

درصد کمی از مردم از این خاصیت عسل اطلاع دارند. اگر زمانی دچار سوختگی 
شدید می توانید روی عسل به عنوان یک پوشاننده ی طبیعی زخم حساب کنید. این کار 
نه تنها باعث می شود بدن باور کند که ناحیه ی سوخته، پوشیده از پوست سالم است، 
بلکه باعث کاهش بسیار زیاد درد نیز می شود. این روش، با پیشگیری از ورود عفونت از 
بیرون به داخل، یک روش موثر برای بهبودی زخم است. عسل همچنین باعث می شود 
زخم های بدن از داخل به بیرون نیز التیام پیدا کنند. عسل را روی سوختگی بریزید و 
آن را به آرامی با گاز استریل بپوشانید. هر 5 تا 6 ساعت یک بار نیاز است که پانسمانتان 

را تعویض کنید.
نکته: عسل همچنین می تواند به عنوان یک پماد آنتی بیوتیک برای درمان بریدگی ها 

و خراش های پوستی که در زمستان به دلیل خشکی پوست شایع ترند، استفاده شود.
پیشگیری از خشکی پوست و ترک لب ها

عسل بهترین محافظ در برابر خشکی پوست و ترک لب ها است. این اتفاق معمولًا در 
شرایطی رخ می دهد که پوست در معرض بادهای شدیدی قرار بگیرد و همان طور که 

می دانید این بادها در فصل زمستان رواج بیشتری دارد.
نکته: با عسل به عنوان ماده اصلی همراه با روغن نارگیل، لانولین و ویتامین E یک 

لوسیون خانگی و بالم لب تهیه کنید.
مفید برای سردمزاجان

خیلی از افراد عادت دارند شب ها موقع خواب شیر بنوشند. افراد سردمزاج در هوای 
سرد باید بیشتر مراقب خورد و خوراکشان باشند. یکی از توصیه ها برای این افراد اضافه 
کردن یک قاشق عسل به فنجان شیر شبانه شان است که به عنوان مصلح آن به کار 

می رود و باعث تعدیل مزاج و آرامش می شود.
ضدسرفه ای طبیعی

سرفه یکی از مشکلات شایع در فصل زمستان است که افراد بسیاری با آن روبرو 
به  می توان  عسل  از  است.  عسل  مصرف  آن  از  رهایی  راه های  از  یکی  و  می شوند 

روش های مختلفی برای درمان سرفه استفاده کرد:
• عسل را به چای خود اضافه کنید. به راحتی می توانید یک قاشق غذاخوری عسل 
را به چای گیاهی خود اضافه کنید. این می تواند یک ترکیب عالی با چای لیمو، چای 

زنجبیل، چای بابونه یا چای سبز باشد.
• همچنین می توانید برای درمان سرفه، معجونی را با زنجبیل و عسل تهیه کنید. این 
یک داروی بسیار قدرتمند برای سرفه است که می توان به راحتی آن را در خانه تهیه کرد. 
بدین ترتیب که شما باید یک چهارم قاشق غذاخوری آب زنجبیل را استخراج کرده و آن 
را با یک قاشق غذاخوری عسل مخلوط کنید. قبل از خواب یک قاشق غذاخوری از این 

مخلوط را مصرف کنید. اگر سرفه تان خیلی شدید است، دو بار در روز مصرف کنید.
اگر می خواهید از این معجون برای کودک بالای یک سال خود استفاده کنید مقدار 

آن را کاهش دهید.

خواص باورنکردنی لیمو عمانی 

عسل در زمستان: بدنی سالم، پوستی درخشان

اندر فواید عسل در فصول سرد سال

بیماری کبد چرب غیرالکلی، شایع ترین علت بیماری کبد در کودکان است. با افزایش شیوع چاقی کودکان، بیماری کبد چرب غیرالکلی به 
طور فزاینده ای در کودکان دیده می شود.  به گزارش ایسنا، بیماری کبد چرب غیرالکلی به صورت یک طیف بالینی ناهنجاری های کبدی 
همراه با چاقی است. این ناهنجاری ها در دودسته هستند: دسته اول استئاتوز )افزایش چربی کبد بدون التهاب( و دسته دوم، اسئاتو هپاتیت 
غیرالکلی)افزایش چربی کبد به همراه التهاب( است. سیر طبیعی دسته دوم در کودکان به خوبی شناخته نشده است؛ اما در بعضی موارد 
ممکن است به فیبروز، سیروز و در نهایت نارسایی کبد منجر شود. کبد چرب یکی از اختلالات مزمن کبدی است. در پژوهشی که در خصوص 
"بیماری کبد چرب غیرالکلی در کودکان" توسط تیم پژوهشگران متشکل از ابوالفضل ایرانی خواه)دانشیار، گروه گوارش اطفال(، احمد 
حرمتی)استادیار، گروه فوق تخصصی گوارش و کبد(، منصوره شاکری)استادیار، فوق تخصص گوارش و کبد( و محمد علی آقا)کارشناس 
ارشد مراقبت ویژه( انجام شده، آمده است: »اکثر بیماران مبتلا به کبد چرب غیرالکلی بدون علامت هستند. با این حال ممکن است درد 
شکمی در قسمت راست و بالا، هپاتومگالی یا علائم غیر اختصاصی مانند ناراحتی شکمی، ضعف، خستگی یا اختلال توجه وجود داشته 
باشند. روش های تشخیصی این بیماری، تست های آزمایشگاهی، بیومارکرها، مطالعات تصویربرداری از قبیل سونوگرافی، سی تی، ام.ار.
آی و بیوپسی است. درمان قطعی ثابت شده برای کبد چرب غیر الکلی وجود ندارد. اگرچه اصلاح ریسک فاکتورها مثل چاقی، دیابت و 
هایپر لیپیدمی اغلب توصیه می شود، کاهش وزن تنها درمان مفید و سودمند است. مدیریت بیماری کبد چرب کودکان و تشخیص و درمان 
زودهنگام و صحیح این بیماری می تواند منجر به کاهش عوارض ناشی از بیماری شود. در این مطالعه مروری که بر اساس جست وجوی 
بانک های اطلاعاتی از 1600 مقاله در نهایت ۴0 مطالعه مروری سیستمیک وارد مطالعه شده، آمده است: »انتظار می رود که در آینده نزدیک 
این بیماری به عنوان شایع ترین علت بیماری مزمن کبدی در کودکان باشد. اگر چه علت بیماری ناشناخته است، اما همراهی آن با سندرم 
متابولیک شامل چاقی، دیابت، مقاومت به انسولین و هایپر لیپیدمی مشاهده شده است. در واقع چاقی، شایع ترین علت تجمع چربی در 
کبد است و با افزایش چاقی، شیوع، میزان تشخیص و شدت کبد چرب غیر الکلی و استئاتو هپاتیت الکلی در کودکان و بزرگسالان افزایش 
یافته است.« یافته ها نشان می دهند: »کودکان چاق، کودکانی که اختلالات متابولیک مرتبط با ریسک فاکتورهای قلبی را دارند، کودکانی 
که خواهر یا برادر مبتلا به کبد چرب غیر الکلی دارند یا وزن خواهر و برادر آن ها بیش از 85 درصد طبیعی است، در خطر بالاتری برای ابتلا به 
کبد چرب غیر الکلی هستند. سن مناسب و فواصل مناسب برای انجام غربالگری به دلیل کمبود مطالعات در این زمینه مورد توافق نیست.« 
ایرانی خواه و همکارانش می گویند: »نژاد، جنس و چاقی عوامل خطر ابتلا به این اختلال هستند. کودکان سفید پوست و کودکان آسیایی 
خطر ابتلای بالاتری دارند. پسرها بیشتر از دخترها به این بیماری مبتلا می شوند و کودکان چاق در خطر بالاتری برای ابتلاء به کبد چرب 
غیر الکلی قرار دارند، هرچند همه  کودکان مبتلا به کبد چرب غیر الکلی چاق نیستند.« در نتایج این پژوهش آمده است: »اکثر بیماران 
مبتلا به کبد چرب غیر الکلی بدون علامت هستند. با این حال ممکن است درد شکمی در قسمت راست و بالا، هپاتومگالی یا علائم غیر 
اختصاصی مانند ناراحتی شکمی، ضعف، خستگی یا اختلال توجه وجود داشته باشند. به ندرت علائم اختصاصی درگیری کبد مانند اریتم 

پالمار، آنژیوماتا عنکبوتی، ضعف عضلانی و زردی نیز ممکن است وجود داشته باشد و این اختلالات با اضافه وزن کاهش می یابد.«

در قالب یک پژوهش صورت گرفت

بررسی یک بیماری خاموش در کودکان
تجویز قطره ویتامین A و D به نوزادان از 15 روزگی بدو تولد تا دو سالگی ضروری است. 

مدیر موسسه سلامت عمومی و تغذیه کشور بیان این مطلب افزود: همچنین این روزها که چاقی مساله روز است و از اثر چربی های 
اشباع شده بر بیماری های قلبی صحبت می شود، ممکن است عده ای مصرف روغن را بیش از حد کاهش دهند، اما توجه به تغذیه 

نوزادان و کودکان و مصرف این چربی ها برای آنان که مراحل رشد را می گذرانند، ضروری است.
ربابه شیخ الاسلام اظهار داشت: در یک تغذیه مناسب و متعادل، می توانیم 30 درصد از کل نیاز انرژی خود را از چربی ها دریافت 
کنیم و نوزادان حتی تا 60 درصد انرژی خود را می توانند از چربی  بگیرند، چون در این سنین سلول های مغزی در حال رشد هستند 

و غلاف تمام رشته ای عصبی نیاز به چربی دارد.
مدیر موسسه تغذیه و سلامت عمومی کشور با بیان اینکه شیر مادر چربی مورد نیاز نوزاد را تا 6 ماهگی به طور کامل تامین می کند، 
ادامه داد: توصیه های مهم در تغذیه نوزاد استفاده از شیر مادر از بدو تولد و تغذیه انحصاری وی تا 6 ماهگی است، یعنی تا 6 ماه کودک 
به هیچ غذای دیگری احتیاج ندارد حتی آب احتیاج ندارد و کلیه نیاز خود را می تواند از شیر مادر به دست آورد، البته نوع چربی های 
موجود در شیر مادر به نوع تغذیه مادر بستگی دارد و اگر مادر در نوع چربی که مصرف می کند نکات لازم را رعایت و کمتر از چربی های 

اشباع شده استفاده کند و روغن های جامد را کنار بگذارد، فرمول شیر او متناسب تر می شود.
شیخ الاسلام افزود: کودک بعد از 6 ماهگی غذای کمکی از جمله شیر دریافت می کند اما شیر به تنهایی برای تغذیه کافی نیست 
ولی باز توصیه مهم این است که تا یک سالگی در هر وعده غذایی اول مادر به او شیر بدهد و بعد غذای کمکی، چون غذای کمکی هر 

چه باشد نمی تواند بهتر از شیر مادر باشد.  
به گفته وی، کودک بعد از یک سالگی بیشتر غذا می خورد و تا پایان 2 سالگی هم از شیر مادر تغذیه می شود اما نگاه به غذای کودکی 
که به شدت در حال رشد است اهمیت ویژه دارد، علاوه بر رشد سریع، جنب وجوش بچه ها و تحرک زیادی که دارند نیاز آنها را به 
مواد دارای انرژی زیادتر می کند، برای همین اگر کودک وزن مناسب قد خود را ندارد نباید هیچ گونه محدودیتی در مورد مصرف غذا 

و چربی داشته باشد.
شیخ الاسلام کارت پایش رشد را ابزار مناسبی دانست که پزشک و مادر کودک را به آسانی از چگونگی تغذیه کودک آگاه می کند زیرا 

به گفته وی دوران کودکی دوران بسیار مهمی است و 60 درصد رشد مغزی کودک تا 6 سالگی صورت می گیرد.
وی تاکید کرد: روش تغذیه کودک و نوع غذاهایی که برای او انتخاب می کنیم نیز از اهمیت ویژه برخوردار است چون ذائقه او در 
همین دوران شکل می گیرد، اگر کودک بر اساس کارت پایش رشد چاق است باید بدانیم که بازی های کودکانه او را به جای نشستن 

پای تلویزیون و کارتون دیدن به بازی هایی پرتحرک تغییر دهیم.
شیخ الاسلام افزود: تنوع و تعادل در تغذیه کودکان فراموش نشود و باید ذائقه آنها از ابتدا با انواع سبزی ها، سیفی ها و میوه ها آشنا 

شود، مصرف سبزی و میوه تازه، ریزمغذی های مهمی را به بدن کودک می رساند و سیستم ایمنی او را تقویت می کند.

مدیر موسسه سلامت عمومی و تغذیه کشور :

تجویز قطره ویتامین A و D برای کودکان ضروری است

آگهی موضوع ماده 3 قانون  و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره  13۹860331010002258 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت 
ملک فردیس تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای محمد جواد حیدری فرزند علی 
بشماره شناسنامه 0310۹۴۴171 صادره از کرج در ششدانگ یک قطعه زمین با بنای 
احداثی به مساحت 152 مترمربع پلاک 186۴5 فرعی از 16٣ اصلی واقع در ج ملارد 
گلستان 1۹ نبش بن بست اول پ 36خریداری از مالک رسمی فاطمه حمیدی محرز 
گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می 
شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
تسلیم و پس از اخذ رسید ،ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ،دادخواست خود 
را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول :13۹۸/1۰/1۰
تاریخ انتشار نوبت دوم: 13۹۸/1۰/۲۵
میم الف:177۲/و
محمد  سلیمانی 
رئیس ثبت اسناد و املاک

دردهای مفصلی یکی از نشانه های ورود به دوران میانسالی 
و پیری است. دردهای مفصل زانو بسیار شایع است و مفاصل 
دیگری مثل مچ های دست و پا هم گاه و بیگاه دچار درد و التهاب 
می  شوند. ما این دردها را به خوبی می  شناسیم و می  دانیم با آنها 

چگونه کنار بیاییم.
به گزارش بهداشت نیوز: اما مفصلی در بدن وجود دارد که به 
واسطه وظایف خطیری چون حرف زدن و جویدن بسیار پُرکار 
است و التهاب و درد آن )  اگر روزی اتفاق بیفتد( بسیار دردسرساز 
است. در جایی نه چندان دور از گوش های شما، بین استخوان 
فک پایین و استخوان گیجگاهی جمجمه، مفصلی وجود دارد 
که بار تمام حرکت های فک شما اعم از جویدن، حرف زدن، 
خمیازه کشیدن، فریاد زدن و... را به دوش می  کشد و اگر به 
دنبال اضطراب های روزانه خود، شب ها دندان  قروچه می  کنید، 
این مفصل مثل یک سنگ صبور تمام فشارها را به جان می  خرد. 

نام این مفصل "مفصل گیجگاهی – فکی" است.
اگر مفصل گیجگاهی - فکی شما خوب و درست کار کند، به 
هیچ  وجه متوجه آن نخواهید بود. این خصوصیت مخصوص 
تمام اعضای بدن است. وقتی اعضای بدن  ما سالم اند و به خوبی 
کار می  کنند، هرگز متوجه حضور آنها نیستیم. به  طور مثال به یاد 
نداریم که قلبی داریم که دقیقه ای 70-80 بار در قفسه ی سینه 

 مان می  تپد، اما امان از روزی که عضوی دچار بیماری شود...

با  را  خود  است  ممکن  فکی   - گیجگاهی  مفصل  بیماری 
علایمی اینگونه نشان دهد:

*  سختی و درد هنگام حرکت فک پایین
* سردرد مخصوصا اگر در دو طرف سر اتفاق بیفتد

* دندان  دردهای مبهم
* اختلال در باز کردن دهان

* درد و خستگی هنگامی که یک خوراکی سفت را می  جویم
* سر و صدا در مفصل فک

* گوش  درد
* گردن  درد

یا  خواب  هنگام  هم  به  دندان ها  فشردن  یا  دندان  قروچه   *
بیداری

متوجه می  شوید که بیماری مفصل فکی ممکن است، خود را 
به گونه های عجیب و غریبی، حتی دندان  درد و گوش  درد بروز 
دهد. درد یا محدودیت حرکتی که به دنبال بیماری این مفصل 
اتفاق می  افتد، ممکن است درجات گوناگونی داشته باشد. درد 
ممکن است از یک ناراحتی اندک تا دردهای کشنده و غیر قابل 
تحمل متغیر باشد. محدودیت حرکت فک هم ممکن است از 
مختصری ناراحتی هنگام باز کردن فک تا قفل شدن کامل فک 

اتفاق بیفتد.
اغلب مواقع این ناراحتی یک بیماری پیش  رونده است و اگر 

تری خواهد شد،  وخیم   و  مراحل جدی تر  وارد  نشود،  درمان 
بنابراین اگر در عملکرد فک خود و مفصل گیجگاهی - فکی  تان 
مختصری اشکال احساس می  کنید، آن را سرسری نگیرید و در 

این مورد با یک دندانپزشک مشورت کنید.
میگرن، فک و افسردگی!

دردهای مفصل گیجگاهی - فکی، اغلب با اختلال و درد در 
اعضای دور و بر آن همراه است. یکی از این دردها، درد در عضله 
گیجگاهی سر است. در واقع التهاب مفصل گیجگاهی- فکی 
ممکن است به درد و التهاب در عضله ی نزدیک آن، که به عضله 

گیجگاهی معروف است، منتهی شود.
اگر می  خواهید بدانید این عضله در کجا قرار گرفته است، دو 
دست خود را روی شقیقه  هایتان بگذارید و بعد دندان هایتان را 
روی هم فشرده، آنها را روی هم بلغزانید. در این حالت انقباض 
زیر دست هایتان احساس می  را  قوی عضله های گیجگاهی 

 کنید.
اختلال در کار مفصل فکی ممکن است، بدون هیچ علامت 
ناحیه  در  و دوره ای خصوصاً  تنها سردردهای شدید  دیگری، 
شقیقه ها را ایجاد کند. کسانی که این سردردها را تجربه کرده اند، 
می  گویند که در حالت سردرد شدید، انقباض شدیدی را تجربه 
می  کنند، طوری که انگار کلاهی دو سایز تنگ  تر از اندازه خود 
را به سر کرده اند. درد، مثل حلقه ای اطراف سر را دربرمی  گیرد و 

حالتی بسیار شبیه سردردهای میگرنی ایجاد می  کند.
مدت های  سردردها،  اینگونه  مرتب  عود  با  افراد  از  بسیاری 
طولانی تحت درمان های سردردهای میگرنی قرار می  گیرند، 
حال آنکه با یک معاینه و تشخیص صحیح و به  هنگام از سوی 
دندانپزشک و درمان اختلال مفصل گیجگاهی- فکی در آنها، 

سردرد آنها برای همیشه برطرف خواهد شد.
یکی از بیماری های دیگری که ارتباط عجیبی با مشکل مفصل 
گیجگاهی- فکی دارد، افسردگی است. دیده شده که بسیاری 
از افرادی که دچار بیماری مفصل گیجگاهی- فکی هستند، از 
افسردگی رنج می  برند. علت آن دردهای شدید، مزمن و طولانی 
است که این بیماران تحمل می  کنند و اغلب آنها علت بیماری و 

دردهای مزمن خود را نمی  دانند.
تحقیقات نشان داده است که مغز به دنبال تجربه دردهای 
طولانی  مدت، فرمان ترشح نوعی عامل شیمیایی را می  دهد که 

به افسردگی منجر خواهد شد.
تمام این اطلاعات می  تواند شما را به نوعی آگاهی درباره 
اهمیت مفصل گیجگاهی- فکی برساند. به عبارتی، اگر شما 
دردهای مزمن و طولانی  مدتی را در ناحیه گوش یا سر خود 
تجربه می  کنید، بدون آنکه دلیلی برای آن پیدا شده باشد، لطفا 
کمی هم به بیماری مفصل گیجگاهی- فکی مشکوک شده و در 

این باره مشورتی با یک دندانپزشک انجام دهید.

نشانه های اولیه بیماری مفصل گیجگاهی - فکی چیست؟
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با تصویب شورای اسلامی شهرقم:

تولید ارز دیجیتال از دستورکار شهرداری قم 
خارج شد

شورای اسلامی شهر قم روز دوشنبه در یکصد و بیست و پنجمین جلسه رسمی و علنی خود 
درساختمان شهید باکری این شورا، با رد لایحه اخذ مجوز تولید ارز دیجیتال، تولید رمز ارز را 

از دستورکار شهرداری خارج کرد. 
معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم دراین جلسه دردفاع از ضرورت ورود 
مدیریت شهری قم به تولید ارز دیجیتال، گفت: حرکت در مسیر ایجاد شهر هوشمند و 

هوشمندسازی قم نیاز به لوازمی دارد که یکی از آنها، ارز دیجیتال است.
محسن رنجبر با بیان اینکه با توجه به شرایط تحریمی، از اوایل امسال موضوع تولید ارز 
دیجیتال درکشور شدت گرفته و ارزش افزوده خوبی برای کشور داشته است، اظهار داشت:  با 
توجه به افزایش گرایش بخش خصوصی برای تولید ارز دیجیتال، دولت به جای کمک، دراین 

زمینه مانع تراشی کرد و پس ازماه ها اختلاف تولید رمز ارز را منوط به مجوزهایی کرد.
وی اظهار داشت: ازسال گذشته که تولید ارز دیجیتال نیاز به مجوز نداشت، به صورت 
آزمایشی یک واحد تولید ارز دیجیتال دریکی از سازمان های شهرداری قم ایجاد و به لحاظ 
ارزش افزوده، دارای ارزش افزوده مناسبی نیز بود ولی این موضوع تنها به تولید ارز دیجیتال 
محدود شد. رنجبر با بیان اینکه یکی از ابزارهای مهم برای تقویت شهر هوشمند، تولید ارز 
دیجیتال است، ادامه داد: با توجه به اینکه با مصوبه شورای شهر هر لحظه امکان جلوگیری از 
تولید رمز ارز توسط شهرداری قم وجود دارد، پیشنهاد ما این است که این مجوز داده شده تا 

شهرداری از این فناوری روز دچار عقب افتادگی نشود.
رییس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر قم، نیز دراین جلسه با اشاره به لایحه 
اخذ مجوز تولید ارز دیجیتال توسط شهرداری قم گفت: تلاش برای درآمدهای پایدار و نوین و 
همچنین تسهیل درمبادلات در راستای ایجاد شهر هوشمند از جمله اهداف این لایحه است.
مجید اخوان با بیان اینکه این لایحه پس از بررسی های مختلف در کمیسیون تخصصی رد 
شد، ادامه داد: ورود شهرداری به این موضوع و درگیر شدن به حواشی این کار، محل تردید 
اعضای کمیسیون برنامه و بودجه شورای شهر بود و این لایحه در نهایت پس از بررسی به 

تصویب این کمیسیون قرار نگرفت.
رییس کمیسیون حمل و نقل و ترافیک شورای اسلامی شهر قم، نیز در این جلسه با اعلام 
موافقت خود نسبت به ورود شهرداری قم به موضوع تولید ارز دیجیتال گفت: تولید ارز 
دیجیتال با توجه به شرایط کشور، مقرون به صرفه و موجب درآمد پایدار برای شهرداری می شود 

که بر این اساس محروم کردن شهرداری از این موضوع درست نیست.
روح الله امراللهی، با تاکید بر ضرورت حمایت شورای اسلامی شهر قم از ورود شهرداری به 
درآمدهای پایدار افزود: تولید ارز دیجیتالی در زمانی که این استان برای تامین قطعات قطار 
شهری این شهر نیاز به واردات از خارج کشور دارد، ظرفیتی مناسب برای شهرداری ایجاد 
می کند. وی گفت: با توجه به ورود کشورهای مختلف به حوزه تولید ارز دیجیتال در سال های 

اخیر، ضروری است که شهرداری قم خود را از این ظرفیت نکند.
با  جلسه  این  در  نیز  قم  شهر  اسلامی  شورای  معماری  و  شهرسازی  کمیسیون  رییس 
بیان اینکه ارز دیجیتال درحوزه عملکرد شهرداری نیست گفت: اگرچه با توجه به شرایط 
کشور،تولید ارز دیجیتال منجر به درآمدهای پایدار برای شهرداری می شود ولی این موضوع 

از جمله وظایف این نهاد نیست.
محسن محرری افزود:با توجه به اینکه این طرح درآمدی خرد برای شهرداری محسوب 
می شود و ازطرفی به دلیل چارچوب های قانونی،حاشیه هایی برای آن ایجاد می کند، ورود 
شهرداری به این زمینه به صلاح نیست. وی نیز دراین جلسه با اشاره به لایحه اخذ مجوز تولید 
ارز دیجیتال توسط شهرداری قم گفت: هیچ یکی از اعضای شورای اسلامی شهربا ایجاد 
درآمد پایدار برای شهرداری مخالف نیست ولی لایحه تولید ارز دیجیتال دارای ابهام های 
مختلف است. حجت الاسلام و المسلمین سید محمد آتش زر افزود: ارزش ارز دیجیتال در 

ماه های گذشته ۴0 درصد افت داشته که این ریسک ورود به آن  را بسیار بالا برده است.
در نهایت لایحه اخذ مجوز تولید ارز دیجیتال درشهرداری قم به رای گذاشته شد که با توجه 
به رد این لایحه در کمیسیون برنامه و بودجه شورای شهر قم، اعضا نیز با رد آن موافقت کردند.
در این جلسه همچنین با رای اعضا، محسن اخوان رییس کمیسیون برنامه و بودجه شورای 
اسلامی شهر قم به عنوان نماینده این شورا در کمیسیون تعیین ارزش معاملاتی املاک 

استان قم انتخاب شد.
 

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قم:

حجم آب سدهای قم ۲۳۲ میلیون مترمکعب است
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قم گفت:  درحال حاضر حجم آب موجود در سدهای 

کوچری و 15 خرداد که مهم ترین سدهای استان هستند 232 میلیون مترمکعب است. 
احمد حاجی حسینی مسگر روز دوشنبه درگفت وگو با خبرنگار ایرنا،  بیان کرد: هم اکنون 
حجم آب ذخیره شده در سد 15 خرداد ۹5 میلیون مترمکعب و سد کوچری 137 میلیون 

مترمکعب می باشد.
وی افزود: سدهای کوچک داخل محدوده استان همچون سد کبار نیز ازنظر حجم آب 
وضعیت مناسبی دارند و برای پذیرش روان آب های ناشی از بارش باران در فصل جاری 
آماده اند. وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به اقدامات انجام شده درمناطق 
روستایی استان برای کسب آمادگی بیشتر برای مقابله با سیلاب های احتمالی،  گفت: با 
همکاری مردم بومی و مسئولان قضایی، رفع تصرف های انجام شده در بستر رودخانه ها را 
با جدیت دنبال می کنیم. حاجی حسینی مسگر بیان کرد: با رفع تصرفات و لایروبی بستر 

رودخانه ها، زمینه برای مقابله موثر با سیلاب های احتمالی فراهم می شود.
وی افزود: بارش های ابتدای سال جاری،  ضرورت حفظ حریم رودخانه ها را برای مردم 
به خوبی مشخص کرد و نشان داد اگر به این موضوع توجه نشود، خطرات فراوانی جانی و مالی 
درپی خواهد داشت. وی ادامه داد: امید است با رعایت این توصیه ها باوجود بارش های بیشتر 

درآینده، روستاها و مناطق شهری استان از خطرات سیلاب های احتمالی در امان بماند.
سد کوچری در هشت کیلومتری جنوب غرب شهرستان گلپایگان شهریورماه 13۹5 
باهدف تامین آب شرب درازمدت شهرهای دلیجان، ساوه ، قم، خوانسار، خمین، گلپایگان، 

محلات، نیمور، سلفچگان وشهرک پردیسان قم به طور رسمی به بهره برداری رسید.
برای تنظیم آب انتقال یافته از حوضه دز، در پایین دست سد گلپایگان، سد کوچری با ارتفاع 
73 متر از کف و ۹6.5 متر از پی، با حجم بدنه 5.2 میلیون مترمکعب و با حجم مخزن 207 
میلیون مترمکعب ساخته شد. آب ذخیره شده در سد کوچری توسط خط لوله ای به طول 
108 کیلومتر به تصفیه خانه »دودهک« و ازآنجا توسط خط لوله ای به طول 72 کیلومتر به شهر 
قم می رسد. سد 15 خرداد در شمال شرقی شهرستان دلیجان و در فاصله 5 کیلومتری آن قرار 
دارد، این سد با حداکثر ارتفاع از کف رودخانه 30.5۴ متر و ارتفاع از روی پی ۹6 متر، طول تاج 
320 متر و عرض آن در تاج 10 متر است. حجم آب مفید آن 165 میلیون مترمکعب است. 

این سد به وسیله آب های جاری الیگودرز لرستان تحت عنوان رودخانه قمرود تغذیه می شود.
سد قدیمی کبار در دشت کبار در نزدیکی زنبورک روستای خورآباد از توابع بخش کهک قم 

قرار دارد، بخش کهک درجنوب استان قم قرار دارد و فاصله آن تا قم  30 کیلومتر است.

رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم  خبرداد

مسمومیت 106نفر در قم بر اثر استنشاق 
مونوکسید کربن 

رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: از ابتدای امسال تا روز هشتم 
دی ماه، 106 نفر بر اثر استنشاق گاز مونوکسید کربن در استان قم دچار مسمومیت شدند.

محمد شهیدی گفت: در سال جاری هیچ فردی در استان قم براثر گازگرفتگی جان خود را 
از دست نداده، در حالی که در مدت مشابه سال قبل سه نفر بر اثر استنشاق گاز مونوکسید 

کربن فوت کرده بودند.
وی اضافه کرد: در مسمومیت با گاز خطرناک مونوکسید کربن قصور انسانی در استفاده از 

نوع وسایل برای تولید گرما و دقت در کنترل این گونه وسایل اهمیت بالایی دارد.
رئیس مرکز اورژانس 115 قم بابیان اینکه آمار مسمومیت ها با گاز مونوکسید کربن با آغاز 
سرما در اوایل پاییز افزایش قابل توجهی می یابد، ادامه داد: عمده این مسمومیت ها ناشی از 
استفاده نادرست از وسایل گرمایشی خانگی و همچنین استفاده از وسایل غیراستاندارد در 
محفظه هایی مانند چادرهای مسافرتی و اتاقک های خودرو به ویژه خودروهای سنگین است.

وی خاطرنشان کرد: همشهریان در زمینه استفاده از وسایل گازسوز بسیار دقت کرده و 
مواردی را که اطلاع ندارند از کارشناسان آتش نشانی راهنمایی بخواهند.

شهیدی با اشاره به اینکه سردرد، سرگیجه، تهوع، استفراغ، کاهش سطح هوشیاری، تاری 
دید و در برخی موارد تشنج از علائم مسمومیت با گاز مونوکسید کربن است، بیان کرد: در 
صورت مواجه شدن با فرد مسموم، نخستین و مهمترین اقدام رساندن اکسیژن )هوای تازه( به 
مصدوم و تماس با اورژانس 115 است که باز کردن پنجره اتاق یا خارج کردن فرد از آن محیط 
مؤثرترین اقدام جهت بهبود حال فرد مسموم است. وی اضافه کرد: هفته گذشته خانواده ای 
پنج نفره در قم به دلیل استنشاق گاز مونوکسید کربن راهی بیمارستان شدند که نقص ایمنی 

و اشکال در خروجی و اتصالات لوله بخاری باعث این حادثه شده بود.
رئیس مرکز اورژانس 115 قم گفت: سال ۹7 و ۹6 نیز به ترتیب ۹5 و 1۴۴ نفر براثر استنشاق 
گاز مونوکسید کربن دچار مسمومیت شدند و براثر همین حوادث نیز به ترتیب پنج و هشت نفر 

جان خود را از دست دادند.

با اعتبار ۴۰۰ میلیون ریال؛

خانه تاریخی مولوی در قم مرمت می شود
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری و استان قم از مرمت خانه ملاحسین 

مولوی با اعتبار ۴00 میلیون ریال در قم خبر داد.
حمید یزدانی گفت: مرمت خانه تاریخی ملاحسین مولوی با اعتبار ۴00 میلیون ریال و از 
محل اعتبارات ملی انجام می شود. وی ادامه داد: این مرمت شامل سبک سازی بام، ایزوله 
پشت بام، اجرای اندود کاهگل و استحکام بخشی دیوارهای حیاط می باشد. مدیرکل میراث 
فرهنگی قم با بیان اینکه خانه ملاحسین مولوی از پیر غلامان امام حسین )ع( و مداحان 
مشهور شهر قم متعلق به دوره قاجار است و در کوچه 18 خیابان عمار یاسر قرار دارد، اظهار 
داشت: این اثر در سال 13۹7 در فهرست آثار ملی به ثبت رسیده است. وی گفت: اصلی ترین 
مصالح ساختمانی خانه ملاحسین خشت است که تمام دیوارهای باربر و پوشش سقف ها در 
طبقه اول از خشت ساخته شده و از چوب برای پوشش سقف اتاق ها و ساخت درب و پنجره ها 

استفاده شده است.

اجتماعی

مریم اویسی:

می توان  که  است  موضوعاتی  آن  از  ازدواج  مساله 
وگفت  بحث  ساعت ها  آن  چگونگی  و  چرایی  درباره 
وگو کرد. متخصصان، روان شناسان و آسیب شناسان 
بودن  مثبت  و  بودن  مفید  اثرات  درباره  هم  زیادی 
ارائه  متفاوتی  نظریه های  افراد  شخصیت  بر  ازدواج 
بر  ازدواج  اثر  یا بد خیلی ها موضوع  داده اند.  خوب 
دنبال  به  پایان  در  و  کرده  بررسی  را  افراد  شخصیت 
نتیجه ای هستند که ببینند زور مزایای زندگی متأهلی 

به مشکلاتش می چربد یا نه؟
ازدواج  معجزه نمی کند اما نمی توان تأثیر عشق بر 
شخصیت زوجین را انکار کرد. عشق همان اکسیری 
است که   بر مس وجودی انسان اثر می کند چنانکه، 
اکسیر  از غزل هایش می گوید:  یکی  سعدی هم در 

عشق بر مسم افتاد و زر شدم!
در رابطه با همین موضوع و تاثیر ازدواج بر شخصیت 
غلط  باورهای  درباره  مجد،  کریمان  سجاد  با  افراد 
و  روانشناس  این  کردیم.  وگو  گفت  ازدواج  پیرامون 
مشاور تخصصی خانواده، از تأثیرات ازدواج بر زندگی 
و شخصیت افراد برای ما گفت و یک سخن صریح با 

جوانان مخالف ازدواج داشت.
البته ازدواج درمان مشکلات روانی نیست

بسیاری از اوقات در گفت وگوهای عموم مردم زمانی 
را  آن  محسنات  می آید،  میان  به  ازدواج  از  حرف  که 
برشمرده و عنوان می کنند که ازدواج مشکل گشای 
بسیاری از دردهاست به طور مثال مادری که پسرش 
به موادمخدر اعتیاد دارد، این پیشنهاد را می کند که 
پسرش ازدواج کند تا با ازدواج از موادمخدر صرفنظر 

کرده و درمان شود.
همچنین برخی از خانواده ها تصور می کنند که دختر 
یا پسری که افسرده است و یا خشونت بالایی دارد و از 
روحیه پرخاشگری برخوردار است با ازدواج مشکلاتش 
حل می شود و دیگر آن روحیه سابق را نخواهد داشت،  
اما واقعیت این است که ازدواج می تواند بسیاری از 
اتفاقات روی زمین مانده و یا بخشی از مسائل مربوط 
به رشد شخصیتی فرد را تقویت کند، اما نمی تواند 

مشکلات روانی جدی افراد را درمان کند.
حواسمان به این نکته باشد که هیچ وقت از ازدواج 
انتظار معجزه نداشته باشیم چرا که ازدواج نمی تواند 
شخصیت های آسیب دیده، بهم ریخته و روان پریش را 
ترمیم کند و آرامش را برای آنها و همسرشان به همراه 
بیاورد. به همین دلیل باید این باور غلط در بین مردم 

از بین برود.
به  زندگی شان  مسیر  در  که  انسان هایی  مقابل  در 
طور سالمی قرار دارند و در حال رتق و فتق اموراتشان 
که  نردبانی  و  پل  مانند  ازدواج  به  می توانند  هستند 
می تواند آنها را به موفقیت نزدیک کند، نگاه کنند و به 

دنبال آن باشند.
 نتایج پژوهش  درباره ازدواج بر اثرات 

فیزیولوژی بدن
را  افراد  شخصیت  از  مختلفی  جنبه های  ازدواج 
می تواند تحت تأثیر قرار دهد. در یکی از پژوهش های 
مشخص  است  شده  انجام  زمینه  این  در  که  علمی 
شده که مردان پس از ازدواج دچار تغییراتی می شوند 
که از آنها می توان به بالا رفتن سطح تستسترون اشاره 
کرد. بالا رفتن این هورمون به این دلیل است که یک 
مرد باید جنبه حمایتی بیشتری نسبت به خانواده و 
نشان می دهد  این موضوع  باشد.  داشته  همسرش 
که خلقت انسان به نحوی رقم خورده تا افراد پس از 
خود  زندگی  در  را  آن  مثبت  اثرات  ناخودآگاه  ازدواج 
ببینند حتی در یکی از پژوهش هایی که محققان انجام 
دادند مشخص شده که در زمان بارداری خانم ها مردان 
نیز متناسب با زمان بارداری ترشح تستسترون دارند تا 
جنبه حمایت گری بیشتری هم از لحاظ مادی و هم 
از لحاظ روانی نسبت به همسرشان داشته باشند. در 
واقع ازدواج به لحاظ فیزیولوژی نیز می تواند در روند 

رشد رفتارهای فردی تأثیرگذار باشد.
 وقتی زوج های جوان بالغ تر می شوند

از  ناشی  رفتارهایی  ازدواج  از  پیش  که  مردی 
بی مسئولیتی از خود نشان می داد و یا حمایت گری 
با  است،  بوده  کمرنگ  وی  در  مسئولیت پذیری  و 
پیوند زناشویی و تغییرات هورمونی به یک شخصیت 
موضوع  همین  می شود.  تبدیل  مسئولیت پذیر 
از  بعد  موقعیت های  در  که  است  این  نشان دهنده 
ازدواج شخصیت اجتماعی افراد هم رشد می کند و 
این موضوع در ادبیات عمومی مردم هم دیده می شود 
که برای افرادی که ازدواج کردند تفاوت دیدگاه قائل 
هستند به نحوی که این افراد را در جرگه بزرگ ترها 
و  مستقل تر  شخصیت   که  چرا  می کنند  محسوب 

موجه تری در فضای عمومی دارند.
 رشد اجتماعی، مالی و ارتباطی

یک تیر و چند نشان
فارغ از مسئولیت پذیر شدن و احساس  حمایت گری، 
بیشتر افراد پس از ازدواج شخصیت اجتماعی رشد 
یافته تری پیدا می کنند و همانطور که خصیصه های 
رشد  همین  می شود  تقویت  فرد  یک  در  عمومی 
می تواند به بالندگی فرد در زندگی اجتماعی اش نیز 
کمک کند و پختگی بیشتری در مسائل اقتصادی و 
اجتماعی داشته باشد به این ترتیب مدل بهتری از 
زندگی را تجربه می کند و نتیجه آن موفقیت های بیشتر 
در بعد مالی  و ارتباطی است. یعنی اگر افراد پیش از 
ازدواج در مدلی زندگی کنند که زمینه مسئولیت پذیری 
و رشد شخصیتی در آن کم باشد بعد از ازدواج در این 
را در  آن  نتیجه  و می توانند  پیدا کرده  زمینه ها رشد 
توانمندی های مالی، اقتصادی و ارتباطی خود ببینند.

 یک تعبیر نادرست از ازدواج
برخی از افراد به خصوص مردان این تعبیر نادرست 
را دارند که ازدواج می تواند آنها را از جریان درآمدزایی 

به عده ای  افراد مجبور می شوند  اینکه  یا  و  دور کند 
خدمات رسانی کنند. این نوع نگاه مردانه یک تصویر 
کاملًا یک بعدی راجع به موضوع ازدواج است. برخی 
پیدا  حضور  من  نزد  مشاوره  برای  که  زمانی  افراد  از 
می کنند این موضوع را مطرح می کنند که من در حال 
حاضر هزینه خودم را تأمین می کنم ولی بعد از ازدواج 
باید هزینه همسر و فرزندانم را هم بپردازم. من پاسخ 
 آن ها را اینگونه می دهم که این تنها یک بعد از ازدواج 
است اما بعدهای دیگر نشان از موفقیت افراد متأهل 
در ابعاد مسئولیت پذیری و تأمین معیشت زندگی دارد 
چرا که به خاطر محدودیت هایی که در زندگی همراه با 
تجرد وجود دارد افراد بعد از ازدواج با ابعاد بیشتری از 
شخصیت خود آشنا شده و از فرصت ها برای رشد خود 

و حتی رشد اقتصادی خودشان استفاده می کنند.
 تبدیل یک دختر بی مسئولیت 

به یک مادر فداکار
که  از مسائلی  یکی  که  دارد  ابعاد مختلفی  ازدواج 
اما  بود  آن  اجتماعی  ابعاد  شد  مطرح  این  از  پیش 
در بعد شخصیتی فرض کنید دختر خانمی تا قبل 
نمی داد  انجام  نیز  را  خود  روزانه  کارهای  ازدواج  از 
از  پس  بود  بی تفاوت  زندگی اش  محیط  به  نسبت  و 
ازدواج و فرزندآوری این فرد به اندازه ای رشد می کند و 
شخصیتش عمیق می شود که از خودگذشتگی کرده 
و با شب بیداری مسئولیت زندگی در کنار همسر و 
فرزندانش را می پذیرد. این جریان به مسئولیت پذیری 
از  بیشتری  ابعاد  با  تا  می کند  کمک  نیز  دختران 
شخصیت شان آشنا و توانمندی های درونی شان آشکار 
شود. بعد از ازدواج از خودگذشتگی، ایثار و فداکاری در 
همسران، موجب رشد بیشتر شخصیت آن ها می شود.

 بهداشت نسل یکی از مهمترین 
ویژگی های ازدواج

اگر در جریان زندگی عمومی مردم بخواهیم تحلیل 
باشیم  داشته  زندگی شان  موقعیت های  از  درستی 
نمی توانیم بخش مرتبط با تولید مثل را فراموش کنیم 
و نسبت به آن بی تفاوت باشیم بهداشت نسل یکی از 
بهترین نشانه های زندگی سالم است که جز با ازدواج 
محقق نمی شود. نسل تمیز و پاکیزه و سالم قطعا و تنها 

از راه ازدواج محقق می شود. 
 ارتباط با اقوام همسر یکی از

 دغدغه های جوانان
بیشتر  ازدواج  از  پس  انسان ها  ارتباطی  گستره 
می شود و مدل ارتباطی فرد حتی با خانواده و اقوامش 
نیز متفاوت می شود و نگاه آنها به فرد یک نگاه جدی تر 
است. در کنار این وقتی فردی به عنوان داماد یا عروس 
به خانواده ای اضافه می شود انتظاراتی از وی وجود 
دارد. این گسترده شدن دامنه های ارتباطی نتیجه ای 
جز تقویت روانی افراد ندارد چون فرد تازه ازدواج کرده 
مجبور می شود که در بستر گسترده ای که برایش فراهم 
شده رفتار اجتماعی خود را تصحیح کرده و ارتباط 

سالمی را با اطرافیانش داشته باشد.
به دنبال این تصحیح روابط تغییرات و تعاملاتش نیز 
تقویت می شود به طور قطع انتظاری که از یک جوان 
ازدواج  که  زمانی  دارد  وجود  ارتباط  برای  ساله   25
می کند بیشتر می شود پیش از این خود را محدود به 
اما  اطرافیان خودش می کند  با  احوالپرسی  و  سلام 
وقتی به عنوان عروس و داماد وارد یک خانواده دیگر 
می شود در تعاملات اجتماعی بیشتری ورود کرده و 
هویت عروس یا داماد را باید در نقش  خودش به خوبی 
اجرا کند. نتیجه این ایفای نقش مثبت به کام خود 
فرد است چرا که رشد پیدا می کند و می تواند نیازهای 
خود را به طور مناسبی ابراز کرده و در مقابل نیز برای 

نیازهای دیگران احترام قائل شود.
 ردپای یک اثر نیک در امر ازدواج

خلوت  به  را  زمانی  زندگی  جریان  در  انسانی  هر 
اختصاص می دهد و در این خلوت نهایت آرزویش این 
است که یک اثر نیک و یک جایگاه مثبت داشته باشد، 
فرآیند ازدواج می تواند به افراد در این مسیر کمک کند 
که هم با فرزندآوری و هم با تربیت درست یک فرزند و 
هم با تغییر رفتار و رشد توانمندی های خود بتوانند یک 
اثر نیک از خود به جای بگذارند. این موضوع که غایت 
آرزوی بشر است با ازدواج راحت تر و قابل دسترس تر 

است.
 نیاز به یک همسر و هم مسیر 

برای رسیدن به قله ها
افراد زمانی می توانند مسیر زندگی خودشان را درست 
مشخص کنند که یک هدف مشخص و معلوم داشته 
باشند. یک انسان بی هدف مانند راننده قایق و کشتی 
است که این کشتی بادبان ندارد. هر زمان که باد بیاید و 
به هر مسیری که باد می خواهد قایق زندگی شان هم به 
همان سمت می رود در مقابل انسان هدفمند بادبانی 
دارد که به سمت هدفش بادبان را تنظیم می کند و 

قایق زندگی اش در راه درست حرکت می کند. در فرآیند 
زندگی هر فردی رسیدن به هدف یکی از بزرگ ترین 
اولویت هاست. جریان موفقیت و رشد در مسیر زندگی 
در چارچوب خلقت به نحوی تنظیم شده است که جز 
با زوجیت نمی توانیم به کمال هدف گرایی خودمان 

دست پیدا کنیم.
به عبارت دیگر می توان گفت زوجیت در مسیر رشد 
به  برای رسیدن  ابزارهای ضروری  و  لوازم  از  یکی  ما 

خواسته ها و اهداف خودمان است.
در واقع در مسیر زندگی نیاز به یک هم مسیر داریم. 
هم مسیری که همسرمان شود و به ما کمک کند به 
هدف مان نزدیک شویم. طی بررسی هایی که داشتیم 
به این نتیجه رسیدیم که در فرآیند انتخاب باید هم مسیر 
و همسری را پیدا کنیم که مسیر رسیدن به هدف را 
برایمان هموارتر کند. با این قاعده آن احساس خوش و 
آرامش حاصل از وجود این همسر به فرد کمک می کند 
و چارچوب های  باشد  داشته  بهتری  برنامه ریزی  که 
مسلماً  بزند.  رقم  هدف  به  رسیدن  برای  را  مناسبی 
موضوع هدف و برنامه ریزی نسبت به تمامی نکاتی که 

تا کنون گفته شده بود اولویت دارد.
 ازدواج ما را از ورطه فردیت بیرون می کشد

زندگی  جریان  در  که  پسری  آقا  یا  خانم  دختر 
از عشق واقعی دارد،  مجردی اش یک زندگی خالی 
بعد از ازدواج به حدی از توانمندی عاطفی می رسد 
که با عشق با همسر و فرزندانش رفتار کرده و زندگی و 
خانه را از لحاظ روابط عاطفی  به بهترین شکل مدیریت 
خود  از  را  انسان  کردن  زندگی  عشق ورزانه  می کند. 
گذشته می  کند و این موضوع را به اثبات می رساند که 
فرآیند مسیر زندگی و حقوق مدل ارتباطی با دیگران 
الزاماً همان چیزی نیست که منفعت شخصی را پاسخ 
می دهد. ازدواج ما را از فردیت بیرون کشیده و نشان 
می دهد لذت در زندگی زمانی محقق می شود که دور 
از نگاه منفعت طلبانه فردی و با از خود گذشتگی به 

زندگی نگاه کنیم.
 یک دلیل خوب برای جدا شدن

 از زندگی مجردی
اگر یک جوان برای مشاوره به من مراجعه کند و من 
بخواهم بدون نصیحت به او از مزایای ازدواج بگویم 
این طور توضیح می دهم که تو می توانی بدون ازدواج 
به لحاظ عواید فردی و تمایلات درونی خودت به رابطه 
جنسی یا رابطه عاطفی دست پیدا کنی. این اتفاقی 
آن استفاده  از  نادرست  به  افراد  از  تعدادی  است که 
می کنند. من این را می فهمم که تو می توانی این کار را 
انجام بدهی ولی نکته ای وجود دارد که آن هم به تمایل 
انسان به ثبات باز می گردد. رابطه جنسی تو را در نهایت 
به یک لذت پایدار نمی رساند و رابطه عاطفی که از آن 
مطمئن نباشی نیز نمی تواند تو را از عشق سرشار کند 
چون هر دو این روابط بی تعهد و از جنس موقت است. 
نیاز درونی و غریزی انسان به تداوم و ثبات تثبیت شدن 
ازدواج  بدون  شاید  که  مدلی  این  است.  ماندگاری  و 
با  محقق شود یک تزلزل در انسان ایجاد می کند و 

اینگونه روابط ثبات را نمی توان حفظ کرد.
 اگر فردی اینگونه روابط را به ازدواج ترجیح دهد و 
احساس کند که فرآیند تزلزل در رابطه های جنسی و 
عاطفی برایش خوشایند است باید به وی کمک کرد 
تا از لحاظ عاطفی به سلامت برسد چون فهم روانی 
یک  لحاظ  به  نیازهای وجودی اش  و  دارد  اشتباهی 

انسان سالم آسیب دیده است.
ما یک تمیزی بین انسان هایی که به روابط عاطفی و 
جنسی با ثبات علاقه مند هستند انسان هایی که دنبال 
تنوع در روابط جنسی و عاطفی هستند قائل می شویم 
و آنهایی که در دسته دوم قرار دارند به لحاظ تعریف 
سازمان بهداشت جهانی از جریان زندگی سالم مشکل 
دارند و باید به آنها کمک کرد. این افراد حتی اگر ازدواج 
هم کنند باز هم دچار مشکل می شوند و بعد از ازدواج 
هم لذت از زندگی عاطفی خودشان نمی برند اما انسان 
سالم به لحاظ روانی برای زندگی همراه با ثبات هم از آن 

استقبال می کند و هم به آن علاقه مند است.
 یک توصیه به زوج های جوان

پیش از هر چیز توکل به خدا توسل و اعتماد و اعتقاد 
به اینکه در جریان خلقت ما انسان ها تنها نیستیم و یک 
حامی مثل خدا از جنس ماورایی به ما کمک می کند، 
بزرگ ترین زمینه رسیدن به آرامش است. اگر بخواهم 
برای زندگی مشترک برای افراد توصیه ای داشته باشم 
اول آموزش مهارت زندگی، دوم آموزش مهارت زندگی 
و سوم آموزش مهارت زندگی است. اگر بخواهیم به 
فردی کمک کنیم باید روی مهارت های زندگی خودش 
کار  این  چون  بگیرد  یاد  را  آن  و  کند  سرمایه گذاری 
جریان زندگی فرد را ضمانت می کند و تنها راهی است 
که می تواند به فرد کمک کند در مسیر سخت زندگی 

لذت را تجربه کند.

تأثیر اکسیر عشق بر شخصیت جوانان

یک دلیل خوب برای رها کردن زندگی مجردی

آمارهای سازمان ثبت احوال نشان می دهد که در 11 درصد ازدواج های ثبت شده سن 
زنان بیشتر از مردان بوده است.

 بر اساس آمارهای سازمان ثبت احوال در فاصله سال های ۹2 تا ۹7 میانگین سن طلاق 
در کشور برای زنان و مردان به طور متوسط 2.1 سال افزایش یافته که در این میان استان 
کهگیلویه و بویراحمد با افزایش 3.1 سال در میانگین سن طلاق برای زنان و مردان، بیشترین 
میانگین سن طلاق را داشته است. همچنین در استان خراسان شمالی میانگین سن طلاق 
برای زنان با 1.5 سال افزایش از 28.2 در سال ۹2 به 2۹.8 سال برای سال ۹7 رسیده است.
میانگین سن طلاق برای مردان نیز در استان سیستان و بلوچستان با 1.6 سال افزایش 
از 31.8 در سال ۹2 به 33.5 در سال ۹7 رسیده است و این استان کمترین تغییر را در 
میانگین سن طلاق برای مردان طی این سال ها داشته است. میانگین سن در زمان ازدواج 
برای زنان 1.۴ سال و برای مردان 1.7 سال افزایش یافته است. به عبارت دیگر، طی این 6 

سال زنان به طور متوسط 1.۴ سال دیرتر و مردان 1.7 سال دیرتر ازدواج کرده اند.
فاصله میانگین سن در اولین ازدواج با میانگین سن در زمان طلاق نزدیک به میانگین طول 
مدت ازدواج در زمان طلاق در کشور ۹ سال است و تلاش برای تسهیل گری با هدف کاهش 
سن در اولین ازدواج بر سن طلاق نیز مؤثر بوده و شانس همسران برای ازدواج مجدد پس از 

طلاق را افزایش خواهد داد.
هرم سنی افراد در زمان ازدواج و طلاق

در سال ۹7، 32.8 درصد زنان و 3.6 درصد مردانی که ازدواج می کردند، سن کمتر از 20 

سال داشتند. ۹0.۴ درصد زنان بین 15 تا ۴0 سالگی و 8۹.1 درصد مردان نیز بین 20 تا 
۴0 سالگی ازدواج کرده اند. همچنین 81.3 درصد زنان و 70.2 درصد مردانی که طلاق 
می گیرند در سن کمتر از ۴0 سال قرار دارند. ۹.۴ درصد زنانی که طلاق گرفته اند و تنها 0.5 

درصد از مردان با این تجربه کمتر از 20 سال داشته اند.
توزیع سنی همسران در زمان ازدواج و طلاق

در 12 درصد از ازدواج های ثبت شده در سال ۹7، مرد و زن هم سن بودند و در 11 
درصد زن بزرگ تر از مرد بوده است. همچنین سهم مردان سالمند 60 ساله و بیشتر از 
ازدواج های به ثبت رسیده در سال ۹7، 1.8 درصد معادل ۹78۹ ازدواج بوده است که 
این سهم برای زنان سالمند همین گروه سنی 0.2۴ معادل 1308 مورد ازدواج ثبت شده 
است. از سوی دیگر، در 1222 مورد ازدواج ها، مرد و زن هر دو سالمند 60 ساله و بیشتر 

بوده اند.
در 11 درصد طلاق های ضبط شده در سال ۹7، مرد و زن هم سن بودند و در 11 درصد 
موارد نیز زن بزرگ تر از مرد بوده است. از سوی دیگر، در سال ۹7، 1۹۴1 طلاق برای زنان 
بیش از 60 سال ثبت شده که این رقم برای مردان 62۹3 مورد بوده است یعنی 3.6 درصد 
از کل طلاق های رخ داده. از سوی دیگر، در یک درصد از طلاق های ثبت شده، 16۹1 مورد 

طلاق )مرد و زن هر دو سالمند( بالای 60 سال بوده اند.
بر اساس آمارهای سازمان ثبت احوال در سال گذشته، تعداد 206 زن 13 ساله و کمتر و 5 

مورد مرد کمتر از 15 سال طلاق را تجربه کرده اند.

11درصد عروس ها بزرگتر از دامادها

هرم سنی افراد در زمان ازدواج و طلاق

 رییس شورای شهرقم:  برای تامین ۸۰ واگن؛

 مصوبه دولت پیشرفت متروی قم را تسهیل کرد
 رییس شورای اسلامی شهر قم با اشاره به مصوبه اخیر دولت برای تامین 80 دستگاه واگن 
مترو برای این شهر گفت: بر اساس این مصوبه، تامین واگن های موردنیاز مترو قم از خارج 

تسهیل می شود.
عبدالله جلالی روز دوشنبه در یک صد و بیست و پنجمین جلسه رسمی شورای اسلامی 
شهر قم افزود: پیش ازاین قرار بود که واگن های مترو قم از داخل تامین شود که با این مصوبه، 

اجازه استفاده از واگن های وارداتی برای مترو این شهر داده  شده است.
وی در ادامه با اشاره به آلودگی هوا و توجه به اهمیت ضرورت حراست از محیط زیست در 
قم، گفت: عوامل آلایندگی باید به دقت موردمطالعه قرار گیرد و همچنین راهکارهای مناسب، 
متناسب با هر یک از این علت ها در دستور کار تمام دستگاه ها قرار گیرد. جلالی ادامه داد: 
تاکنون سهم بخش های مختلف صنعت، خودرو، موتورسیکلت و نیروگاه حرارتی استان در 
آلایندگی مشخص نشده است ولی ازآنجایی که موضوع توسعه حمل ونقل عمومی در کاهش 
آلایندگی بسیار موثر بوده است، اقدام های خوبی در این زمینه به ویژه توسعه اتوبوس رانی و 
مترو در قم انجام شده است. وی اظهار داشت: در سال جاری، 110 دستگاه اتوبوس وارد 
چرخه حمل ونقل عمومی شده و 50 دستگاه اتوبوس نیز در حال بازسازی اساسی است 
که این نشان می دهد مدیریت شهری سهم خود را در کاهش آلایندگی و افزایش حمل ونقل 
عمومی استان انجام داده است. وی گفت: انتظار استان ها تقویت بودجه حمل ونقل عمومی 
به ویژه برای کلان شهرها در بودجه سال ۹۹ کشور است. جلالی تاکید کرد: همه مسئولان 
استان پیرامون کاهش آلودگی هوا دغدغه دارند ولی این دغدغه به تنهایی کافی نیست بلکه 
نیاز به اقدام عملی در این زمینه دارد. وی با اشاره به وجود 300 هزار دستگاه موتورسیکلت 
در قم، گفت: باید راهکار لازم برای کاهش آلودگی این وسایل نقلیه در استان اندیشیده شده 

و نسبت به کاهش آلودگی نیروگاه حرارتی و واحدهای صنعتی استان اهتمام ویژه ای شود.
۶۰  درصد درآمدهای شهرداری قم محقق شد

جلالی با اشاره به عملکرد درآمدی شهرداری قم از ابتدای سال جاری تا پایان آذرماه گفت: 
در این مدت مجموع درآمدهای شهرداری در سرفصل های مختلف ۹ هزار و 800 میلیارد 

ریال است که این رقم 60 درصد از چشم انداز تعریف شده لایحه بوده است.
وی افزود: درآمد شهرداری قم نسبت به مدت مشابه سال گذشته، 55 درصد رشد داشته 
و این در حالی است که در سرفصل مالیات بر ارزش افزوده ۴5 درصد کاهش داشته است 
که این نشان می دهد دستگاه های مختلف سهم خود از مالیات ارزش افزوده را به موقع 
پرداخت نکرده اند. رییس شورای اسلامی شهر قم بابیان اینکه در حوزه سرمایه داری عملکرد 
شهرداری در ۹ ماه امسال، 5۴ درصد نسبت به سال گذشته رشد داشته است، اظهار داشت: 
در مجموع، عملکرد حوزه سرمایه گذاری در این مدت، 31 درصد از مجموع برنامه بوده است.
وی گفت: از مجموع ۹ هزار و 800 میلیارد تومان درآمد شهرداری قم در این مدت، 2 هزار 
و 360 میلیارد ریال مربوط به شهرداری مرکز و بقیه عملکرد شهرداری های مناطق بوده است 
که در این زمینه منطقه 6 با 116 درصد و منطقه پنج با 50 درصد بیشترین و کمترین تحقق 
درآمدی را داشته اند. جلالی افزود: از ابتدای امسال تا پایان آذرماه از 1۴ سازمان شهرداری 
قم، سازمان پسماند با تحقق 22۴ درصد از مجموعه و سازمان بهسازی و نوسازی با 27 درصد 

دارای بیشترین و کمترین تحقق درآمد بوده اند.

آیت الله اعرافی تأکید کرد؛

استفاده از ظرفیت تشکل های فرهنگی برای 
ترویج فرهنگ ایثار و شهادت 

مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور گفت: باید از ظرفیت تشکل ها و جریان های فرهنگی 
و انقلابی در حوزه ایثار و شهادت استفاده کرد. آیت الله علیرضا اعرافی در نشستی با معاون 
فرهنگی و آموزشی بنیاد شهید و امور ایثارگران که ظهر دوشنبه با حضور جمعی از مسئولان 
فرهنگی بنیاد شهید در دفتر مدیر حوزه های علمیه برگزار شد، با بیان اینکه امروز باید در متن 
جامعه ایثارگری شاهد رویکرد عمیق علمی، فرهنگی و انقلابی باشیم، افزود: باید در کنار 
برگزاری جشنواره های علمی طلاب و دانشجویان ایثارگر، جشنواره های فرهنگی نیز اجرا 
شود تا علاوه بر کار علمی کارهای فرهنگی نیز مورد ارزیابی قرار گیرد که حوزه در این زمینه 
آماده همکاری می باشد. وی با تأکید بر ایجاد نظام فرهنگی تبلیغی ویژه جامعه ایثارگری، 
افزود: باید افراد علاقمند در عرصه ایثارگری جذب شوند. امام جمعه قم با بیان اینکه باید 
از ظرفیت تشکل ها و جریان های فرهنگی و انقلابی در حوزه ایثار و شهادت استفاده کرد، 
تصریح کرد: برگزاری جشنواره های علمی برای استفاده از ظرفیت جریان ها و تشکل ها امری 
مؤثر است که باید مورد توجه قرار گیرد. وی اظهار داشت: برگزاری جشنواره های علمی 
موجب می شود که در مقابل شائبه های دشمنان و افراد غافل در زمینه پیشرفت تحصیلی 

ایثارگران، بتوان موفقیت های علمی این افراد را شفاف سازی کرد.

قائم مقام مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب شهری هرمزگان خبرداد

تامین نیمی از نیاز آبی بندرعباس از آب 
شیرین کن 100هزار مترمکعبی 

قائم مقام مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب شهری هرمزگان گفت: با بهره برداری از ظرفیت 
کامل آب شیرین کن یکصد هزار مترمکعبی بندرعباس، نیمی از نیاز آبی این شهر تامین 
می شود.  جواد منصوری اظهار داشت: در حال حاضر نیاز آبی بندرعباس و بندرخمیر دو 
هزار و 600 لیتر بر ثانیه است که نیمی از این نیاز از طریق آب شیرین کن تامین خواهد شد. 
وی افزود: آذرماه سال گذشته مرحله اول این آب شیرین کن به ظرفیت 20 هزار مترمکعب به 
بهره برداری رسید و مرحله دوم آن نیز به ظرفیت 20 هزار مترمکعب نهایتا تا پایان بهمن ماه 
وارد مدار می شود. منصوری خاطرنشان کرد: طبق برنامه ریزی های انجام شده آب شیرین 
کن یکصد هزار مترمکعبی بندرعباس اواخر نیمه اول سال آینده به طور کامل وارد مدار بهره 
برداری خواهد شد. وی با بیان اینکه در حال حاضر 13 درصد از نیاز آبی هرمزگان از طریق 
آب شیرین کن ها تامین می شود، تصریح کرد: یکی از مهمترین برنامه های شرکت آبفا 
هرمزگان استفاده حداقلی از محل منابع زیرسطی و سطحی جهت تامین آب شرب مردم 
استان است. این مقام مسوول عنوان کرد: جهت تحقق این هدف توسعه آب شیرین کن ها 
با رعایت استانداردهای زیست محیطی در دستور کار قرار دارد و هم اکنون مجوز احداث یک 
آب شیرین کن دیگر به ظرفیت ۴0 هزار مترمکعب برای تامین آب بندرعباس و بندرخمیر اخذ 
شده که در مرحله مناقصه قرار دارد. منصوری گفت: یکی دیگر از برنامه ها استفاده از ظرفیت 
50 میلیون مترمکعب در سال از آب شیرین کن یک میلیون مترمکعبی بندرعباس است که 
این ظرفیت جهت آبرسانی به شهرها و روستاهای واقع شده در مسیر خط لوله این آب شیرین 
تا حاجی آباد استفاده خواهد شد. هم اکنون حدود 300 هزار مشترک تحت پوشش شرکت 

آب و فاضلاب شهری هرمزگان قرار دارند.
 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی )ره (استان قم خبرداد

حمایت کمیته امداد از 4100 دانش آموز در قم
مدیرکل کمیته امداد امام خمینی )ره (استان قم گفت: بیش از ۴ هزار و 100 دانش آموز 
زیرپوشش کمیته امداد استان قم قرار دارند که در ابتدای سال تحصیلی به آن ها بین 200 تا 
300 هزار تومان کمک هزینه پرداخت شد. اکبر میرشکار قم با اشاره به افزایش مراجعه مردم 
به کمیته امداد استان قم اظهار کرد: در ۹ ماه نخست سال جاری به جز افراد زیرپوشش 
این نهاد، 38 هزار و 726 نفر دیگر برای دریافت کمک به کمیته امداد استان قم مراجعه 
کردند که به میزان ۹ میلیارد و 600 میلیون تومان به این افراد کمک شد. وی ادامه داد: در 
۹ ماه نخست سال جاری 1۹0 هزار درخواست در سامانه کمیته امداد در استان قم ثبت 
شد، همچنین 8۴۴ خانوار با درخواست کالا به این نهاد در سال جاری مراجعه کردند که 
200 میلیون تومان کمک در این بخش به آن ها صورت گرفت. مدیرکل کمیته امداد استان 
قم افزود: 588 دانشجو زیرپوشش این نهاد در استان قرار دارند که شهریه این دانشجویان به 
صورت بلاعوض توسط کمیته امداد پرداخت می شود، همچنین ۴ هزار و 181 دانش آموز 
زیرپوشش کمیته امداد استان قم قرار دارند که در ابتدای سال تحصیلی به آن ها بین 200 تا 
300 هزار تومان کمک هزینه پرداخت شد. میرشکار با اشاره به کمک حقوقی به مددجویان 
کمیته امداد استان قم اظهار کرد: در ۹ ماه نخست سال جاری 155 خانوار زیرپوشش این 
نهاد در استان از کمک حقوقی کمیته امداد بهره مند شدند و در این بخش 30 میلیون تومان 
هزینه صورت گرفت. وی خاطرنشان کرد: 67 نفر از پسران مددجوی کمیته امداد استان قم 

در ۹ ماه نخست سال جاری معافیت سربازی را دریافت کردند.
  

سرپرست معاونت توسعه بهزیستی استان قم   اعلام کرد

معاینه ۲0هزار کودک قمی در طرح 
پیشگیری از تنبلی چشم 

سرپرست معاونت توسعه بهزیستی استان قم  گفت :با اجرای طرح پیشگیری از تنبلی 
چشم کودکان 3 تا 6 سال در استان قم بیش از 20 هزار کودک قمی از نظر تنبلی چشم مورد 

معاینه قرار گرفتند . 
صادق سلمانیان قم با اعلام این خبر افزود  طرح سنجش بینایي کودکان 3 تا 6 سال 
همچون سال هاي گذشته با همکاري آموزش و پرورش، مراکز بهداشتي درماني و مهدهای 
کودک در سراسر استان اجرا شد .   سلمانیان با اشاره به غربالگري بیش از 20 هزار کودك 
در آبان و آذرماه گذشته در استان،خاطر نشان کرد: حدود 1۹00 کودک جهت ارزیابی های 
دقیق تر به مراجع بالاتر ارجاع شدند.  سرپرست معاونت توسعه پیشگیری بهزیستی قم با 
اشاره به فرایند اجرائی این طرح افزود  پس از معاینه کودکان در سطح اول، کلیه کودکاني که 
مشکوك به اختلال بینایي تشخیص داده مي شوند به سطح دوم برنامه یعني بینایي سنجي 
ارجاع داده مي شوندو پس از انجام معاینه توسط بینایي سنجي، آن دسته از کودکان که نیاز 
به خدمات تخصصي تر دارند به سطح سوم برنامه ارجاع شده و توسط چشم پزشك معاینه می 

شوند و مراحل درمان این گروه از کودکان با حمایت مالی بهزیستی صورت خواهد گرفت.
سلمانیان ضمن تقدیر از کلیه والدینی که با وظیفه شناسی در جهت بررسی سلامت 
بینائی کودکان خود اقدام نموده و در این طرح شرکت کردند افزود : پایگاههای دائمی 
سنجش بینائی بهزیستی در مراکز ذیل در تمام طول سال آماده پذیرش و ارائه خدمت به 
همشهریان محترم می باشند 1- درمانگاه حضرت ابوالفضل )ع( خیابان امامزاده ابراهیم )ع( 
2- درمانگاه کودک من ، پردیسان ، بلوار سلمان 3- درمانگاه آل مرتضی 75 متری عماریاسر 
بلوار بیگدلی ۴- پایگاه دائمی سنجش بینائی عطاران میدان شهید صدوقی ، بلوار عطاران 
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بازخوانی دو روایت از سیاست ارز تک نرخی

ارز 4۲00 تومانی چقدر دوام می آورد؟

5 اقتصادی

مالیات بر عایدی سرمایه، پایانی بر 
قیمت های کاذب در بازار خودرو

مهمترین  از  یکی  به  سرمایه  عایدی  بر  مالیات  امروزه 
سرمایه ای  کالاهای  قیمت  نوسانات  کنترل  ابزارهای 
رفت  هدر  از  و  گشته  بدل  دنیا  کشور  از 187  بیش  در 
سرمایه های سرگردان و تجمیع در بخش های غیر مولد که آثار مخربی برای اقتصاد دارد، 

به شدت کاسته است.
یکی از شیوه های تامین مالی شرکت های خودروسازی که به طور معمول استفاده 
می شود، پیش فروش محصول است، خودروسازان از این طرق امکان تامین بخشی از 
سرمایه در گردش اختصاص به تولید محصول را دارا شده و بدین وسیله چرخه تولید و 

فعالیت صنعتی تداوم پیدا می کند.
 اما آیا همواره خودروهای فروش و یا پیش فروش شده که با قیمت مصوب کارخانه 
ارائه می شود، در بازار نیز با همان قیمت، خرید و فروش شده و به دست مصرف کننده 
می رسد؟ شکی نیست دستگاه های  دولتی و نظارتی، انجمن های صنفی حمایت از 
مصرف کنندگان، مجلس شورای اسلامی و سایر نهادهای مرتبط با خودروسازان کشور، 
هریک به نوبه خود به منظور حمایت از مصرف کننده نهایی تمام تلاش و همت خود 
را در به تعادل رساندن قیمت بازار خودرو به کار بسته و با راهکارهای مختلف سعی در 
جلوگیری از افزایش بی رویه قیمت خودرو که نشات گرفته از ورود واسطه ها در این بخش 
بوده، به انجام رسانده اند. اما با همه این تلاش ها نبود یک سازو کار منسجم و منظم که 
به توزیع عادلانه ثروت بیانجامد و در کنترل بازارها و کاهش انگیزههای کاسب کارانه و 
دلالی موثر باشد بسیار احساس می شود. از این رو تصویب و اعمال مالیات بر عایدی 
سرمایه را می توان بهترین راهکار در کنترل قیمت در بازارها و کاهش موثر انگیزه دلالی و 
درآمدهای کاذب ناشی از فعالیت سودجویانی دانست که با استفاده از ابزارهای مختلف 
و هیجانی کردن بازار موجب می شدند این کالای سرمایه ای) خودرو( با قیمت های 

بسیار بالاتر از قیمت های مصوب به دست مصرف کننده نهایی برسد.
مالیات بر عایدی سرمایه در واقع به نوعی مالیات بر عایدی واسطه گران و دلالانی 
است که با سرمایه گذاری کلان در بخش های غیر مولد و غیر اشتغال زا و به انگیزه کسب 
سود از طرق مختلف دپو کردن، شبکه های واسطه ای، تهییج بازار به افزایش قیمت و ... 
اقدام کرده و بدین ترتیب ثبات در یک اقتصاد پویا را به خطر می اندازند. اعمال مالیات 
بر عایدی سرمایه پیش بینی می شود به یک اصلاح ساختار در بازار تقاضا انجامیده و 
از بروز نوسانات گسترده و غیر قابل  با کاهش انگیزه سودجویی، دولت قادر باشد 
پیش بینی در این بخش جلوگیری کند. همچنین مصرف کننده نهایی خود را جامانده 
از بازار نوسانی ندانسته و با طیب خاطر در هر زمان امکان تهیه با قیمت واقعی و بدون 

حاشیه را دارا خواهد شد.
همینطور جدای از مبحث بسیار مهم کنترل قیمت بازار، این مالیات به توزیع مناسب 
درآمدی در جامعه کمک کرده و از فاصله طبقاتی خواهد کاست، چراکه عواید دریافتی از 
این نوع مالیات که به عواید دریافتی از عایدی سرمایه ثروتمندان معروف است و تزریق آن 
توسط دولت در بخش های مختلف و همگانی جامعه، به عدالت اقتصادی کمک کرده و 

از شکاف درآمدی بین فقیر و غنی بدین وسیله خواهد کاست.
با این حال، برخی کارشناسان اقتصادی اعمال مالیات بر عایدی سرمایه را با کاهش 
رشد اقتصادی مرتبط می دانند و بر این باورند که اجرای مالیات بر عایدی سرمایه به بلوکه 
شدن سرمایه انجامیده و رشد تصاعدی این نوع مالیات بر انگیزه کارآفرینان و تصمیمات 
تجاری و مبادلاتی افراد تاثیر گذاشته و بدین ترتیب زمینه ساز کاهش رشد اقتصادی و 
تقاضا برای سرمایه گذاری های جدید خواهد شد، اما باید در نظر داشت که این تحلیل 
زمانی صدق پیدا می کند که نرخ بازدهی سرمایه گذاری های مذکور جهت جبران 
هزینه مالیات پرداختنی، کفایت نکند و به عبارتی هزینه های سرمایه گذاری و مالیات 

پرداختنی به نرخ بازدهی سرمایه گذاری برتری داشته باشد.
توسط  آن  شدن  اجرایی  و  سرمایه  عایدی  بر  مالیات  اعمال  تجربه  به  توجه  با 
اکثریت کشورها )187کشور( در دنیا و همچنین صرفه و صلاح اجرای این طرح بر 
با اجرایی شدن آن، نرخ بازدهی در  اقتصاد کشورمان، می توان پیش بینی کرد که 
سرمایه گذاری های واسطه ای و دلالی کاهش یافته و با کشش و میل پس اندازها و 
سرمایه گذاری ها به سمت کسب و کارهای مولد، چرخه تولید و صنعت بدین وسیله 

فعال تر شود.
کارشناس اقتصادی

رئیس کمیسون پول و سرمایه اتاق بازرگانی ؛

نیمی از شرکت های دولتی زیان ده هستند
رئیس کمیسون پول و سرمایه اتاق بازرگانی تهران گفت: نفت یک دارایی و ثروت است 
و ما آن را می فروختیم تا هزینه های جاری کشور را تامین کنیم، اکنون فروش دارایی های 

دولت نیز هم ردیف آن است و فروختن سرمایه محسوب می شود.
عباس آرگون در خصوص فروش ۴0 هزار میلیارد تومان از دارایی های دولت در بودجه 
سال آینده و امکان تحقق آن گفت: در این خصوص چند بحث مطرح است؛ نخست 
آنکه دارایی بفروشید تا هزینه ها را پوشش بدهید، همان کاری که در چند دهه اخیر 
با فروش نفت انجام می دهیم. به هر حال نفت هم یک دارایی و ثروت است و ما آن را 
می فروختیم تا هزینه های جاری کشور را تامین کنیم، اکنون فروش دارایی های دولت 

نیز هم ردیف آن است و فروختن سرمایه محسوب می شود.
عضو اتاق بازرگانی ایران ادامه داد: می توان از این زاویه هم به این موضوع نگاه کرد که 
با فروختن این شرکت ها و دارایی ها، دولت کوچک و چابک خواهد شد و منابع حاصل 
از فروش این دارایی ها را در پروژهایی سرمایه گذاری کرد که بهره وری و درآمد بیشتری 
برای دولت داشته باشد که این اقدام پسندیده ای است، اما اگر به صرف پوشش هزینه ها 

باشد، تنها به مانند یک مسکن است.
وی با اشاره به سابقه اینگونه اقدامات در دولت های پیشین گفت: در دولت های قبلی 
نیز قوه مجریه از بانک مرکزی استقراض می کرد تا بدهی ها خود را پرداخت کند ضمن 
آنکه علاوه بر فروش ۴0 هزار میلیارد تومان، دولت فروش اوراق بدهی را در دستور کار 
قرار داده است در واقع در بودجه سال آینده دولت علاوه بر فروش ۴0 هزار میلیارد تومان 

دارایی خود 80 هزار میلیارد تومان فروش اوراق مالی را انجام خواهد داد.
وی ادامه داد: فارغ از اینگونه برنامه ریزی ها نکته مهم  این است که آیا امکان تحقق 
این راه حل وجود دارد یا خیر؟ سال گذشته هم دولت فروش اوراق را انجام داد اما هنوز 
مشخص نیست که چقدر اوراق بدهی فروش رفت؟ و اینکه چقدر از این 80 هزار میلیارد 
تومان )فروش اموال و اوراق ( محقق می شود؟ وی در خصوص فروش شرکت های دولتی 
و استقبال بخش خصوصی از خرید آنها گفت: نیمی از این شرکت ها زیان ده هستند، 
بخش خصوصی بر چه اساسی باید این مجموعه ها را خریداری کند، به طور کلی جایی 
سرمایه گذاری می کنند که منافع داشته باشند، بخش خصوصی پول مازاد که ندارد. پس 

باید هزینه خرید و سایر هزینه های جاری را از همین بنگاه ها تامین کند.
آرگون در پاسخ به این پرسش که بطور کلی بودجه سال ۹۹ تا چه اندازه واقعی است؟ 
گفت: در حوزه درآمدها فوق العاده خوش بینانه تنظیم شده است؛ فروش یک میلیون 
بشکه نفت و درآمدهای مالیاتی فرض شده به نظر نمی رسد که تحقق پیدا کند. از سوی 
دیگر اگر پایه های مالیاتی توسعه داده نشود فشار زیادی به بخش هایی که شفافیت مالی 
دارند وارد خواهد شد. اینها همه مواردی است که خیلی دست بالا دیده شده است اما 
معلوم نیست محقق شود، در حالیکه هزینه ها به طور حتم محقق خواهد شد. رئیس 
کمیسیون پول و سرمایه اتاق بازرگانی تهران در خصوص فروش اوراق مالی گفت: بحث 
فروش اوراق مالی با سود 20 درصد نوعی آینده فروشی است و هزینه های زیادی را برای 
دولت های بعدی ایجاد خواهد کرد، دولت با توسعه پایه ها مالیاتی، انضباط مالی و چابک 

سازی خود می تواند بخشی از هزینه های خود را پوشش دهد.

یک مقام مسئول:

4۳ درصد از منازل روستایی مقاوم هستند
مدیرکل دفتر معاونت مسکن روستایی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی، از مقاوم بودن ۴3 

درصد واحدهای مسکونی روستایی کشور خبر داد.
حمیدرضا سهرابی گفت: زمانی که طرح مقاوم سازی مسکن روستایی در سال 138۴ 

در کشور کلید خورد، تنها هفت درصد واحدهای روستایی مقاوم بود.
وی افزود: این عدد با توجه به برنامه ریزی های انجام شده، تا سال 1۴05 به 70 درصد 

خواهد رسید.
مدیرکل دفتر معاونت مسکن روستایی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی با اشاره به اینکه 
تسهیلات مسکن روستایی از سال 138۴ در روستاهای کشور جاری شده است، گفت: 
هم اکنون سالیانه 200 هزار واحد مسکونی با این سازو کار در مناطق روستایی ساخته 
می شود. وی اضافه کرد: تسهیلات مسکن روستایی از ابتدا با پنج میلیون تومان شروع 
و اکنون به ۴0 میلیون تومان رسیده، ضمن اینکه سود تسهیلات مسکن روستایی پنج 

درصد و زمان بازپرداخت این وام، 15 ساله است.
سهرابی توضیح داد: طیفی از جامعه هدف که بضاعت مالی مناسبی ندارند متأسفانه 
قادر به استفاده از این تسهیلات نبوده به همین دلیل تفاهم نامه ای بین سازمان برنامه و 

بودجه و بنیاد مسکن در هفت استان کشور منعقد شده است.
مدیرکل دفتر معاونت مسکن روستایی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی گفت: بر اساس 
این تفاهم، مقررشده در مجموع 32 هزار و ۴۴0 واحد، از تسهیلات مسکن روستایی 
در سقف ۴0 میلیون تومان با کارمزد پنج درصد و کمک بلاعوض در سقف 25 میلیون 
تومان استفاده کنند. وی همچنین افزود: مطابق برنامه طرح جامع مسکن و ماده 5۹ 
برنامه ششم توسعه، احداث سالیانه 200 هزار واحد مسکن روستایی تا افق 1۴05 در 

دستور کار است تا ضریب مقاوم سازی در این حوزه به 70 درصد برسد.
از  یکی  روستایی  مسکونی  واحدهای  بهسازی  و  مقاوم سازی  داد:  ادامه  سهرابی 
طرح های موفق نظام جمهوری اسلامی ایران بوده که هر ساله با قوت و قدرت در کشور 

ادامه پیدا کرده است.

درحالی که نبود امنیت شغلی و گسترش قراردادهای موقت یکی از چالشها و 
دغدغه های جامعه کارگری به شمار می رود، فعالان کارگری امیدوارند راه اندازی 
و  به شناسایی  کارگران،  و حفظ حقوق  کار ضمن صیانت  روابط  سامانه جامع 
شفافیت وضعیت قراردادهای نیروهای کار و جلوگیری از بستن هرگونه قرارداد 

سفید امضایی منجر شود.
ثبت نام کارگران و کارفرمایان در سامانه جامع روابط کار برای دریافت خدمات 
غیرحضوری در دفاتر پیشخوان دولت مدتی است که آغاز شده است. با راه اندازی 
این سامانه تمامی امور مربوط به جامعه کارگری و کارفرمایی به صورت کاملا شفاف 
و بدون مراجعه حضوری آنها انجام می پذیرد و کارگران و کارفرمایان با صرف هزینه 
به مراتب کمتر، از یک نظام رسیدگی الکترونیکی سالم و عادلانه روابط کار در هر 

شرایط و هر مکانی بدون مراجعه حضوری برخوردار می شوند.
سامانه جامع روابط  کار یک طرح ملی است و بیش از ۴8 زیرسامانه در آن پیش بینی 
شده که در حوزه های روابط کار و جبران خدمت،بازرسی کار،بیمه بیکاری، کارگران 
ساختمانی، ثبت و پیگیری قراردادهای کار، سازمان های کارگری و کارفرمایی و 

طبقه بندی مشاغل به جامعه کارگری و کارفرمایی خدمات ارائه می دهد.
بدوی  »مرحله  و  بدوی«  مرحله  دادخواست  »ثبت  زیرسامانه  دو  این  از  پیش 
دادرسی کار«راه اندازی در چهار استان تهران، اردبیل، اصفهان و یزد راه اندازی شده 
که کارگران و کارفرمایان در این استانها می توانند پس از تشکیل پرونده الکترونیکی 
دادخواست و شکایات خود را به صورت الکترونیکی از طریق سامانه ثبت و ارسال 

کنند.
اخیرا معاون روابط کار وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی از آغاز ثبت الکترونیکی 
دادخواستها در حوزه روابط کار خبر داده و گفته است سامانه روابط کار علاوه بر 
ایجاد شفافیت در اطلاعات کارگران و کارفرمایان، امکان نظارت و پایش وضع حاکم 

بر روابط کار را فراهم می کند.
آنطور که شاکرمی گفته از هفته آینده تمامی حوزه های معاونت روابط کار به ویژه 
بخش بیمه بیکاری در 23 استان کشور از طریق سامانه جامع روابط کار ثبت و 

پذیرش دادخواستها به صورت الکترونیکی انجام خواهد شد.
او می گوید: زیرمجموعه های این سامانه بسیار پیشرفته است که تعدادی از آنها 
اجرا شده و برخی دیگر نیز در مرحله اخذ مجوز از دستگاه های نظارتی مربوطه 

قرار دارند.
معاون روابط کار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی واگذاری اجرای طرح سامانه 
روابط کار به دفاتر پیشخوان را مصوبه دولت دانسته و از کارگران و کارفرمایان خواسته 

که برای بهره مندی از خدمات سامانه به دفاتر پیشخوان مراجعه کنند.
به اعتقاد شاکرمی راه اندازی سامانه روابط کار پایانی بر قراردادهای سفید امضای 
کارگران است چرا که با ثبت قراردادهای کار تکلیف قراردادهای سفید امضا روشن 
شده و کارفرمایانی که اقدام به بستن قرارداد سفید امضا می کنند، شناسایی 

خواهند شد.
مهمترین مزیت راه اندازی سامانه روابط کار این است که کارگران برای ثبت 

الکترونیکی شکایات )دادخواست( بدون مراجعه حضوری به ادارات کار یا مراجع 
حل اختلاف،شکایات خود را به صورت الکترونیکی از طریق سامانه جامع روابط 
کار به ثبت می رسانند.به همین منظور کافی است کارگران یکبار به دفاتر پیشخوان 
مراجعه کنند و با ارائه مدارک هویتی )کارت ملی( نسبت به دریافت نام کاربری و رمز 

عبور منحصر به خود اقدام کنند.
بسیاری از کارشناسان راه اندازی سامانه جامع روابط کار را گام مثبتی در راستای 
شفاف سازی مسایل مربوط به کارگر و کارفرما دانسته و معتقدند ایجاد شفافیت در 
وزارت عریض و طویل کار موجب می شود تا روابط کار و بسیاری از امور مربوط به 

کارگر و کارفرما از نظم و ساماندهی بالایی برخوردار شود.
آنها می گویند در این سامانه از انعقاد قرارداد تا بازنشستگی و حتی اخراج را شامل 
می شود و وزارت کار به صورت نرم افزاری به جزییات روابط کارگری و کارفرمایی 

اشراف و نظارت کامل خواهد داشت.
فعالان کارگری نیز تاکید دارند که ثبت و وارد کردن اطلاعات کارگران و کارفرمایان 
و  کارفرمایان  و  کارگران  از  قوی  اطلاعاتی  بانک  یک  تشکیل  به  این سامانه  در 
شفاف سازی قراردادهای کار و وضعیت اشتغال و بیکاری افراد کمک می کند.به زعم 
آنها وزارت کار از طریق این سامانه از تعداد کارگران یک کارگاه یا کارخانه، وضعیت 

بیمه و قرارداد و اشتغال یا بیکاری آنها اطلاع می یابد.
باشند،  کار درآمده  روابط  به عضویت سامانه جامع  و کارفرمایانی که  کارگران 
می توانند از طریق کارتابل الکترونیکی خود دادخواست یا هر نوع درخواستی را به 

ثبت رسانده و خدمات مورد نیاز را دریافت کنند.
هادی ابوی، دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران در این باره به ایسنا 
می گوید: به دنبال راه اندازی این سامانه دیگر قرارداد شفاهی یا قرارداد سفید امضا 
معنی نخواهد داشت و کارفرمایان متخلفی که از این طریق اقدام به گرفتن نیروی 

کار می کنند، شناسایی شده و ناچار به بستن قرارداد قانونی با کارگر می شوند.
بارگذاری  و  ثبت  می گوید:  و  کرده  اشاره  سامانه  این  راه اندازی  مزایای  به  او 
قراردادهای کار در این سامانه باعث می شود که کارگران از میزان سابقه، سنوات و 

بیمه پردازی خود باخبر شوند.
این مقام مسئول کارگری حفظ امنیت شغلی کارگران را از دیگر مزایای سامانه 
عنوان کرده و می گوید:با هربار ورود به سیستم امکان مشاهده قراردادکار، میزان 
دستمزد و حق بیمه واریزی برای کارگران فراهم می شود و اگر کارگری از کارفرمای 
خود شکایت داشته باشد در کمترین زمان و از طریق این سامانه می تواند نسبت به 

طرح شکایت اقدام و مراحل ثبت و رسیدگی شکایت را پیگیری کند.
به گزارش ایسنا، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی سامانه جامع روابط کار را با 
هدف شفاف سازی و ساماندهی اطلاعات در حوزه روابط کار راه اندازی کرده است.
این سامانه از چند زیر سامانه بسیار پیشرفته شامل ثبت دادخواست ها،  بررسی 
مشاغل سخت و زیان آور، آموزش ایمنی نیروهای کار، بازرسی کار، طبقه بندی 
مشاغل، بیمه بیکاری، کارگران ساختمانی و ثبت و تایید و پیگیری قراردادهای کار 
تشکیل شده و علاوه بر تفکیک نوع قراردادهای کار اعم از دائم و موقت، موجبات 

کنترل و نظارت دقیق بر انعقاد قراردادها را فراهم می کند.
و  استانها  کار  ادارات  در  مستقر  اختلاف  حل  مراجع  حاضر  حال  در  چه  اگر 
شهرستانها به طور جدی با موضوع "قراردادهای سفید امضا" برخورد می کنند اما با 
آغاز به کار سامانه جامع روابط کار می توان امیدوار بود که دیگر شاهد تضییع حقوق 
هیچ کارگری در کشور نباشیم و صیانت از نیروهای کار، شفاف سازی قراردادهای 
کار، حفظ امنیت شغلی و پیگیری حقوق و مطالبات قانونی کارگران به معنای واقعی 

عملیاتی و از بستن قرارداهای اجباری و سفید امضا با کارگران جلوگیری شود.

آغاز ثبت الکترونیکی دادخواست کارگران از هفته آینده

مهر پایان بر قراردادهای سفید و اجباری کارگران

سقف وام خرید مسکن که اخیرا افزایش یافته، برای افراد 1۴0 
میلیون و برای زوجین 2۴0 میلیون تومان است و باتوجه به سود 
17.5 درصدی و بازپرداخت 12 ساله این وام، حداکثر اقساط 
برای هر فرد حدود دو میلیون و 331 هزار تومان و برای زوجین 
حدود سه میلیون و ۹۹7 هزار تومان خواهد بود؛ لذا افراد باید 
335 میلیون تومان و زوجین باید 575 میلیون تومان بازپرداخت 

داشته باشند.
به گزارش ایسنا، با افزایش قابل توجه قیمت مسکن از سال 
گذشته، تقاضای بسیاری برای افزایش سقف تسهیلات خرید 
مسکن وجود داشت، چراکه این تسهیلات عملا سهم کوچکی 
از قیمت منازل مسکونی را پوشش می داد.با این وجود مسئولان 
خرید  تسهیلات  سقف  افزایش  که  بودند  معتقد  تصمیم گیر 
مسکن، سبب ایجاد تورم و افزایش دوباره قیمت مسکن می شود 
و بارها تاکید کردند که برنامه ای برای افزایش سقف تسهیلات 
مسکن وجود ندارد. از سوی دیگر، طرح هایی برای کاهش هزینه 
تمام شده ساخت مسکن و به تبع آن کاهش قیمت مسکن اعلام 

شد که تاکنون هیچ کدام از آن ها به مرحله اجرا نرسیده است.
ابوالقاسم رحیمی انارکی، مدیرعامل بانک مسکن در این باره 
به ایسنا گفته بود که طرح ایجاد زنجیره تامین اعتبار ساخت 
مسکن توسط این بانک در حال طراحی است که اجرای آن 
و  می شود  مسکن  ساخت  هزینه  درصدی  کاهش 30  سبب 

می تواند این کاهش هزینه را به قیمت مسکن نیز انتقال دهد.
با این حال، در شرایطی که هنوز خبری از این طرح نیست، 
که سقف  کرد  تصویب  در هفته گذشته  اعتبار  و  پول  شورای 

تسهیلات خرید و جعاله مسکن افزایش یابد.

سقف  کرده  تصویب  اعتبار  و  پول  شورای  آن چه  اساس  بر 
تسهیلات مسکن از 60 میلیون تومان برای تهرانی ها به 100 
میلیون تومان افزایش یافته و سقف این تسهیلات برای مراکز 
استان و شهرهای با جمعیت بیش از 200 هزار نفر به 80 میلیون 
تومان و برای سایر مناطق شهری به 60 میلیون تومان رسیده 

است.
سپرده گذاران بانکی شامل افزایش مبلغ وام نمی شوند

سقف  شورا،  این  تصمیم  اساس  بر  که  است  حالی  در  این 

بانک  بانک ها توسط  از محل منابع داخلی  تسهیلات جعاله 
اوراق  محل  از  تسهیلات  )شامل  تجاری  بانک های  و  مسکن 
میلیون   ۴0 مبلغ  تا  نیز  سپرده(  بدون  و  تقدم  حق  گواهی 
تومان افزایش یافت؛ تسهیلاتی که تا پیش از این سقف آن 20 
میلیون تومان بود. به نظر می رسد که شورای پول و اعتبار سقف 
تسهیلات را فقط برای افرادی که از طریق اوراق گواهی حق تقدم 
اقدام به دریافت وام می کند افزایش داده است و به این ترتیب 
سپرده گذاران صندوق پس انداز مسکن یکم شامل این افزایش 

سقف ها نخواهند شد.
البته هنوز دستورالعمل اجرایی این تسهیلات به بانک مسکن 
ابلاغ نشده و گفته می شود که این دستورالعمل روز سه شنبه به 
شعب بانک ها ابلاغ خواهد شد. همچنین طبق آنچه اعلام شده 

سود این تسهیلات همان 17.5 درصد و 12 ساله است.
مبلغ اقساط وام جدید مسکن

بر اساس تصویب شورای پول و اعتبار افرادی که در تهران از 
طریق اوراق گواهی حق تقدم، وام مسکن می گیرند می توانند به 
صورت فردی تا 1۴0 میلیون تومان تسهیلات دریافت کنند که 
شامل 100 میلیون تومان تسهیلات خرید مسکن و ۴0 میلیون 

تومان جعاله می شود.
زوجین نیز بر همین اساس می توانند تا سقف 2۴0 میلیون 
تومان شامل 100 میلیون تومان تسهیلات خرید مسکن برای 

هر نفر و ۴0 میلیون تومان وام جعاله دریافت کنند.
اگر نرخ سود این تسهیلات مانند گذشته 17.5 درصد و 12 
ساله باشد، حداکثر مبلغ اقساط برای هر فرد حدود دو میلیون 
و 331 هزار تومان و برای زوجین حدود سه میلیون و ۹۹7 هزار 

تومان خواهد بود.
به این ترتیب مبلغ تسهیلات دریافتی برای افراد 1۴0 میلیون 
تومان خواهد بود که با افزوده شدن بیش از 1۹5 میلیون تومان 
در 12 سال مجموع بازپرداخت آن به بیش از 335 میلیون تومان 

می رسد.
همچنین برای زوجین نیز با دریافت 2۴0 میلیون تسهیلات، 
مبلغ کل بازپرداخت در طول 12 سال بیش از 575 میلیون 

تومان خواهد بود.

بازپرداخت های 335 و 575 میلیون تومانی برای متقاضیان

مبلغ اقساط وام ۲40 میلیون تومانی خرید مسکن

سرپرست جدید گروه توسعه ملی، وضعیت اقتصادی کشور را تحت تأثیر تحریم های بی سابقه توصیف کرد و گفت: در این شرایط، 
باید با هم دلی و تلاش بیشتر مشکلات را حل کرد.

»ناصر شاهباز« در مراسم تودیع و معارفه سرپرست جدید گروه توسعه ملی، اظهار داشت: ارزیابی عملکرد و رسیدن به اهداف 
بودجه ای در اولویت کارهای گروه توسعه ملی قرار می گیرد.

وی ادامه داد: از امروز باید بر اختلافات خط کشیده شود تا تبعات آن دامن گیر گروه و کارکنان نشود و تمرکز روی انجام کار باشد.
سرپرست جدید گروه توسعه ملی ضمن اظهار خرسندی نسبت به اینکه امروز مشکلاتی مانند مشکلات کارگری و نقدینگی در این 

گروه وجود ندارد، گفت: با بکارگیری شیوه مدیریت مشارکتی، با هم فکری یکدیگر می توان بر مشکلات غلبه کرد.
سرپرست جدید گروه توسعه ملی ، اضافه کرد: مدیران روال کاری خود را انجام و با همان همت و تلاش قبلی، در این سه ماهه پایانی 

سال ارزیابی عملکردها و رسیدن به اهداف بودجه ای را در اولویت کارها قرار دهند تا با کمک یکدیگر، چارچوب کاری بسته شود.
وی در پایان به مدیران توصیه کرد: با حضور و بازدید از شرکت های زیرمجموعه، ضمن تزریق آرامش به کارکنان و کارگران، وظایف 

قانونی خود را به نحو احسن انجام دهند.
علیرضا شریفی، رئیس هیأت مدیره گروه توسعه ملی نیز در این مراسم گفت: در شرایط سخت جنگ اقتصادی اداره امور 
شرکت های تولیدی، صنعتی و سرمایه گذاری بسیار سخت و طاقت فرسا است. افزون بر این، چند هزار نفر از اقشار ضعیف جامعه 

معیشت خود را از این بخش تامین می کنند و این مهم، وظیفه ما را در قبال انجام بهتر وظایف خود سنگین تر می کند.

رییس مرکز تحقیقات راه مسکن و شهرسازی هشدار داد که به دلیل افزایش قیمت مصالح، کیفیت ساخت مسکن برای اقشار 
متوسط پایین آمده است.

»محمد شکرچی زاده« روز دوشنبه در دومین کنفرانس و نمایشگاه بین المللی صنعت ساختمان که هم اکنون در هتل المپیک 
درحال برگزاری است، اظهار داشت: رکود اقتصادی باعث شده تا بخش خصوصی نتواند سرمایه خود را وارد حوزه ساخت و 
ساز کند. وی گفت: همچنین کمبود بودجه عمرانی نیز باعث شده بخش دولتی نتواند پروژه های نیمه کاره را به اتمام برساند و 

اکنون با صدها پروژه نیمه تمام عمرانی در کشور مواجه هستیم.
رئیس مرکز تحقیقات راه مسکن و شهرسازی چالش های صنعت ساخت را افزایش قابل توجه قیمت مصالح دانست و افزود: 
افزایش قیمت مصالح ساختمانی باعث شده تا میزان استفاده از مصالح غیر استاندارد در صنعت ساختمان سازی افزایش 
یابد و ساخت و ساز مسکن برای قشر متوسط تهدید شود. به گفته شکرچی زاده با وجود توانمندی های زیادی که در بین 

تولیدکنندگان عرصه ساخت وجود دارد اما به دلیل رکود اقتصادی این سرمایه ها در حال نابودی است.
وی گفت: از طرفی به دلیل کمبود بودجه عمرانی ساخت و نگهداری ابنیه ها و پل ها و سازه های مهم ملی نیز تهدید می شود.

شکرچی زاده با اعلام اینکه همچنان مصرف انرژی در ساختمان های کشور ٢ تا ٣ برابر مقدار متوسط جهانی است، اضافه 
کرد: عدم مدیریت مصرف انرژی از چالش هایی است که می تواند به تخریب سرمایه های ملی و توسعه پایدار و  شکاف عدالت 

بین نسلی منجر شود.

سرپرست گروه توسعه ملی: 

مشکلات را باید با هم دلی و تلاش حل کرد
رییس مرکز تحقیقات راه مسکن و شهرسازی مطرح کرد

کاهش کیفیت ساخت مسکن به علت افزایش قیمت مصالح

با لایحه بودجه تدوین شده به نظر می رسد دولت تصمیمی برای حذف ارز کالاهای اساسی 
ندارد، اما گفته های سرپرست وزارت کشاورزی شک و شبهه های جدیدی در این زمینه ایجاد 

کرده است. 
ارز دولتی نسخه ای بود که دولت در فروردین سال ۹7 برای اقتصاد ایران پیچید، سیاستی 
که ابتدا همه دولتمردان یک تنه به دفاع از آن برآمدند اما بعد از تحقق برخی ناکارآمدی هایی 
که البته چندان غیرقابل پیش بینی هم نبود، عده ای همچون رییس سابق بانک مرکزی از زیر 
بار مسئولیت این تصمیم شانه خالی کردند. دولت در ابتدا با دست و دلبازی اعلام کرد برای 
واردات همه کالاها ارز تخصیص می دهد، حتی مسافران خارجی هم در آن زمان پای سفره 
ارز دولتی نشستند و از آن ارتزاق کردند. اما رفته رفته دامنه این کالاها محدود و محدودتر شد 
و نهایتا کالاهای اساسی مانند حبوبات، چای، کره، گوشت قرمز، گندم، روغن و ...  شامل 
این سیاست شدند. اما در این فاصله ارزهای دولتی سرگذشت تلخی را از سر گذراندند، آن ها 
میلیارد دلاری خرج شدند و پای سفره مردم ننشستند، شرکت ها ارز دولتی گرفتند و کالای 
اساسی وارد نکردند و ای کاش این ها همه ادعایی بود غیرقابل اثبات. اما بررسی لیست منتشر 
شده از دریافت کنندگان ارز ۴200 تومانی مهر تائید به تمام این ادعاها می زند. البته بماند که 
سوءاستفاده های رخ داده چندان دور از انتظار برای برخی فعالان اقتصادی نبود و گواه آن 
هشدارها و اخطارهای مکرر بخش خصوصی نسبت به اجرای سیاست تک نرخی کردن ارز 
است. پس از آن که کالاهای اساسی دریافت کننده ارز دولتی همچون گوشت قرمز با نرخ های 
عجیب تا سقف 120 هزار تومان به دست مردم  رسید، یک بار دیگر شبهه هدر رفتن منابع کشور 
و سوءاستفاده سودجویان از این فرصت مطرح شد که نتیجه آن حذف برخی  کالاها از دریافت 
ارز ۴200 تومانی بود. نهایتا در اردیبهشت ماه امسال، دولت یک گام دیگر از سیاست ارز دولتی 
عقب نشینی کرد و از حذف تخصیص این ارز برای واردات چای، کره و حبوبات خبر داد. حالا 

بعد از حدود دو سال اجرای سیاست تک نرخی، مانده هفت کالای اساسی شامل برنج،  روغن، 
شکر و نهاده های دامی شامل جو، سویا و ذرت که به آن ها ارز یارانه ای تعلق می گیرد؛ البته که 
اخیرا درباره وضعیت ارز بخشی از این کالاها همچون برنج و شکر مباحثی از سوی »عباس 

کشاورز« سرپرست وزارت جهاد کشاورزی مطرح شده است.
وی که به نظر می رسد از مخالفان سیاست ارز ۴200 تومانی به حساب می رود، در چندین 
نشست بر حذف تخصیص این ارز تاکید کرده و گفته: من معتقد به ارز نیمایی هستم؛ همچنان 
که در مورد واردات گوشت هم دیدیم اختصاص ارز نیمایی به این محصول اتفاقاً قیمت را در 
بازار کاهش داد، بنابراین ما باید به این سمت برویم. کشاورز در این زمینه نیز از احتمال حذف 
ارز ۴200 تومانی برای واردات برنج و شکر خبر داده و اعلام کرده: »مطمئن هستیم که با این 

پیشنهاد برای شکر موافقت می شود و درباره برنج هم با وزارت صنعت مذاکره می کنیم.«
ارز دولتی به سفره مردم رسید؟

در این میان دو روایت از اثرگذاری ارز ۴200 تومانی از سوی برخی اقتصاددانان و دولتمردان 
وجود دارد. یک طرف ماجرا کسانی هستند که معتقدند ارز ۴200 تومانی به هدف اصلی خود 
یعنی جلوگیری از افزایش قیمت کالاهای اساسی نرسیده است؛ آن ها برای اثبات ادعای خود 
به گزارش های مرکز آمار درباره تورم کالاهای اساسی استناد می کنند. حتی مرکز پژوهش های 
مجلس در گزارشی مفصل تصریح کرده که »سیاست تخصیص ارز ترجیحی به کالاهای 

اساسی در دستیابی به هدف یعنی ثبات قیمت این کالاها در بازار، کارآمد نبوده است.«
استدلال دیگر این گروه آن است که از 6 خوراکی که در لیست حذفی ها قرار گرفتند، نیمی 
از آنها کمتر از 5 درصد افزایش نرخ داشتند و افزایش نرخ دو کالا در سطح تغییرات شاخص 

کل بود. بنابراین حذف ارز هفت قلم دیگر نیز باعث رشد قیمت بیش از حد آن نخواهد شد.
اما از سوی دیگر عده ای معتقدند اتفاقا ارز دولتی به سفره مردم راه پیدا کرده و حذف آن 

منجر به افزایش قیمت کالاهای اساسی ارزبگیر می شود. ستاد تنظیم بازار یکی از همان هاست 
که رییس آن معتقد است نباید تغییرات خاصی درباره تخصیص ارز دولتی رخ دهد. مدعیان 
این گروه معتقدند حذف ارز دولتی از اقلامی همچون برنج متفاوت از گوشت است، چرا که 
میزان واردات این دو گروه کالای اساسی قابل مقایسه نیست و حذف ارز از برنج برعکس گوشت 

می تواند منجر به بروز تورم در این کالا شود.
بودجه ۹۹ درباره ارز کالاهای اساسی چه می گوید؟

با وجود درز خبر احتمال حذف ارز دولتی برای این دو قلم کالای اساسی، بررسی لایحه 
بودجه سال ۹۹ کشور حاکی از آن است که 10.5 میلیارد دلار ارز دولتی برای واردات کالاهای 
با اشاره  ایران  پارلمان بخش خصوصی  البته که رییس  اساسی کنار گذاشته شده است. 
به کاهش فروش نفت و درآمدهای ارزی، پیش بینی کرده دولت برای تامین ارز دولتی برای 

کالاهای اساسی، حدود 58 هزار میلیارد تومان کسری بودجه داشته باشد.
از طرف دیگر در سال جاری اعتباری برابر با 1۴ میلیارد دلار برای واردات کالاهای اساسی 
به کشور اختصاص یافته و رییس سازمان برنامه و بودجه میزان مابه التفاوت حاصل از این 
رقم را برابر با 60 هزار میلیارد تومان برآورد کرده است. براساس برآورد کارشناسان اقتصادی 
با احتساب جمعیت 81 میلیون نفری کشور، سهم هر ایرانی از این مابه التفاوت برابر با 7۴0 
هزار تومان می شود. به عبارت دیگر دولت به ازای هر شهروند یارانه ای برابر با 7۴0 هزار تومان را 

تخصیص می دهد تا جلوی افزایش قیمت کالاهای اساسی را بگیرد.
با لایحه بودجه تدوین شده به نظر می رسد دولت تصمیمی برای حذف ارز کالاهای اساسی 
ندارد، اما گفته های سرپرست وزارت کشاورزی شک و شبهه های جدیدی در این زمینه ایجاد 
کرده است. باید دید آیا قطار دولت همچنان در ریل سابق خود پیش می رود یا مسیر جدیدی 

را برای سال نو در پیش می گیرد.

رضا آریاراد*
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کارنامه آقای رییس قبول است یا مردود؟

سقوط غیرمنتظره تاج از تخت فوتبال

 پایان ریاست مهدی تاج بر فدراسیون فوتبال،غیرمنتظره ترین اتفاقی بود که که می 
توانست فوتبال ایران را تحت الشعاع خود قرار دهد. فوتبالی که طی این چند مدت اخیر 
آنقدری چالش و بالا و پایین-از ماجراهای استراماچونی و کالدرون تا نتایج ضعیف تیم ملی 
و برکناری ویلموتس و پرداخت دستمزد او و انتخاب جانشین برایش-دیده که حالا استعفای 

مهدی تاج می تواند این کلکسیون را کامل کند.
استعفای تاج درست در روزهایی اتفاق افتاد که فدراسیون در فشاری همه جانبه قرار 
داشت. فشار هایی که می توان آن ها را به دو دسته تقسیم کرد. یکی به نحوه مدیریت 
مهدی تاج طی تمام این 3 سال حضورش در قامت ریاست فدراسیون فوتبال،مدیریتی 
که شفافیت در آن جایگاه چندانی نداشت و تاج فدراسیون را با تعدادی از یاران نزدیکش 
و بدون توجه به حضور سایر اعضای خانواده فوتبال در مدیریت این رشته مهم اداره می 
کرد. این سبک مدیریت بی تردید علاقه ای هم به پاسخگویی نداشت و فدراسیون تحت 
ریاست تاج هیچگاه به ابهامات مهم و ریشه داری که در این سه سال مطرح شد،پاسخ در 
خوری نداد و حتی نمایندگان مجلس هم در نهایت نتوانستند او را برای ارائه توضیحات به 

بهارستان بکشانند.
بخش قابل توجهی از انتقادات به نحوه مدیریت مهدی تاج هم صرفا به همین چند 
ماه اخیر بر می گردد.جایی که او در نهایت موفق شد با وجود قانون منع به کار گیری 
بازنشستگان بر صندلی ریاست ساختمان فدراسیون فوتبال باقی بماند. او که برای باقی 
ماندن در فدراسیون حتی پای شخص جیوانی اینفانتینو را هم به ماجرا باز کرد و رییس 
فیفا را وادار به موضع گیری و اعلام این نکته کرد که اگر دولت یا مجلس در برکناری 
رییس فدراسیون دخالت کنند فوتبال ایران تعلیق خواهد شد، در ماجرای ویلموتس هم 
نمره قبولی نگرفت و حالا هم معلوم نیست در آینده علی رغم پول هنگفتی که تاکنون به 
سرمربی سابق تیم ملی پرداخت شده،چه میزان غرامت باید به ویلموتس پرداخت شود؟ 
این هزینه های گزاف در شرایطی بر اثر بی تدبیری به کشور تحمیل شد و اعتبار فوتبال 
ایران را زیر سوال برد که رییس سابق فدراسیون فوتبال حتی حاضر نشد برای صحبت در 
مورد آن راهی مجلس شود و گفت که حرف تازه ای برای نمایندگان ملت ندارد! حالا باید 
دید در ادامه سایر نهادهای بازرسی و نظارتی در کشور آیا به ماجراهای فدراسیون فوتبال 

ورود خواهند کرد یا خیر؟
کارنامه تاج؛قبول یا رد؟

از بعد فنی اگر به دوران مدیریت تاج در فدراسیون فوتبال نگاه کنیم،بخش عمده ای 
از ریاست او به همراه کارلوس کی روش در تیم ملی سپری شد و این سرمربی پرتغالی 
موفق شد بهترین نتیجه تاریخ تیم ملی فوتبال ایران را در جام جهانی به ارمغان بیاورد و در 
جام ملت های آسیا هم پس از سال ها ایران را به جمع ۴ تیم نهایی این رقابت ها برساند. 
همچنین صعود تیم های ملی جوانان و نوجوانان به جام های جهانی مربوطه و عملکرد 
نسبتا خوب تیم های ملی فوتبال ساحلی و فوتسال طی سالیان اخیر در سطح آسیا و 
جهان، تا حدودی کارنامه مهدی تاج را در مبحث نتایج تیم های ملی قابل قبول می کند.با 
این حال نباید فراموش کرد که تاج در شرایطی فدراسیون را ترک می کند که تیم ملی نه تنها 
سرمربی ندارد،بلکه حتی ممکن است نتواند به دور بعدی مرحله مقدماتی رقابت های جام 
جهانی 2022 صعود کند! در بعد مدیریتی اما نمی توان چندان به رییس سابق فدراسیون 
فوتبال نمره قبولی داد. مدیریتی که بین چند فرد مورد اعتماد تاج توزیع شده بود و هر 
کدام با بر عهده گرفتن چندین پست و بدون توجه به قوانین جاری کشور و بدون توجه 
به مطالبات و خواسته های اهالی فوتبال، امور خود را پیش می بردند و نتیجه این سبک 

مدیریت هم اوضاع آشفته فوتبال ایران است که امروز همه به راحتی آن را درک می کنند.
به هرحال امید است که 5 ماه دیگر با انتخاب رییس جدید فدراسیون فوتبال از دل 
انتخاباتی سالم و رقابتی،رویه های غلط این چند سال اخیر تغییر کند و رییس سابق 
فدراسیون فوتبال هم پس از بهبودی کامل و رفع کسالت در یک کنفرانس خبری،پاسخگوی 

عملکرد سه ساله خود باشد.

مرفاوی: استراماچونی بازمی گردد

بهترین جا برای استراماچونی ایران است 
سرمربی سابق استقلال معتقد است در جریان پیش آمده بین استرا و باشگاه هردو مقصر 
هستند عبدالصمد مرفاوی سرمربی سابق استقلال می گوید شرایط این تیم باید هر چه 
زودتر به روال گذشته اش بازگردد و استقلال بتواند به عنوان یک مدعی باقی بماند. وی ابراز 

امیدواری کرد که استراماچونی به استقلال بازگردد و همچون گذشته تیم را رهبری کند.
شرایط استقلال این روزها خوب نیست شما با این موضوع موافقید؟

به هر حال باید قبول کنیم که استقلال این روزها در بدترین شرایط تیمی و مدیریتی 
خودش قرار دارد. تیمی که نه سرمربی دارد و نه مدیر عامل. اعضای هیات مدیره اش هم 

که تک تک استعفا می دهند.
فکر می کنید در این بین باشگاه مقصر است یا استراماچونی؟

هر دو مقصر هستند استراماچونی شرایط حاکم بر ایران را می دانست و باید شرایط را می 
سنجید و سپس می آمد. کشور ما تحریم است و همه این را می أانند چرا باید سرمربی تیم 
از این موضوع به نفع خودش استفاده کند. همچنین باشگاه هم باید به تعهدات خودش 

عمل می کرد تا این همه حرف و حدیث به وجود نمی آمد.
همین باعث شده که استقلال از کورس قهرمانی عقب بیافتد؟

حرف شما درست است پنج امتیاز را در حساس ترین هفته های ممکن از دست دادند 
و شاید آخر فصل همین به ضرر تیم تمام شود. اگر همین پنج امتیاز را استقلال گرفته بود 

الان صدر جدول بود.
به نظرتان استراماچونی برمی گردد؟

قطعا این اتفاق خواهد افتاد زیرا که در حال حاضر بهترین جا برای استراماچونی ایران 
است. هر کاری که دلش می خواهد انجام می دهد و کسی هم چیزی به او نمی گوید 

طرفداران استقلال با اعضای هیات مدیره استقلال مخالف هستند و خواهان 
استعفای آنها هستند؟

به هر حال وقتی مربی یک تیم با این همه هوادار نزدیک به یک ماه می رود و تیم در سه 
بازی بدون سرمربی است پس هیات مدیره استقلال هم مقصر است و وزارت ورزش که 

متولی این باشگاه است باید این مساله را ریشه یابی کند.
فکر می کنید استقلال بتواند قهرمانی را به دست بیاورد؟

با این شرایط اگر سهمیه هم بتواند بگیرد جای بسی امیدواری است این تیم راحت 
می تواند امسال قهرمان شود اگر این مسائلش حل شود و تیم به روال گذشته اش بازگردد.

کمبودهای تیم را از نظر بازیکن  در کجاها می دانید؟
استقلال باید در لیگ قهرمانان آسیا هم حضور یابد و به همین دلیل تیم باید تقویت شود 
این تیم باید در چند نقطه از زمین از جمله مهاجم و هافبک بازیکن جدید جذب کند تا 

بتواند از نظر تیمی به شرایط خوبی برسد.

 رئیس پیشین فدراسیون فوتبال ایران با بیان اینکه به عملکرد مهدی تاج در این 
کالدرون  گابریل  بازگشت  کار  نگرانم  گفت:  نمی دهد،  مردودی  نمره  فدراسیون 

سرمربی پرسپولیس به سفیر و دلال بکشد.
امیر عابدینی مدیرعامل پیشین باشگاه پرسپولیس و رئیس پیشین فدراسیون فوتبال 
در گفتگویی، به چالش این روزهای پرسپولیس و فدراسیون پرداخت و تاکید کرد که 
محکوم شدن ایران در پرونده های بین المللی فقط مختص فوتبال نیست و ناشی از 
بی بضاعتی در عرصه مدیریت است. وی با اشاره به ضعف فدراسیون در عقد قرارداد 
با مارک ویلموتس و تبعات فسخ این قرارداد، تاکید کرد که برانکو ایوانکوویچ لزوماً 

نمی تواند نتایج خوبش در پرسپولیس را این بار در تیم ملی تکرار کند.
وی همچنین به مسئولان پرسپولیس توصیه کرد پیش از آنکه کار مذاکره با گابریل 
بیافتد، خواسته هایش را  کالدرون سرمربی این تیم به سفیر، دلال و دیگر رابطان 

برآورده کنند.
مشروح گفتگوی عابدینی در ادامه می آید:

در جریان بحث مشترک فوتبال ایران یعنی فسخ قرارداد مارک ویلموتس 
سرمربی تیم ملی و آندره استراماچونی سرمربی استقلال هستید؟

- امیر عابدینی: درباره اتفاقات رخ داده پیرامون ویلموتس، استراماچونی و حتی 
گابریل کالدرون باید ببینیم چقدر مدیر هستیم. قبلًا هم گفته بودم. نهادهای نظارتی 
یکبار قراردادهایی که در فدراسیون فوتبال یا باشگاه ها با مربی و بازیکن خارجی بسته 
می شود را بررسی کنند و ببینند اصول اولیه یک پروتکل همکاری را دارد یا خیر. آیا دو 
طرف در قرارداد متعهد به انجام تکالیف خود هستند یا فقط طرف ایرانی همیشه باید 
پاسخگو باشد؟ آیا کسی که با طرف ایرانی قرارداد می بندد نمی داند ما در کشورمان 

چه چالش هایی داریم؟
المللی  پرونده های بین  به خاطر  ما همیشه در فیفا و کنفدراسیون فوتبال آسیا 
محکوم می شویم یا بدهی های ما بخشیده نمی شود چون برای تحصیل مال مشروع 
بضاعت مدیریتی نداریم در حالی که مربیان و بازیکنان خارجی این بضاعت را با به 
کارگیری وکلای مجرب دارند و می دانند که چطور قرارداد امضا کنند. به همین دلیل 

وقتی به هر علتی قرارداد فسخ می شود ما محکوم می شویم.
اما داستان استراماچونی و ویلموتس تا حدی متفاوت از هم بود.

- مربی ای به تیم ملی آمد که از نظر فنی پاسخگو نبود. ویلموتس حتی نتوانست 
عشق و علاقه و فرهنگ ایران را به خودش بگیرد و حالا آن طرف مرزها طلبکارانه 
پولش را می خواهد. در این موارد مدیریت مقصر است چون از مشاوران قوی استفاده 
نمی کند. اینجاست که یکی مثل ویلموتس برایمان ناز می کند و طلبکار می شود. 
و  مسئولان  ولی  نمی گرفت  نتیجه  استقلال  در  کارش  اوایل  در  هم  استراماچونی 
هواداران از او حمایت کردند تا بالاخره موفقیت استقلال از راه رسید. آیا مگر می شود 
در این موفقیت همت بازیکنان و باشگاه را ندید؟ خب آنها هم مثل سرمربی از جان 
مایه گذاشتند ولی استراماچونی سوار موج محبوبیتش شد و استقلال باید نازش را 

بکشد.
 7 غرامت  خواستار  ویلموتس  می شود  گفته  که  هستید  جریان  در  آیا   

میلیون یورویی از فدراسیون فوتبال ایران شده است؟
- می دانید چرا این جور قراردادها بسته می شود؟ چون آقایان از »کیسه خلیفه« 
قرارداد می بندند. اگر قرار بود رئیس فدراسیون یا مدیر یک باشگاه از جیب خودش 
پول بدهد این اتفاقات نمی افتاد. چرا جایی که باید غرامت بگیریم، کار به جایی 
می رسد که خسارت بدهیم؟ ویلموتس سه ماه است فرصت را سوزانده و باید غرامت 
بدهد. جالب است وقتی قرارداد را با یک مربی خارجی می بندیم در آن جریمه کردن 
را قید نمی کنیم. اگر قرارداد ویلموتس را به من می دادند حتماً در آن قید می کردم 
که در صورت باخت مقابل عراق 25 درصد از قراردادش را جریمه شود. یعنی در هر 

مسابقه ای که نتیجه نمی گرفت این جریمه را در نظر می گرفتم.
مگر تیم ملی شوخی است؟ ویلموتس وقتی آمد که فوتبال ما روی جریان منظمی 
قرار داشت. کارلوس کی روش با تمام حرف و حدیث هایی که وجود داشت، نتیجه 
گرا بود و تحول عجیبی در فوتبالمان ایجاد کرد امام ویلموتس چه؟ او الان طلبکار هم 
هست. چرا طوری قرارداد بستیم که حالا کار به اینجا بکشد؟ این فقط ضعف ناشی 
از مدیریت فدراسیون فوتبال نیست. در جامعه مدیریت کشورمان و در هر دعوای بین 
المللی ما همیشه بازنده ایم و همه جا جلوی خارجی ها کوتاه آمده ایم. در حالی که 
باید روز اول محکم بایستیم و یک »نه« محکم بگوییم تا کار پیش برود. از قدیم هم 
گفته اند که »برای کسی بمیر که برائت تب کند«. ما برای طرف خارجی می میریم ولی 

دریغ از تب کردن آنها.

 طبق اعلام فدراسیون فوتبال، حتی در صورتی که ویلموتس هم خواهان 
قطع همکاری باشد بازهم ما باید خسارت بدهیم!

- )می خندد( واقعاً مانده ام چه بگویم. حکایت ما حکایت آن مردی است که داشت 
خانه اش را سیل می برد ولی پاچه بُزش را نگه داشته بود! واقعاً چقدر خوبیم ما! پس 
حالا می فهمم که وزارت ورزش و فدراسیون راست می گفتند که حتی زین الدین زیدان 
هم در صف مربیگری تیم ملی ایران است چون مربیان خارجی دندان ما را می شمارند 

و می دانند اگر ما حتی یک سلام هم بگوییم، می توانند طلبکار شوند!
 ورود نمایندگان مجلس به ماجرای قرارداد مارک ویلموتس و ارسال قرارداد 

به مجلس را چطور ارزیابی می کنید؟
- ان شاءالله که نمایندگان مجلس در این مورد شوخی نمی کنند. به نظرم گاهی 
فرافکنی می کنیم و می خواهیم با فوتبال به جامعه تب بدهیم یا آرامش برقرار کنیم. 
امیدوارم مجلس به صورت جدی در این زمینه ورود و نظارت کند که مشکلات حل 
بازرسی هم در اختیارش قرار  شود. مجلس کمیسیون های مختلف دارد و عوامل 
دارد. به عنوان مثال کمیسیون اصل ۹0 که 6 سال پیش آغاز به کار کرد چه شد؟ 
سازمان بازرسی کل کشور داشت تحقیقاتی در ورزش و فوتبال انجام می داد که پرونده 
را بستند و رفتند. نمی دانم چرا نمایندگان دیگر پیگیر نشدند. اگر کسی در معامله ای 
غش می کند، باید پاسخگو باشد. اگر هم فدراسیونی شفاف و سالم کار می کند، آن را 

صراحتاً بگویند.
 بحث بازگشت برانکو ایوانکوویچ به تیم ملی هم مطرح است. آیا این مربی 
در صورت انتخاب شدن، می تواند موفقیتش در پرسپولیس را با تیم ملی تکرار 

کند؟
- اگر برانکو سرمربی تیم ملی شد، مردم هیچ موقع انتظار نداشته باشند نتایج 
پرسپولیس تکرار شود. تیم ملی با یک باشگاه فرق می کند و شرایط طوری است که 
تک تک مردم ایران در آن سهیم هستند؛ از شمال و جنوب گرفته تا شرق و غرب ایران. 
اینجا برانکو تنها کسی نیست که تصمیم می گیرد! برای هر انتخاب، تمام مردم نظر 
می دهند و این می تواند چالش برانگیز باشد. در تیم ملی اشتباهات خیلی بزرگ تر 
است و یک مربی فرصت چندانی ندارد. مثلًا چهار بازی برگزار می شود و تیم ملی باید 
نتیجه بگیرد. اینجا عدم موفقیت یا موفقیت خیلی مهم است. اگر برانکو را می آوریم 
باید صبور باشیم تا مدیریت فنی خود در پرسپولیس را بتواند در تیم ملی پیاده کند. 

باید حوصله کنیم چون ممکن است سریع نتیجه نگیرد.
 البته مهدی تاج روز گذشته از سمتش استعفا کرد. به فدراسیون زمان تاج 

چه نمره ای می دهید؟
- از ته دلم می گویم که برای تاج ناراحتم و امیدوارم سریع تر بیماری اش برطرف 
شود. بحث من درباره افراد دیگر صرفاً درباره عملکردشان است نه شخصیتشان. وقتی 
بیشتر متاسف می شویم که فشار کار ثابت می کند بضاعت کم بوده است. اتفاقی که 
برای تاج رخ داد، استرس وحشتناک فوتبال را نشان می دهد. به نظرم مشکلات 
از وقتی شروع شد که آدم های پرتلاش و پرکار از جمله نبی، اسدی و کفاشیان از 

فدراسیون و اطراف تاج رفتند. در مجموع به تاج نمره مردودی نمی دهم.
 وضعیت باشگاه پرسپولیس و گابریل کالدرون بی شباهت به استقلال و 
استراماچونی نیست. توصیه شما به عنوان مدیرعامل پیشین پرسپولیس به 

مسئولان این باشگاه چیست؟
- وقتی برای مربی استقلال آن جریان فعال می شود، از همین حالا نگذارند کالدرون 
برود که بعداً سفیر و دلال و آدم های مختلف برای بازگرداندنش بسیج شوند. همینجا 

حرفش را بشنویم و خواسته هایش را برآورده کنیم.
 کالدرون در پایان بازی با نساجی از دروغ هایی که باشگاه به او گفته و از »ان 

شاءالله فردا« های متوالی که شنیده، ناراحت بود.
را  اوضاعش  بالاخره  ولی  فردا  شاءالله  ان  می گوید  سال 1380  از  پرسپولیس   -
یا آمریکا فرق می کند!  اروپا  با فردای  باید بداند فردای ما  گذرانده است. کالدرون 
کالدرون قبول کند ما کم پول نمی دهیم و قطعاً قراردادش پرداخت می شود. متأسفانه 
بلد نیستیم با صداقت حرف بزنیم و کمتر دروغ بگوییم. لازم نیست اگر می خواهیم 
پول مربی را هفته بعد بدهیم، حتماً به او بگوییم یک هفته دیگر بیا پولت را بگیر بلکه 

باید زمان بیشتری را به وی اعلام کنیم که مشکلی پیش نیاید.

بی دلیل نبود که زیدان در صف مربیگری تیم ملی ایران بود!

عابدینی: نگذاریم کار کالدرون به سفیر و دلال بکشد

 پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس با بیان اینکه بدون بازیکن خارجی موفقیت در آسیا سخت است، گفت: در حال حاضر تیم تنها 
به آرامش نیاز دارد و مدیریت باشگاه باید شرایط راکنترل کند.

مرتضی کرمانی مقدم با اشاره به ارزیابی اش از عمکرد پرسپولیس در نیم فصل اول فوتبال ایران اظهار داشت: پرسپولیس نیم فصل 
اول را با حضور در جمع چهار تیم برتر جام حذفی و صدر جدول لیگ برتر به پایان رساند و این بدان معنی است که عملکرد تیم خوب 
بوده است. پرسپولیس بازیکنان خوبی دارد و با توجه به تجربه کادر فنی و حمایت هواداران، بار دیگر به چهره یک مدعی تبدیل شد.
وی افزود: گابریل کالدرون در پرسپولیس جایگزین مربی موفقی چون برانکو ایوانکوویچ شد و همین موضوع کار او را سخت کرده 
بود. از طرفی طبیعی بود که برای هماهنگی و شناخت از بازیکنان به زمان نیاز داشته باشد اما رفته رفته این شناخت به دست آمد و 
پرسپولیس توانست با صبر و حوصله به صدر جدول برسد. صبر هواداران یکی از مهم ترین عناصر موفقیت پرسپولیس بود چرا که آنها 
صبر کردند و جو را بر هم نزدند. پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس خاطرنشان کرد: این تیم هنوز با تیم های دیگر اختلاف زیادی دارد 
و مدعی اصلی قهرمانی در ایران است. تیم در خط حمله نیاز به تقویت دارد و این موضوع غیر قابل انکار است. اگر یکی دو بازیکن در 

خط آتش تیم جذب شوند، می توانیم شاهد چهارمین قهرمانی متوالی در لیگ باشیم.
وی در رابطه با اختلاف کالدرون با مدیران باشگاه خاطرنشان کرد: پرسپولیس نیاز به آرامش دارد. کالدرون مربی خوبی است اما 
نباید به هواداران نگرانی وارد کند. این هواداران بودند که در زمان ناکامی تیم به این مربی فرصت دادند تا تیم روی نوار موفقیت 
افتاد. هیچ نامی از پرسپولیس بزرگ تر نیست. کالدرون مربی خوبی است و امیدوارم مسوولان باشگاه این شرایط را مدیریت کنند تا 

مشکلی برای نیم فصل دوم پیش نیاید.
کرمانی مقدم در مورد اینکه سرمربی تیم اعلام کرده نیاز به بازیکن خارجی ندارد، گفت: ما باید از یک ماه دیگر در لیگ قهرمانان 
آسیا به میدان برویم. مگر می شود بدون بازیکن خارجی در لیگ قهرمانان آسیا که نفرات خارجی تیم ها تاثیرگذار هستند، برای 

موفقیت رقابت کرد. امیدوارم این لجبازی هر چه زودتر تمام شود چون دود این فضا به چشم پرسپولیس می رود.

 مدیرعامل باشگاه صنعت نفت آبادان گفت: خودمان پیش بینی این نتایج خوب را در نیم فصل اول نداشتیم ولی برای کسب سهمیه 
آسیایی هنوز اندر خم یک کوچه ایم.

علی عیسی زاده با اشاره به نتایج خوب تیم فوتبال صنعت نفت در 16 هفته لیگ برتر فوتبال گفت: ما تمرینات پیش از فصل را یک 
مقدار دیر شروع کردیم و از نظر مالی هم شرایط متفاوتی نسبت به سایر تیم ها داشتیم ولی با همدلی و وحدتی که در تیم و باشگاه وجود 

داشت و همچنین حمایت هواداران، جایگاه آبرومندی کسب کردیم.
وی ادامه داد: خودمان پیش بینی نمی کردیم در پایان هفته شانزدهم، در رده چهارم جدول قرار بگیریم. همانطور که گفتم شرایطمان 

این فصل خاص بود و حتی یک اردوی درست و حسابی نرفتیم ولی خدا را شکر که شرمنده هواداران نشدیم.
مدیرعامل باشگاه صنعت نفت درباره احتمال کسب سهمیه آسیا در پایان فصل تاکید کرد: ما هنوز اندر خم یک کوچه ایم. دنبال حل 
مشکلات مالی هستیم و باید این مشکلات را رفع کنیم. عیسی زاده در پاسخ به سئوالی مبنی بر تقویت تیم صنعت نفت در نیم فصل 
و جذب نفرات جدید، گفت: فعلًا که مسابقات تعطیل است و بازیکنان استراحت می کنند. ما کار اجرایی را انجام می دهیم و منتظر 
بازگشت اسکوچیچ سرمربی تیم هستیم. »باشگاه صنعت نفت برای برون رفت از مشکلات مالی چه راهکاری در نظر دارد؟« عیسی 
زاده در پاسخ به این سئوال تصریح کرد: فعلًا که راه حلی نداریم ولی کمک های موقت گرفته ایم تا ان شاءالله مشکلات به صورت کامل 
رفع شود. مدیرعامل باشگاه صنعت نفت در ادامه با اشاره به مطرح شدن نام دراگان اسکوچیچ سرمربی صنعت نفت برای هدایت چند 
باشگاه دیگر، اظهار کرد: یکسری باشگاه ها برای پوشاندن ضعف خود و خارج شدن از زیر فشار هوادارانشان نام اسکوچیچ را مطرح 
می کردند در حالی که دلیل ندارد نام مربی ای را پیش بکشند که با باشگاه خودش قرارداد دارد. ما به بعضی از باشگاه ها بابت این 
خبرها نامه زدیم که گفتند این بحث از طرف ما نبوده است. اسکوچیچ با قدرت در صنعت نفت می ماند و مشکلی ندارد. عیسی زاده 
در پایان در خصوص پیشنهاد تیم های دیگر به عیسی آل کثیر مهاجم صنعت نفت و احتمال جدایی این بازیکن هم گفت: بحث فنی با 

آقای اسکوچیچ است که بعد از بازگشت باید با وی صحبت کنیم.

مرتضی کرمانی مقدم: 

بدون بازیکن خارجی موفقیت در آسیا سخت است
مدیرعامل باشگاه صنعت نفت:

اسکوچیچ جایی نمی رود

نتایج ضعیف و دور از انتظار تیم سوهان محمد سیمای قم در 
هفته های اخیر لیگ برتر فوتسال ایران موجب شده تا از میزان 
محبوبیت این تیم نزد قمی های علاقمند به فوتسال کاسته شود، 
در واقع با این اوضاع سوهان محمد سیما در قم خریداری برای 

پیگیری نتایج بازی های آینده خود ندارد.
تیم فوتسال سوهان محمد سیمای قم که امسال سه سرمربی به 
نام های سیدمهدی غیاثی، محسن حسن زاده و سیدوحید غیاثی 
را روی نیمکت خود دیده و فراز و نشیب های زیادی را در بیست 
و یکمین دوره لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور سپری کرده، 
در پنج هفته اخیر لیگ برتر مرتب روی نوار ناکامی بوده و اوضاع 

نامناسبی در جدول دارد.
نماینده فوتسال قم که تا نیم فصل رقابت های لیگ برتر امسال 
جزو سه تیم بالای جدول رده بندی و یکی از تعقیب  کننده های 
سرسخت دو تیم بالاتر یعنی مس سونگون ورزقان و گیتی پسند 
اصفهان بود، در دور برگشت اصلا عملکرد خوبی نداشته، به ویژه از 
زمان تغییر سرمربی که مرتب  روی نوار ناکامی گام برداشته و حتی 

ممکن است از رسیدن به پلی آف بازبماند.
سوهانی ها از هفته نوزدهم که در زمین تیم ستارگان ورامین 
به این تیم باختند، به جز پیروزی برابر تیم انتهای جدولی اهورا 
بهبهان، در سایر دیدارها نتایج ضعیفی کسب کرده اند و به همین 
خاطر هم اکنون بین هشت تیمی که شانس صعود به مرحله 

پلی آف فصل جاری لیگ برتر را دارند، در رده هفتم ایستاده اند.
 روزهای تیره و تار فوتسال قم در لیگ برتر

نماینده فوتسال قم بعد از باخت خارج از خانه به گیتی پسند 
اصفهان، دومین سرمربی این فصل خود یعنی محسن حسن زاده 

را اخراج کرد و سیدوحید غیاثی جانشین وی شد اما با آمدن غیاثی 
تغییر و تحول آنچنان مثبتی در تیم سوهان محمد سیمای قم 

ایجاد نشد، بلکه این تیم نتایج ضعیف تری نیز کسب کرده است.
باخت های متوالی و نزول در جدول رده بندی لیگ برتر فوتسال، 
حکایت از روزهای تیره و تار فوتسال قم در هفته های اخیر فصل 
جاری لیگ برتر فوتسال ایران دارد، روندی که اگر از سوی تصمیم  
گیرنده های تیم سوهان محمد سیمای قم در آن تغییری ایجاد 
نشود، چه بسا نماینده قم ناگزیر به فکر کردن به بقا در لیگ برتر 

باشد.
 3 باخت متوالی و ناکامی ۵ هفته ای در کسب پیروزی

تیم سوهان محمد سیمای قم در هفته بیست و سوم لیگ برتر 
فوتسال در میهمانی تیم هایپر شهر شاهین شهر با نتیجه ۴ بر 3 
شکست خورد، در حالی که در هفته بیست و دوم در قم 5 بر 3 به 
تیم مس سونگون باخت و در هفته بیست و یکم در مشهد با نتیجه 

3 بر 1 مغلوب فرش آراء این شهر شد.
سه باخت متوالی و سپری کردن پنج هفته بدون پیروزی، نشان 
از ضعف بزرگ در تیم سوهان محمد سیمای قم دارد و اگر چاره ای 
برای آن اندیشیده نشود، با توجه به فاصله تیم سوهان محمد سیما 
با تیم های اطراف خود در جدول رده بندی، این تیم ممکن است 
از صعود به مرحله پلی آف باز مانده و در صورت صعود با تیم های 
اول و دوم جدول جدال سختی داشته باشد که اگر چنین شود، 
باید از هم اکنون نماینده قم را یکی از ناکام های پلی آف تصور کرد.
 صدرنشینی مس و جدال نزدیک مدعیان بالای جدول

در  کشور  باشگاه های  فوتسال  برتر  لیگ  رده بندی  جدول  در 
فاصله سه هفته تا پایان مرحله مقدماتی، تیم مس سونگون با 

کسب 53 امتیاز صدرنشین است، گیتی پسند اصفهان با ۴7 
امتیاز در رده دوم ایستاده و فرش آراء مشهد با ۴5 امتیاز دو تیم 
بالای خود را تعقیب می کند. این در حالی است که شهروند ساری 
با 3۹ امتیاز، ستارگان ورامین با 38 امتیاز و سن  ایچ ساوه با 36 
امتیاز رده های چهارم تا ششم را در اختیار دارند و تیم سوهان 
تیم  امتیاز هفتم است، در حالی که  با 32  محمد سیمای قم 
حفاری اهواز حریف هفته بیست و چهارم سوهانی ها با 31 امتیاز 

در مکان هشتم ایستاده است.
 جایگاه متزلزل سوهان قم در رده هفتم

اتفاق ویژه این است که تیم هایپرشهر شاهین شهر بعد از غلبه 
بر تیم سوهان محمد سیمای قم با 26 امتیاز در رده نهم جای 
گرفت و شانس خود را برای راهیابی به پلی آف زنده نگه داشت، 

چنانچه روند ناکامی های نماینده قم در سه هفته باقی مانده برابر 
حفاری اهواز در قم، آذرخش در بندرعباس و شهروند ساری در 
قم ادامه یابد، جایگاه تیم سوهان محمد سیما از دست رفتنی به 

نظر می رسد.
قرعه سخت پلی آف در انتظار نماینده فوتسال قم

در صورتی که قرار باشد تیم سوهان محمد سیمای قم به 
عنوان یکی از تیم های هفتم و هشتم جدول رده بندی به مرحله 
پلی آف صعود کند، کار این تیم در مرحله نخست پلی آف بسیار 
سخت است چرا که نماینده قم با این رتبه ها به تیم های اول و 
دوم جدول یعنی مس سونگون و گیتی پسند اصفهان برخورد 
می کند و باید انتظار حذف نماینده قم را در همان مرحله اول 

پلی آف داشت.

روزهای تیره و تار فوتسال قم در لیگ برتر؛

۳ سرمربی روی نیمکت سوهان در یک فصل

 مدافع پیشین تیم فوتبال استقلال گفت: روز به روز به شروع لیگ 
نزدیک تر می شویم اما هنوز استقلال سردرگم و بدون سرمربی 

است و نگاه مردم هم به هیات مدیره منفی است.
محمد نوازی به اتفاقات اخیر پیرامون باشگاه استقلال اشاره کرد 
و گفت: متأسفانه نزدیک به یک ماه است که هیچ خبر خوبی از 
استقلال شنیده نمی شود. هر روز یک داستان جدید و یک بحران 
به استقلال اضافه می شود اما آن اتفاقی که باید رخ بدهد، صورت 

نمی گیرد.
تیم  تکلیف  نمی دانند  و  افزود: هواداران سردرگم هستند  وی 
محبوبشان چیست، آیا تا شروع تمرینات سرمربی تیم شناخته 
خواهد شد؟ مجیدی از سرمربی گری انصراف داد. او می دانست 
اگر بیاید کار بسیارسختی را در پیش دارد بنابراین به اعتقاد من 

بهترین کار را انجام داد تا خود را رودرروی هواداران قرار ندهد.
را  استراماچونی  فقط  هواداران  کرد:  خاطرنشان  نوازی 
می خواهند. آنها او را منجی استقلال دانسته و اعتقاد دارند با 
این سرمربی می توانند در لیگ نوزدهم به قهرمانی دست یابند 
و امیدوارم استراماچونی هم قدر این هواداران را بداند و اگر واقعاً 
تمایل به بازگشت دارد هر چه زودتر این کار را انجام داده تا هم 

هواداران و هم تیم استقلال از این سردرگمی نجات پیدا کنند.
اظهار  مدیره  هیات  عملکرد  مورد  در  استقلال  پیشین  مدافع 
بسیار  مدیره  هیات  این  به  نسبت  مردم  دید  متأسفانه  داشت: 
منفی شده است. بارها شنیده ایم که طرفداران استقلال خواهان 
استعفای دسته جمعی اعضای هیات مدیره هستند و معتقدند که 
باید کسانی در هیات مدیره حضور داشته باشند که واقعاً استقلال 

را از صمیم قلب دوست داشته باشند. البته آنها باید زودتر تکلیف را 
مشخص کنند. هر راهی که می تواند استراماچونی را به استقلال 

نزدیک کند، باید بروند.
لیگ  در  استقلال  دیدار  اولین  ماه  بهمن  دوم  داد:  ادامه  وی 
لیگ  آف  پلی  دیدارهای  شروع  تا  زیادی  زمان  است.  قهرمانان 
قهرمانان باقی نمانده و بنابراین باید ظرف این هفته تکلیف همه 
چیز مشخص شود تا ان شاءالله شاهد یک استقلال پرقدرت در 
ادامه لیگ باشیم. مدافع پیشین استقلال در پاسخ به این پرسش 
که نیم فصل اول را چطور ارزیابی می کنید؟ گفت: خوشبختانه 
امسال بازی های زیبا و فنی تری را نسبت به سال گذشته شاهد 
بودیم. تیم های مدعی مثل استقلال، سپاهان، پرسپولیس، تراکتور 
و شهرخودرو رقابت نزدیک تری با یکدیگر دارند تا بتوانند در پایان 

فصل به قهرمانی دست یابند. در حال حاضر شرایط سپاهان و 
پرسپولیس بهتر از استقلال و شهرخودرو و تراکتور است اما اعتقاد 
دارم فوتبال قابل پیش بینی نیست و چند اتفاق می تواند همه چیز 
را تغییر دهد. اما در مجموع بازی های امسال جذاب تر از گذشته 
بود و در بعضی از دیدارها، فوتبالی را شاهد بودیم که تماشاگر پسند 
و از لحاظ فنی در سطح ایده آل بود. نوازی در پایان خاطرنشان 
کرد: از هواداران استقلال می خواهم آرامش خود را حفظ کنند. 
آنها باید صبور باشند، تحمل کنند تا ببینیم چه اتفاقی خواهد افتاد 
و چه کسی سرمربی استقلال خواهد شد. بالاخره باید یک نفر به 
عنوان سرمربی انتخاب شود تا هدایت تیم را به عهده بگیرد. در غیر 
این صورت با این شیوه ای که این روزها در استقلال وجود دارد، 

مطمئناً نباید زیاد به موفقیت استقلال دل ببندیم.

محمد نوازی:

نگاه مردم به هیات مدیره استقلال منفی است

عرفان حاج بابایی*
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استراتژیک  بررسی های  مرکز  جهانی  مطالعات  برنامه  مدیر   
ریاست جمهوری با بیان اینکه قرار گرفتن ایران در لیست سیاه 
FATF تبعاتی سنگینی برای کشور دارد، خاطرنشان کرد: این 
تبعات می تواند معادل اعمال مکانیزم ماشه و بازگشت تحریم های 

شورای امنیت علیه ایران باشد.
»دیاکو حسینی« ، در رابطه با طولانی شدن روند تصمیم گیری 
و  پالرمو  به دو کنوانسیون  ایران  پیوستن  درخصوص دو لایحه 
CFT در مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: متاسفانه روند 
تصمیم گیری درخصوص دو کنوانسیون پالرمو و CFT تحت تاثیر 
مسائل سیاسی قرار گرفت و البته بخشی از مساله هم جنبه فنی 

دارد.
ابعاد  می شود  تلاش  که  چقدر  هر  متاسفانه  داد:  ادامه  وی 

تا شبهات  مختلف مساله درباره FATF مورد بحث قرار گرفته 
افراد و  و آگاهی های لازم در اختیار  این رابطه رفع  مربوطه در 
همان  براساس  عده ای  مجددا  گیرد،  قرار  مختلف  گروه های 
روش ها و بحث های سابق مسائلی را مطرح می کنند گویی که 

هیچ پاسخی به سوالات شان دریافت نکرده اند.
برخی فکر می کنند پیوستن به FATF پروژه دولت 

است
این تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی با تاکید بر اینکه 
مخالفت با FATF از سوی برخی افراد با اهداف سیاسی و در 
جهت آسیب زدن به دولت است، اظهار داشت: یک تصور باطل 
و غلط در برخی از افراد و گروه ها شکل گرفته مبنی بر اینکه 
پیوستن ایران به FATF یک پروژه دولتی است و این عده فکر 
 ،FATF می کنند با اخلال ایجاد کردن در روند پیوستن ایران به

می توانند به دولت ضربه وارد کنند.
حسینی با بیان اینکه سیاست کلی اقتصادی کشور مبتنی بر 
پیوستن ایران به FATF است، تصریح کرد:  پیوستن یا نپیوستن 
تجاری  عرصه  در  را  کشور  سرنوشت  می تواند   FATF به  ایران 
و  بزند  به دو شکل متفاوت رقم  اقتصاد بین المللی  و مبادلات 
متاسفانه مخالفان روند عضویت ایران به FATF، به این مسئله 

توجهی ندارند.
خاطرنشان   FATF به  ایران  عضویت  روند  به  اشاره  با  وی 
کرد: استارت پیوستن ایران به FATF نه در این دولت، بلکه در 
دولت های نهم و دهم زده شد و دولت های یازدهم و دوازدهم تنها 

پیگیری کننده روند عضویت ایران بوده است.
دلایل  از  برخی  به  استراتژیک  مسائل  ارشد  کارشناس  این 
از مخالفان  ابراز داشت: تعدادی  مخالفان FATF اشاره کرد و 
FATF استدلال های فنی ای را مطرح کرده اند که برخی از آنها 
با واقعیت  نزدیک است و باید به آنها توجه کرد. ولی این مسائل، 
نمی تواند عامل انصراف ایران در پیوستن به روند FATF باشد بلکه 

باید در پروسه پس از الحاق و اجرا مورد توجه قرار گیرد.
حسینی درباره ادعای مخالفان پیوستن ایران به FATF مبنی 
مقاومت  گروه های  به  ایران  کمک  از  مانع  مسئله  این  آنکه  بر 

می شود، بیان کرد: مخالفان FATF می دانند این مسئله ارتباطی 
با گروه های مقاومت ندارد. تعریف FATF از تروریسم مبتنی بر 
دو قطعنامه 1267 و 1373 شورای امنیت سازمان ملل متحد 
است که شامل داعش، جبهه النصره، القاعده و طالبان می شود و 

ربطی به گروه های مقاومت ندارد.
 تعریف کشورها از تروریسم تابع دیگران نیست

وی با تاکید بر اینکه هیچ کشوری تابع تعریف کشورهای دیگر 
از تروریسم نیست، یادآور شد: هیچ کشوری از تروریسم تعریف 
واحدی ندارد و اینکه آمریکا یک گروه را تروریستی اعلام کند، برای 
دیگر کشورها الزام آور نمی شود آنها هم این گروه ها را تروریستی 
بدانند. این استدلال ناشی از ناآگاهی اولیه بود و نمی تواند عاملی 

برای عدم پیوستن ایران به FATF شود.
این کارشناس ارشد مرکز بررسی های استراتژیک افزود: پیوستن 
ایران به FATF موجب ضربه وارد شدن به این گروه ها نمی شود 
بلکه عدم پذیرش روند FATF موجب در معرض اتهام قرار گرفتن 
روند  در  و  شده  تروریستی  گروه های  از  مالی  حمایت  به  ایران 

کمک های ایران به این گروه ها ضربه بیشتری می زند.
حسینی درباره دیگر استدلال مطرح شده از سوی مخالفان 
FATF مبنی بر اینکه پذیرش استانداردهای FATF موجب عدم 
دور زدن تحریم ها می شود، عنوان کرد: کسانی که این مسئله 
را مطرح می کنند، می گویند روش های دور زدن تحریم ها عیان 
نیست اما با پذیرش FATF، آن شیوه ها برملا شده و آمریکا از 
طریق نفوذی که به FATF دارد یا شفاف شدن اطلاعات ایران، 
از  مانع  و  یافته  ایران دسترسی  و شیوه ها  روش ها  به  می تواند 
دور زدن تحریم ها شود. وی به برخی از روش های محافظت از 
اطلاعات روش های دور زدن تحریم ها اشاره کرد و گفت: این 
موضوع نگرانی بی جایی نیست ولی باید توجه داشته باشیم که 
FATF به ما دستور نمی دهد که همه اطلاعات را به آنها تحویل 
دهیم بلکه از چند وقت قبل از خواستار بازرسی محدود می شود 
که ایران می تواند به این بازرسی مخالفت کند. از سویی، این 
بازرسی از طریق کشورهای همکار منطقه ای انجام می شود که 

بسیاری از آنها دوست ما هستند.

این تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی اضافه کرد: ایران 
سیاه،  لیست  به  ورود  عدم  و   FATF پذیرش  از  پس  می تواند 
ارائه اطلاعات داشته باشد. این  می تواند همکاری ناقصی در 
مسئله، موضوع و رویه ای معمول در همکاری کشورهای مختلف 
با FATF است. حتی برخی از کشورها اطلاعات غلط و اشتباه 
می دهند. اینها نمونه هایی از روش های محافظت از روش های 

دور زدن تحریم ها است.
هدف ایران باید جلوگیری از بازگشت مجدد به لیست سیاه باشد
حسینی درباره پیامدهای قرار گرفتن ایران در لیست تحریم ها 
و اعمال شدن اقدامات مقابله ای علیه ایران اظهار داشت:  هدف 
ایران در شرایط کنونی باید جلوگیری از بازگشت مجدد ایران به 
لیست سیاه و اعمال اقدامات مقابله ای ۹ گانه علیه ایران باشد. 
امروز ایران در این لیست نیست هرچند که چهار اقدام مقابله ای 
از چند ماه قبل به خاطر تاخیر در اجرای برنامه اقدام علیه ایران 
اعمال شده اند. وی با تاکید بر اینکه اگر ایران به صورت کامل در 
لیست سیاه FATF قرار گیرد، آمریکا تلاش خواهد کرد که ایران 
هیچ مبادله ای نداشته باشد، تصریح کرد: ایران قبلا در لیست 
سیاه FATF بود اما در زمانی که اوباما رئیس جمهور آمریکا بود و 
او برای فشار به ایران حد و سقفی قائل بود ولی هم اینک ترامپی 
رئیس جمهور است که از همان ابتدا، سیاست فشار حداکثری 

علیه ایران را اعمال کرده است.
این کارشناس مسائل استراتژیک ادامه داد: ترامپ که برای فشار 
علیه ایران از "اسنپ بک" تحریم ها از طریق فعال کردن مکانیزم 
ماشه محروم شده است، می تواند امیدوار باشد که با قرار گرفتن 
ایران در لیست سیاه FATF همان فشاری را بر ایران وارد کند که از 
طریق فعال کردن مکانیزم ماشه می توانست آن کار را انجام دهد.

 FATF حسینی با بیان اینکه قرار گرفتن ایران در لیست سیاه
تبعاتی سنگینی برای کشور دارد، خاطرنشان کرد: این تبعات 
می تواند معادل اعمال مکانیزم ماشه و بازگشت تحریم های شورای 
امنیت علیه ایران باشد. بنابراین باید متوجه شرایط بود و برای رفع 
نگرانی ها، روش های سنجیده و عاقلانه اتخاذ شود تا بتوانیم این 

حد از فشار را تحمل کنیم.

کارشناس ارشد مسائل استراتژیک:

بازگشت به لیست سیاه FATF معادل اعمال تحریم های شورای امنیت است

پیامِ اما و اگرهای انتخاباتی اصلاح طلبان چیست؟

دو راهی لیست دادن یا ندادن

شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان درحالی دیروز از احتمال عدم معرفی 
کاندیدا برای برخی حوزه های انتخابیه خبر داد که طی روزهای اخیر زمزمه لیست 
ندادن در انتخابات پیش رو از سوی چهره ها شاخص این جریان به تناوب تکرار شده 

است.
اصلاح طلبان به دنبال تحریم انتخابات نیستند، این را رسما و بارها از تریبون های 
مختلف عنوان کرده اند، تاکیدشان بر تحقق ائتلاف و انسجام حداکثری در انتخابات 
اسفندماه است اما نگرانی ها از »ردصلاحیت« و »نظارت استصوابی« شورای نگهبان را 
هم پنهان نمی کنند، نگرانی که حتی ممکن است آنها را مجبور به اتخاذ استراتژی جدید 
»لیست ندادن« در انتخابات اسفندماه کند. استراتژی که بدون شک پیام های پنهان و 

آشکاری به فضای انتخاباتی کشور خواهد داشت. 
پرونده یک نگرانی کهنه دوباره باز شد

نگرانی از ردصلاحیت چهره های شاخص اصلاح طلب با تکیه بر نظارت استصوابی 
شورای نگهبان دغدغه ای کهنه و قدیمی در این جریان است که با باز شدن پرونده هر 
انتخابات بازهم به سراغشان می آید. آنها از چندماه قبل نیز بارها و بارها این نگرانی را 
زمزمه کرده اند تا به گوش هیات های نظارتی انتخابات برسد. یک روز بحث حضور 
مشروط را مطرح کردند و روز دیگر از رایزنی با شورای نگهبان گفتند. ایده هایی که در 

پس پرده همه آنها نگرانی از ردصلاحیت کاندیداهای شاخص شان وجود داشت.
این نگرانی در هنگامه ثبت نام کاندیداهای انتخابات مجلس شکل عملیاتی تر به خود 
گرفت. آنچنان که بنا به برخی روایت ها چهره های شاخص این جریان بخاطر آنکه پالس 
امیدوارکننده ای از شورای نگهبان و دستگاه های نظارتی نگرفته بودند حتی وارد مرحله 

کاندیداتوری هم نشدند و راهشان را از انتخابات در همان ابتدای کار جدا کردند.
ردصلاحیت برخی چهره های شاخص این اردوگاه از سوی هیات های اجرایی گویی 
آنها را حتی نگران تر از قبل هم کرده است، آنچنان که این روزها زمزمه ندادن لیست در 
انتخابات پیش رو به صورت جدی تر از قبل مطرح و تکرار می شود. استراتژی که در ابتدا 
قرار بود فقط در برخی حوزه های انتخابیه که دستشان برای معرفی کاندیدایی با هویت 
اصلاح طلبی بسته بود دنبال شود اما اظهارات مطرح شده از سوی برخی چهره های 

شاخص این جریان حکایت از فراگیرتر شدن این استراتژی دارد.
تحریم انتخابات به کلی منتفی است اما...

اما آیا لیست ندادن در انتخابات به معنای تحریم انتخابات است؟ سوالی که چهره های 
شاخص این جریان به صراحت آن را رد می کنند، آنها که تجربه پرهزینه تحریم انتخابات 
را پیشتر از سر گذرانده اند، هرگزینه ای را بر تحریم کامل صندوق رای ترجیح می دهند.
آنچنان که عبدالواحد موسوی لاری نایب رئیس شورایعالی سیاستگذاری اصلاح 
طلبان می گوید؛ »اصلاح طلبان هنوزهم باید در انتخابات شرکت کنند، زیرا هر نوع 
تغییری میسر نمی شود مگر از صندوق های رأی. نباید از این مجال غافل شد. ندادن 
لیست اصلا به معنای تحریم انتخابات نیست و پیش فرض اصلاح طلبان حضور در 
انتخابات است. ما به قطعیت می گوییم که هنوز تنها روزنه اصلاح طلبان شرکت در 

انتخابات است، ولو در مناطقی لیستی نداشته باشند.«
البته او در گفتگو با شرق تاکید کرده که »باید منتظر نتیجه بررسی صلاحیت ها باشیم 
و ببینیم شورای نگهبان چه تعدادی از نیروهای اصلاح طلب را تأیید صلاحیت می کند. 
اگر کاندیدایی نداشته باشیم طبیعتا نمی توانیم لیستی بدهیم و وقتی لیستی نباشد، 
جناب خاتمی از چه چیزی باید حمایت کند؟ در حقیقت این احتمال وجود دارد که 

اصلا لیستی ارائه نشود.«
شهیندخت مولاوردی، عضو شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان هم پیش از 
این گفته بود: »منتظر نوع رفتار شورای نگهبان با اصلاح طلبان هستیم. امکان دارد 

اصلاح طلبان لیستی ارائه ندهند وائتلاف هم قابل پیش بینی نیست.«
علی شکوری راد، دبیر کل حزب اتحاد ملت که برای حضور در انتخابات نامزد شده 
بود اما صلاحیتش از سوی هیئت های اجرایی ردشده، تاکید دارد؛ »همانطور که آقای 
خاتمی گفتند شرکت در انتخابات لزوما به معنای ارائه لیست نیست.« به گفته او، مشکل 

اصلی  اصلاح طلبان نظارت استصوابی است.
قاسم میرزایی نیکو، عضو فراکسیون امید هم در گفتگویی با ایلنا بر اخبار منتشر شده 
در مورد احتمال عدم ارائه لیست، صحه گذاشته و گفته؛ »اصلاح طلبان در صورت 
مشاهده رد صلاحیت باید تجزیه و تحلیل انجام دهند تا ببینند چه کنند؛ اگر لیستی 
داشتند مانند مجلس قبل معرفی کنند اگر نداشتند خب لیست ندارند، این کار به معنی 

تحریم خاموش و آشکار انتخابات نیست.«
ائتلاف به کما رفت؟

»اگر در حوزه های انتخابیه نامزد اصلاح طلب با شاخص های مدنظر اصلاح طلبی 
حضور نداشته باشد، امکانی برای ارائه فهرست انتخاباتی و یا معرفی کاندیدا وجود 
نخواهد داشت چرا که این شورا رویکرد حذفی و غیر قانونی نسبت به کاندیداها را 
ناقض یک انتخابات آزاد، رقابتی، عادلانه و نیز مشارکت پرشور مردم می داند.« این 
بخشی از بیانیه امروز شورایعالی سیاستگذاری اصلاح طلبان بود، نکته ای مهم که 
هم احتمالات درباره عدم ارائه لیست را بیشتر می کند هم گزینه ائتلاف را به کما 

می برد. 
چه آنکه عدم معرفی کاندیدا در برخی حوزه های انتخابیه که نیروهای اصلاح طلب 
وجود نداشته باشند یا احتمال بالاتر از آن یعنی عدم ارائه لیست در حوزه های انتخابیه 
بزرگ حکایت از آن دارد که اصلاح طلبان و خاصه شورایعالی سیاستگذاری عزم خود را 
برای کنار زدن گزینه ائتلاف با میانه روها جزم کرده اند. رویکردی که در انتخابات ۹۴ 
بخاطر مقابله با ردصلاحیت کاندیداهای شاخص شان در آن انتخابات در پیش گرفته 
بودند اما گویا نتایج بدست آمده از آن ائتلاف آنقدر خوشایندشان نبوده که اینبار حضور 

اقلیت گونه در مجلس را به حضور حداکثری ترجیح داده اند.
پیامِ اما و اگرهای انتخاباتی اصلاح طلبان برای دستگاه های نظارتی

مبهم بودن فضای انتخابات چه در بعد نظارتی چه از حیث مشارکت مردمی، سبب 
شده که اصلاح طلبان همچنان به تصمیم قطعی  درخصوص نحوه حضور در انتخابات 
مجلس یازدهم نرسند یا حداقل ترجیح می دهند هیچ نظر قطعی در این رابطه اعلام 
نکنند. پالس هایی که از سوی آنها دریافت می شود نشان از آن دارد که در تلاش هستند 
با مذاکره و مفاهمه با هیئت های نظارتی بهبودی در وضعیت حضورشان در انتخابات 
بدهند.در همین راستا نیز این روزها اخباری از دیدار و رایزنی چهره های مختلف جریان 

اصلاحات با اعضای شورای نگهبان منتشر شده است.
اصلاح طلبان اما در کنار تلاش ها برای بازکردن فضا، زمزمه »لیست ندادن« را هم 
تکرار می کند تا این پالس را هم به دستگاه های نظارتی  بدهند که اگر به دنبال مشارکت 
حداکثری مردم در انتخابات هستند باید فضای نظارتی بازتر شده و  نگاه شورای نگهبان 
در بررسی صلاحیت کاندیداهای این جریان تعدیل شود تا شاید از این طریق انگیزه 

مردم برای رای دادن بالاتر رود.
اما پیام دیگر ایده »لیست ندادن« می تواند پذیرش زودهنگام شکست در انتخابات 
آینده از سوی این جریان باشد. گویی اصلاح طلبان از هم اکنون شکست نسبی خود 
را پذیرفته و صندلی های سبز بهارستان را در چهار سال آتی از آنِ خود نمی بینند، لذا 
ترجیح می دهند تعداد اندکی اصلاح طلب واقعی در قوه مقننه داشته باشند تا اینکه 

بخواهند پاسخگوی بی عملیِ حدود 100 عضو لیست امید باشند.

رییس جمهوری با بیان اینکه دوران تحریم دیر یا زود به سرخواهد آمد، اظهار داشت: این 
حرف منطقی نیست که برخی ها که با دولت خرده فرمایش دارند، بگویند در سال ۹5 و در 
فروردین ۹6 اینها را گفتید و فروردین ۹8 لحن فرق کرده است. آن شرایط، شرایط صلح بود و 

الان شرایط جنگ است. در همه دنیا جنگ شرایط ویژه خود را دارد.
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی روز دوشنبه در مراسم گرامیداشت روز ملی 
صنعت پتروشیمی ایران و دیدار با فعالان این صنعت گفت: در شرایط فشار و در شرایط تحریم 
دشمن، مسیر و راهی که صنعت گران انتخاب کرده بودند به خوبی توانستند ادامه مسیر 

بدهند و این یک افتخار بزرگ برای تاریخ کشور ما است.
رییس جمهوری اضافه کرد: در اینجا به صراحت می گویم دوران تحریم و فشار نسبت به ملت 
ایران به سرخواهد آمد دلیلش این است که بدخواهان و دشمنان ما متوجه شدند که با فشار 
حداکثری ما را نمی توانند وادار به تسلیم کنند. همه هدف آنها این بود که برویم سر میز مذاکره 

ای که هر آنچه آنها گفتند ملت ما قبول کنند.
وی یادآورشد: این کار در ایران اسلامی ما نشدنی است و ملت ما در سال ۹7 و ۹8 مخصوصا 
از 13 آبان که فشارهای حداکثری بر ما وارد شد همانطور که در این یک سال و چند ماه 
می بینیم مردم به خوبی ایستادگی کردند. البته این ایستادگی یک بخش مربوط می شود به 

خود مردم که تحملشان بالا برود و بتوانند در شرایط سخت زندگی خود را پیش ببرند.
وعده ها برای شرایط صلح بود، الان شرایط جنگ است

روحانی با بیان این که شرایط عادی با شرایط جنگ متفاوت است گفت: بعضی ها به دولت 
دوازدهم خطاب می کنند و می گویند که آن قول هایی که اول دولت دادید چرا عین آن قول ها 
را نمی توانید عمل کنید. ما در شرایط صلح آن قول ها را داده بودیم. بعد وارد یک جنگ شدیم. 
جنگ را هم ما انتخاب نکردیم. ما هم شروع نکردیم و حتی بهانه هم به آنها ندادیم. آنها آغاز 

کردند در یک جنگی که این قامت استوار این ملت بزرگ و فرهیخته را بشکنند.  
رییس دولت دوازدهم اضافه کرد: بنابراین این حرف یک حرف منطقی نیست که برخی ها 
که با دولت خرده فرمایش دارند، بگویند در سال ۹5 در فروردین ۹6 اینها را گفتید و فروردین 
۹8 لحن فرق کرده است. آن شرایط، شرایط صلح بود و الان شرایط جنگ است. در همه دنیا 

شرایط جنگ شرایط ویژه خود را دارد.
روحانی با بیان اینکه از سال ۹7 جنگ شدید و همه جانبه اقتصادی علیه ایران شروع شد، 
اظهار داشت: دشمنان می خواستند این جنگ سیاسی هم بشود، یعنی همه دنیا را وادار 
کنند که پشت سر آنها و روبروی ایران بایستند؛ آنها می خواستند این جنگ حقوقی نیز بشود، 

یعنی سازمان ملل و نهادهای بین المللی ایران را محکوم کنند که در این امر ناموفق بودند.
رییس جمهوری با تأکید بر اینکه آنچه هدف دشمنان در جنگ اقتصادی بوده، حاصل نشده 
و نخواهد شد، افزود: امروز در شرایطی نیستیم که ملت ما در زندگی روزمره و نیازمندی های 

ضروری خود دچار مشکل شود.
 روحانی با اشاره به اینکه براساس آمار ارایه شده در بهار و تابستان، روند اشتغال علیرغم 
فشارها و تحریم ها در مسیری درست قرار داشته و وقتی اشتغال روند خود را به درستی طی 

کند، به معنای این است که تولید در مسیر درستی قرار گرفته است.

محاسبه دشمنان این بود مردم برای آنها فرش قرمز پهن می کنند
وی با تاکید بر اینکه امسال شرایط ما متفاوت است و امیدواریم در سال آینده، رشد اقتصادی 
ما منفی نباشد، تصریح کرد: این به معنای ناموفق بودن دشمنان است. با رهبران کشورهای 
بزرگی که ملاقات می کنیم، همه آنها می گویند هم آمریکا اشتباه کرده و هم ناموفق بوده است. 

این حرف ها از سوی نزدیکترین دوستان آمریکا است.
رئیس جمهور اضافه کرد: محاسبه آنها این بود که این فشارها بعد از پنج، شش ماه موجب 
اعتراض مردم می شود و آنها به خیابان آمده و شورش و ناآرامی می شود. بر این اساس، فکر 
می کردند مردم خواستار حضور بیگانگان و دشمنان می شود و فرش قرمز برای آنها پهن 

می شود. 
روحانی با بیان اینکه اگر آغازگر جنگ بودیم، ممکن است مورد سوال قرار گیریم که چرا 
آغازگر این جنگ بودید و تعهدات تان را زیرپا گذاشتید، خاطرنشان کرد: اولین عاملی که 
موجب موفقیت ما شده است، حضور شجاعانه، آگاهانه و هوشیاری مردم بوده است. مردم 
راه خود را تشخیص داده و دوست را از دشمن تشخیص داده اند. ملت ما منحرف نشده است. 

پتروشیمی ۲۰ درصد درآمد ارزی و ۵۰ درصد ارز نیمایی را تامین می کند
وی با اشاره به تحریم ها ابراز داشت: عامل و گام دوم، اقدامات سرداران جبهه اقتصادی 
است، کسانی که بار فشار را به دوش گرفتند. دشمنان فکر کردند اگر درآمد نفت خام ما را 
کاهش دهند، درآمد ارزی ما دچار اختلال می شود. آنها به نفت خام فشار آوردند اما از طرف 

دیگر، همه صنعتگران و کارآفرینان ما تلاش کردند. 
رئیس دولت دوازدهم با بیان اینکه پتروشیمی در خط مقدم است، عنوان کرد: در میان 
درآمدهای صادراتی غیرنفتی ما، پتروشیمی براساس آمارها در خط جلو و مقدم است. رئیس 
بانک مرکزی اعلام کرده 20 درصد درآمدهای ارزی ما از سوی پتروشیمی تامین شده و 50 

درصد ارز سامانه نیما را تامین می کند. 
روحانی ادامه داد: وقتی صنعتی در خط مقدم است و بار مسئولیت سنگین کشور را بر 
دوش دارد، وظیفه ما حمایت است، چه مردم، چه دستگاه های اجرایی، چه مجلس و... همه 
باید از کسانی که به صحنه آمده و این افتخار بزرگ را نصیب صنعت کشور کرده اند، حمایت 

کنند. 
 تولید محصولات پتروشیمی در پایان دولت 1۰۰ میلیون تن می شود

وی با تاکید بر اینکه جهش لایق حرکت این صنعت است، یادآور شد: وقتی از جهش در 
صنعتی سخن می گوییم، یعنی از حرکت عادی سریع تر حرکت می کند. راه نمی رود بلکه 
شتابان و با جهش حرکت می کند. در جهش دوم آمار و ارقامی که امروز ارائه شد، بر این اساس 
است که تا پایان این جهش محصولات پتروشیمی ما 100 میلیون تن می شود یعنی دو برابر 

آغاز دولت یازدهم می شود.
رییس جمهوری خاطرنشان کرد: در آغاز دولت یازدهم تولید محصولات پتروشیمی ما 55 

میلیون تن بود اما در پایان دولت دوازدهم 100 میلیون تن می شود.
روحانی گفت: کار دیگری که انجام شده آماده سازی برای جهش سوم است؛ موقعی است 
که صنعت را آماده می کنید این یک بحث است و بحث دیگر این است علاوه بر اداره و آماده 

ساخت صنعت، آن را توسعه هم می دهید. ریل های لازم را برای جهش سوم بگذارید در این 
نمایشگاه با آمارو ارقامی که ارائه شد، معلوم شد مسیر توسعه جهش سوم آغاز شده نه اینکه 
الان این حرکت صفر است حرکت بعضی ها  5 و بعضی 20درصد است حرکت شروع شده 
است؛ تکمیل این حرکت بعد از 1۴02 است و صنعت پتروشیمی به این ترتیب جلو می رود و 

از 100 میلون تن تولید به 130 میلیون تن می رسد.
درآمد پتروشیمی در سال 1۴۰۰ به ۲۵ میلیارد دلار می رسد

وی اظهارداشت: از لحاظ درآمد هم الان مثلا 17 میلیارد دلار کمتر یا بیشتر است این میزان 
با جهش دوم ما در 1۴00 به درآمد 25 میلیارد دلار می رسد و در گام و جهش بعدی یعنی بعد 

از 1۴00 گام سوم به ثمر می نشیند و درآمد به 37 میلیارد دلار خواهد رسید.
رئیس جمهوری با بیان اینکه همه اینها به این معنا است که دراین مسیر آن هم در شرایط 
تحریم، موفق بودیم، اظهار داشت: وقتی شرایط عادی و معمولی است و وقتی هم در شرایط 
فشار و مشکلات هستیم و می خواهیم سرمایه جذب کنیم، جنس صادر کنیم و پول حاصل 
از صادر کردن جنس را برگردانیم با مشکل مواجه می شویم که این شرایط بسیار سخت است. 
این یکی از افتخارات صنعت پتروشیمی ما است و این که در منطقه در تولید در رده دوم قرار 
داریم و با جهش سوم به تولیدگر اول در منطقه تبدیل می شویم و این افتخار بزرگی است که 

شامل حال صنعت پتروشیمی است. 
بخش عمده ارز صادراتی پتروشیمی باید به سامانه نیما بیاید

روحانی با قدردانی از همه مدیران، مهندسان، کارآفرینان، بخش های مختلف از غرب تا 
جنوب کشور و همه جا که این صنعت فعال است، تصریح کرد: در این شرایط، این کار خدمت 
بزرگی است و 20 درصد واردات ما به صنعت پتروشیمی منتهی می شود و بازار نیمایی ما 50 
درصد و یا بیشتر به این صنعت متکی است. پتروشیمی صنعتی است که در سطح اقتصاد 
ملی تلاش می کند و شرایط ما شرایطی است که باید بخش عمده ارز صادراتی این صنعت 
در سامانه نیما بیاید و هم بخشی که مورد نیاز جدی این صنعت است در اختیار خودش قرار 

بگیرد.
وی با تاکید براینکه نمی خواهیم برای امروز کار کنیم بلکه برای فردا و پس فردا هم می 
خواهیم کار کنیم، اضافه کرد: فقط دنبال چیدن محصول از این درخت نیستیم؛ همزمان 
باید کاشته شود تا آیندگان از این محصول استفاده کنند.برای این کار و حرکتی که دارد انجام 

می گیرد، بین دولت، بانک مرکزی، ارگان ها و دستگاه های دیگر هماهنگی نیاز است.
 حضور زنگنه اطمینان بخش بوده است 

رئیس جمهور خاطرنشان کرد: مهندس زنگنه را برای ساماندهی موضوع پتروشیمی و 
هماهنگ کردن آن گذاشتیم. همه اختیارات را به ایشان دادیم. وی کار بزرگی انجام داد، البته 

این کارها به دست شما انجام گرفته اما حضور ایشان برای شما اطمینان بخش بوده است.
وی ادامه داد: ایشان هر موقع در دولت صحبت کرد گفت پشتوانه دولت برای صنعت 
پتروشیمی مهم است و مردم هم وقتی آمار و ارقام را بشنوند و ببینند که آن جبهه ای که 
دربرابر بدخواهان و دشمنان در این یک سال و چندماه ایستادگی کردهاند، صنعت و مدیران، 
کارگران و مهندسان ایتن صنعت هستند، خوشحال می شوند و اینها خبرهای خوش و خوب 
برای ملت است. وقتی مردم قهرمانی، ایستادگی و مقاومت را می بینند، پیشرفت و بعد از آن 

خودکفایی را می بینند.
روحانی با یادآوری اینکه برخی کاتالیست ها را از خارج وارد می کردیم، گفت: الان بخش 
اعظمی از کاتالیست ها توسط کارآفرینان خودمان تولید می شود و به سمت خوداتکایی 
حرکت می کنیم. این که صنعت همه خوراک خود را خود تولید و تامین می کند کار بزرگی 
است و صنعت پتروشیمی صنعت بزرگی است که هم نیازهای داخلی و نیازهای بیرونی را 

تامین می کند.
رییس دولت دوازدهم در ادامه گفت: وقتی می گوییم در نفت و گاز دنبال خام فروشی 
نباشیم، یکی از راه ها توسعه این صنعت است. من به آقای زنگنه گفتم که آیا این شوقی که در 
پتروشیمی است در ساخت پالایشگاه هم این شوق هست که او گفت در آن حد نیست به دلیل 

این که امتیاز و سود اینجا از پالایشگاه بیشتر است. 
وی افزود:  این که اعلام شد در جهت و گام دوم و سوم به جایی می رسیم که خوراکی که 
به صنعت پتروشیمی داده می شود و این صنعت با آن اداره می شود،  تقریبا حدود 2 میلیون 
بشکه نفت در روز است خیلی مساله مهمی است که این نشان می دهد که ما داریم از خام 
فروشی فاصله گرفته و به سمت صنعتی که انرژی ما را با ارزش افزوده به یک محصول جدید 

تبدیل می کند میرویم. 
روحانی خاطرنشان کرد: نکته بعدی که باید به آن تکیه شود اقدامات پایین دستی است چرا 
که پتروشیمی خودش در بعضی جاها زنجیره است یعنی یک بخشی از پتروشیمی خوراک 
یک بخش دیگر را تامین می کند بنابراین در بسیاری از موارد امروز این صنعت پایین دستی 

اش است که اگر به آن توجه شود هم اشتغال و هم ارزش افزوده را بالا می برد. 
دو بخش خود  در  را  باید سرمایه گذاری  ما  راستا  این  در  دوازدهم گفت:  دولت  رییس 
پتروشیمی با همین روندی که جلو می رود و یکی هم در صنایع پایین دستی پتروشیمی که 

می تواند محصولات مختلف را برای ما تولید کند قدردانی کنیم.
وی یادآور شد: آقای زنگنه در جلسه گفتند که ما باید در زمینه خوراک مایع هم قدم هایی را 
برداریم و برای تنوع محصولات مختلف نیاز داریم که صنعت پتروشیمی با خوراک مایع حرکت 
خود را ادامه دهد البته ممکن از نظر سود و درآمد فرق کند. به هر حال اینها را  می توانیم برای 
آن مشوق بگذاریم یعنی دولت می تواند به راحتی مشوق بگذارد بنابراین باید این تنوع را به 

عنوان یک قدم در اینجا انجام دهیم.

رئیس جمهور در مراسم روز ملی صنعت پتروشیمی:

 خرده فرمایش های برخی درباره وعده های دولت منطقی نیست

 یک تحلیلگر مسائل بین الملل گفت: اروپایی ها علاقمند به حفظ برجام 
هستند و منفعت کوتاه و بلند مدتی نیز در اجرای مکانیسم حل اختلاف 

حداقل در این مرحله ندارند.
نصرت الله تاجیک ، با اشاره به پایان مهلت دوماهه ایران به غرب برای 
اتخاذ گام پنجم کاهش تعهدات برجامی و همچنین امکان فعال کردن 
»مکانیسم حل اختلاف« از سوی سه کشور اروپایی در پاسخ به این اقدام 
ایران، در پاسخ به این سوال که تحلیل شما از این شرایط چیست و آیا اروپا 
تصمیم خود را گرفته و فقط منتظر این است که ببیند ایران چه زمانی گام 
پنجم را برمی دارد، گفت: بنده این گونه فکر نمی کنم چرا که تحلیلم این 
است که اروپا جدای از انتقاداتی که به بخشی از سیاست خاورمیانه ما 
دارد و ممکن است در آینده در پاره ای از امور با ما به اختلافاتی برسد اما 
نه تنها منفعتی در به هم زدن برجام ندارد و برعکس منفعت بیشترش با هر 
هدف اعلام شده یا نشده ای این است که برجام برپا بماند و اگر همچنان 
دغدغه هایی مثل مسائل موشکی، مسائل حقوق بشر یا هر دغدغه دیگری 
که در ارتباط با سیاست خارجه ایران مثل مسائل منطقه ای دارد در ادامه 
طولی برجام بتواند آن دغدغه ها را برطرف کند. اروپا در حل مشکلاتش 
بتواند  که  استفاده کرده  راهبرد طولی  از  راهبرد عرضی  بجای  ایران  با 
مشکلاتش با ایران را مرحله ای حل کند و در هر مرحله حجم مشکلات 
برای حل و فصل محدود باشد. این استراتژی عرضی برای ما هم بهتر 

است و می توانیم در هر مرحله دغدغه ها و اهداف و منافعمان را در مقابل 
دغدغه های آنها مطرح و حل کنیم. وی ادامه داد:  بنابراین فکر می کنم 
اروپایی ها علاقمند به حفظ برجام هستند و منفعت کوتاه و بلند مدتی 
نیز در اجرای مکانیسم حل اختلاف حداقل در این مرحله ندارند. ولی 
متاسفانه به دلیل تفرقه زیاد بین کشورهای اروپایی و شرایط سخت داخلی 
آنها مخصوصا مشغله ای که انگلیس برای اتحادیه اروپا فراهم کرده و این 
که در کشورهای باقی مانده به سه کشور انگلیس، آلمان و فرانسه رسیدیم 
که هر کدام از این کشورها نیز از نظر داخلی و خارجی دارای مشکلات 
متعددی هستند و لذا یک انسجام مطلوب وجود ندارد که بخواهند برای 
این نیت یا منافعشان سرمایه گذاری سنگینی بکنند که می گوییم اروپا 
می خواهد بدون این که خیس شود وارد آب شده و یا اراده سیاسی لازم را 
برای منافع دراز مدتش در برجام نشان نمی دهد.  البته علیرغم این وضعیت 
در مقابل اقدامات ایران متحد هستند و لذا نباید فکر کنیم می توانیم از این 

تفرقه اروپائی برای مقاصد خود استفاده کنیم.
وی افزود: این را در کنار سایر مشکلاتی که اروپا در تعاملات بین المللی 
خود چه به صورت منطقه ای و چه به صورت رابطه ای که با آمریکا دارد و 
مجموعه این مشکلات شرایطی به وجود آورده باید قرار دهید که می بینیم 
اروپا چندان جدی نیست یا سرمایه گذاری لازم برای این که به تعهداتش در 

قالب برجام عمل کند نپرداخته است.

این دیپلمات بازنشسته کشورمان گفت: در نتیجه این که ما فکر کنیم 
اروپا تصمیمش را گرفته و منتظر است ببیند ایران چه کار می کند را چندان 
نمی پسندم و بیشتر معتقد هستم اروپا تلاش دارد در قالب پایدار ماندن 
سازه برجام بیشتر به طرف ایرانی فشار بیاورد تا از فشار درونی به خودش 
برای ایفای تعهدات کاسته شود یا باید این فشار به سمت آمریکا سوق پیدا 
کند که طبیعی است ما در این زمینه نقش اساسی داریم، زیرا در حالت 

طبیعی اروپا برای ما با آمریکا درگیر و سرشاخ نمی شود.
 موضوع FATF در ایران از حالت تکنیکی خارج شده است

این تحلیلگر مسائل بین المللی همچنین با اشاره به پایان ضرب الاجل 
گروه ویژه اقدام ملی به ایران برای اجرای لوایح FATF و اینکه همه از آن 
به خود تحریمی یاد می کنند؛ در پاسخ به این سوال که اگر بخواهیم این 
مهلت باقیمانده را هم رد کرده و وارد لیست خاکستری گروه ویژه اقدام مالی 
شویم، چقدر شرایطمان را در این برهه زمانی به خطر انداخته و وخیم تر 
می کند، گفت: متاسفانه موضوع FATF در ایران مقداری از حالت تکنیکی 
خارج شده و بیشتر سیاسی و مخصوصا جناحی شده است؛ در حالی که 
اگر اجازه می دادیم این بحث همچنان تکنیکی و بین محافل کارشناسان 
مالی بماند و متخصصان امور مالی بین المللی به آن بپردازند شاید راحت تر 

به نتیجه می رسیدیم.
این کارشناس مسائل سیاست خارجی تاکید کرد: در قضیه FATF  این 

گونه که بعضی افراد فکر می کنند عضو یک سازمان می شویم یک تلقی 
غلط است. اگر یک کشور ایزوله بودیم و نفت نمی فروختیم و نیاز نبود برای 
کسانی که در خارج از کشور هستند پول بفرستیم یا آنها برای ما بفرستند 
و در کل اگر تعامل مالی نداشتیم، نیازی نبود بسیاری از این مقررات و 
دستورالعمل های گروه اقدام مالی را رعایت کنیم. از آنجایی که الان در این 
دنیای پیچیده و با این همه وابستگی ها نمی توانیم خود را از جریان روند 
مالی بین المللی جدا کنیم به استانداردهایی که تعدادی از دولت ها آن را 
به عنوان یک دستورالعمل معرفی می کنند نیاز داریم؛ ولی قانون نیست که 

آنها را کپی پیست کنیم. 
 تصویب پالرمو و CFT استانداردسازی های بومی ما را 

تقویت می کند
 وی ادامه داد: این دستورالعمل ها می گوید هر کشور برای خود قوانینی 
بگذارد که به این دستورالعمل نزدیک باشد. تلقی بعضی افراد که سیاسی یا 
جناحی کردن این قضیه را دنبال می کنند اشتباه است کمااینکه در دولت 
نهم در دو مورد از این لوایح مثل پالرمو و CFT قوانین را تصویب کردیم 
ولی شرایط اجرایی کردن آنها را فراهم نکردیم؛ قانون صرف که در مجلس 
تصویب شود کفایت نمی کند و باید با سازوکارهایی اعم از آیین نامه ها، 
دستورالعمل ها و آموزش های لازم این قوانین را اجرایی کنیم تا هم خودمان 
مطمئن باشیم که مثلا از پول شویی دور شدیم و همه مالیات پرداخت 

می کنند و هم جامعه بین المللی و جهانی را اقناع کنیم که ما به دنبال از 
بین بردن شرایطی که بخواهیم از مزایای روند مالی بین المللی استفاده 
نماییم نیستیم. این قضیه یکی از ضروریات است که می تواند به نوعی 

حواشی سیاست خارجیمان در رابطه با برجام را از بین ببرد.
وی افزود: حتی اگر فرض کنیم برجام به همین صورت که آمریکا از آن 
خارج شد و برای ما و خودش و اروپا شرایط بدی فراهم کرد هم نبود باز هم 
اگر این استانداردسازی ها را انجام ندهیم این امکان که بتوانیم از توانایی ها 
و ظرفیت های بین المللی  برای رفاه مردم استفاده کنیم را نداشتیم. یعنی 
همزمان با اجرائی شدن اینستکس موسسات مالی، پولی و بانکی ما نیاز به 
استانداردهائی دارند که بتوانند با همتایان بین المللی خود تعامل تکنیکی 
و تخصصی داشته باشند. متاسفانه تحریمها و دور بودن از روند بین المللی 
مالی بنیه تکنیکی موسسات ما را که زمانی در منطقه و جهان حرف برای 
گفتن داشتیم تضعیف کرده و بجای درجا زدن در مسائل و اختلافات 
سیاسی و جناحی باید اجازه دهیم اینگونه تخصصی اداره شده و فعالیت 
نمایند. خود این موسسات نیز باید کمی جدی تر مشکلات خود را با مردم 
و مسئولان در میان بگذارند و تلاش بیشتری باید داشته باشند که دور 
شدن بیش از این توان تکنیکی و عملیاتی آنان را ضعیف تر خواهد نمود 
به گونه ای که  نمیتوانند به اهداف خود دسترسی پیدا نموده و پاسخگوی 

تعهدات خویش به مشتریانشان باشند.

تاجیک تحلیلگر مسائل بین الملل:

اروپا منفعتی در اجرای »مکانیسم حل اختلاف« ندارد



آیین گرامیداشت حماسه ۹ دی باحضور متراکم و باشکوه 
اقشار مختلف مردم انقلابی و با بصیرت قم روز دوشنبه 

درمدرسه فیضیه برگزار شد. 
در این مراسم باشکوه و بصیرت بخش که با حضور آحاد 
مختلف مردم، مسئولان، علما و طلاب حوزه های علمیه 
برگزار شد، شرکت کنندگان با گرامیداشت حماسه ۹ دی و 
تجدید میثاق دوباره با آرمان های امام راحل و شهدا بر حل 
مشکلات معیشتی، خطر نفوذ برخی عناصر در انتخابات 
پیش رو و همچینن دقت نظر بیشتر شورای نگهبان در 
تایید صلاحیت نامزدهای انتخابات یازدهمین دوره مجلس 

شورای اسلامی تاکید کردند.
آیات سید محمد سعیدی تولیت آستان مقدس حضرت 
معصومه)س(، محسن اراکی و عباس کعبی عضو مجلس 
خبرگان رهبری، علی رضا اعرافی مدیرحوزه های علمیه، 
مرتضی مقتدایی عضو جامعه مدرسین و نمایندگان بیوت 
مراجع تقلید، طلاب ، فضلا و تنی چند از شخصیت های 

حوزوی و سیاسی در این تجمع حماسی حضور داشتند. 
شرکت کنندگان در این تجمع در حالی که دست نوشته 
هایی در محکومیت سران فتنه و حمایت از مواضع رهبری 
انقلاب در فتنه 88 داشتند، شعارهایی در توجه بیشتر بر 
مشکلات معیشتی و ظرفیت های داخلی در بهبود شرایط 
اقتصادی کشور سر می دادند. همچنین تجمع کنندگان 
مدرسه فیضیه با فریاد شعارهای»ما به مسیر شهدا می رویم، 
فدایی رهبر خود می شویم«، »اینهمه لشگر آمده به عشق 
رهبر آمده«،»علمدار ولایت بسیجیان فدایت«، »گشایش 
معیشت، میاق با ولایت«، »نتیجه بصیرت میثاق با ولایت«، 
»خامنه ای خمینی دیگر است ولایتش ولایت حیدر است« 
را سر دادند. شرکت کنندگان این تجمع همچنین با فریاد 
شعارهای کوبنده »مرگ بر آمریکا« ، »مرگ بر اسراییل« ، 
»مرگ بر انگلیس« ، »مرگ بر منافق« و »مرگ بر آل سعود«، 
انزجار خود را از فتنه گران و حامیان بین المللی آنان اعلام 

کردند.
تجمع کنندگان همچنین مسیر میدان آستانه تا بیت 
رهبری معظم انقلاب را راهپیمایی کرده و در پایان قطعنامه 
پایانی ۹ دی قرائت شد. در این قطعنامه ضمن تاکید بر 
وحدت و اتحاد کلیه نیروهای انقلاب و لزوم هوشیاری در 
در  پرشور  حضور  اسلام،  دشمنان  توطئه های  خصوص 
انتخابات مجلس شورای اسلامی و میان دوره ای مجلس 
تاکید  مردم  معیشتی  وضعیت  بهبود  و  رهبری  خبرگان 

کردند.
آیت الله مصباح یزدی:

  مهم ترین وظیفه روحانیت تبیین جایگاه رهبری 
است

امام خمینی )ره(    رییس موسسه آموزشی و پژوهشی 
در آیین گرامیداشت حماسه ۹دی در مدرسه فیضیه قم 
گفت:  مهم ترین وظیفه روحانیت تبیین جایگاه رهبری و 

بزرگداشت این نعمت الهی است. 
آیت الله محمدتقی مصباح یزدی بیان کرد:  روحانیت باید 
در حفظ جایگاه رهبری و آشنا کردن مردم با وظایفی که در 
برابر مقام ولایت و دفاع از آن دارند،  بیش ازپیش تلاش کند.

وی افزود:  خداوند متعال ۴1 سال پیش نعمتی به ما هدیه 
کرد که در طول 1۴00 سال به هیچ امت مسلمانی نداده 

پیاده سازی  و  برقراری حکومت اسلامی  نعمت  آن  و  بود 
احکام الهی به دست نایب امام زمان)عج( است که باید قدر 

آن دانسته شود.
وی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: بزرگداشت روز 
نهم دی که حماسه ای بزرگ برای پاسخگویی به توطئه های 
خصمانه دشمنان بود، هم یادبودی از آن واقعه تاریخی 

است و هم درسی برای آیندگان به شمار می آید.
استاد برجسته حوزه علمیه قم گفت: در هر جامعه ای 
سعی می کنند حوادث تلخ و شیرین را حفظ و به نسل آینده 
منتقل کنند و از آن درسی برای برنامه های پیش روی خود 
بگیرند و اجتماع بزرگ گرامیداشت حماسه ۹دی نیز بر 

اساس همین سنت حسنه انجام می شود.
آموزه های  بر اساس  و  نظام اسلامی  بیان کرد:  در  وی 
دینی، برگزاری این تجمعات تنها یک فعالیت سیاسی و 
نمایش قدرت و رسم ملی نیست، بلکه فرصتی اعتقادی 

برای تحکیم باورهای توحیدی است.
آیت الله مصباح یزدی با اشاره به این که توجه به نعمت های 
الهی و شکر آن سبب حفظ و افزایش نعمت ها می شود،  
گفت: دشمنان همواره درصدد تضعیف توکل ما به خداوند 
متعال هستند؛ باید مراقب بود که در بینش اسلامی همه 
باید بر قدرت الهی تکیه کنند و از هرگونه خودخواهی و 
خودمحوری به دور باشند. وی بیان کرد:  ما خواه وناخواه در 
آینده هم مواجه با حوادثی خواهیم شد که امتحانات الهی 
است، در این امتحانات بسیاری از عوامل موجب شکست 
می شود. مصباح یزدی ادامه داد: باید توجه داشت بسیاری 
این  این که  از  غفلت  است،   الهی  امتحانات  از مشکلات 
بلا، سختی، گرفتاری، کمبودها، تحریم ها و گرانی ها یک 
امتحانی است که باید وظیفه خود را در مقابل آن بدانیم و به 

تکالیف خود عمل کنیم.
نظام  این  در  کسانی  کنیم  سعی  باید  کرد:  بیان  وی 
اسلامی سرکار بیایند که به بهترین صورت وظیفه خود را 
بشناسند و به آن عمل کنند؛  هر کس در هرجایی پستی و 

مقامی دارد باید این وظیفه را برای خود احساس کند.
وی ادامه داد:  افرادی که در نظام اسلامی سرکار می آیند 

باید اسلام را خوب بشناسند، شرایط اجتماعی و بصیرت 
داشته باشند و اعتماد آنان به خدا باشد و به دشمنان دل 
نبندند، همچنین کار خود را برای رضایت خداوند متعال و با 

اخلاص انجام دهند و به دنبال عمل به وظیفه باشند.
آیت الله مصباح یزدی گفت: هر کس می تواند سعی کند 
چنین افرادی سرکار بیایند، اگر چنین کنیم نصرت الهی نیز 

بیش ازپیش شامل حال ما خواهد شد.
وی در بخش دیگری از سخنانش بیان کرد: باید امید 
خود را از دیگران برید و چشم به کمک انسان ها نداشت 
به خصوص کسانی که دشمن هستند و تمام تلاش خود را 
می کنند که شما را از بین ببرند، احمقانه است که دست به 

سوی چنین افرادی دراز شود.
وی ادامه داد:  برخی می خواهند وانمود کنند شماری 
است،  رهبری  دستگاه  به  مربوط  کشور  ضعف های  از 
این درحالی است که حکومت ایشان مورد رضایت امام 
زمان)عج( است و در طول سی سال رهبری ایشان یک 
رفتار که نشان دهنده اشتباهی باشد از ایشان سراغ نداریم.

آیت الله مصباح یزدی گفت: در جامعه اسلامی همواره با 
وجود رهبران الهی سختی ها بوده است، 

در این تجمع قطعنامه ای در 6 بند قرائت شد که در آن 
بر پایبندی به منویات رهبر معظم انقلاب، به عنوان راه حل 

مشکلات جامعه تصریح شد.
تاکید بر حضور حداکثری مردم در انتخابات و درخواست 
از شورای نگهبان برای اعمال دقیق نظارت استصوابی به 

دور از هرگونه هراس از دیگر بند های این قطعنامه است.
در این قطعنامه همچنین از مسئولان خواسته شده برای 
حل مشکل گرانی، تورم و بیکاری و تحقق عملی اقتصاد 
دقت  بر  همچنین  کنندگان  تجمع  بکوشند.  مقاومتی 
نهراسیدن  و  المللی  بین  قرارداد های  انعقاد  در  مضاعف 
از تهدیدات دشمنان تاکید و حملات وحشیانه آمریکا به 
ناشایست  رفتار  نیز  و  در عراق  پایگاه های حشدالشعبی 
حاکمان نیجریه با علامه شیخ زکزاکی را محکوم کردند.

تجمع حماسی ۹ دی ماه امسال با اقامه نماز ظهر و عصر 
در بیت رهبری معظم انقلاب در قم به پایان رسید.

مدیر کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم تاکید کرد

اکران هرگونه تبلیغات شهری، فقط با 
تأیید محتوایی ارشاد

مدیر کل ارتباطات و امور بین الملل 
تأیید  اخذ  لزوم  بر  قم  شهرداری 
محتوایی هرگونه تبلیغات محیطی در 
سطح شهر توسط اداره کل فرهنگ و 

ارشاد اسلامی تأکید کرد.
به  مهدی کلانترزاده ضمن اشاره 
شهری  تبلیغات  یکپارچه  مدیریت 
اجتماعی  و  فرهنگی  موضوعات  با 
توسط مجموعه اداره کل ارتباطات و 
امور بین الملل شهرداری قم گفت: 
اکران  و  نصب  مجوز  هرگونه  صدور 
به  منوط  صرفاً  تبلیغاتی  بنرهای 
انجام روال قانونی از جمله تأیید محتوایی و طرح های گرافیکی توسط اداره کل 

فرهنگ و ارشاد اسلامی استان می باشد.
امور بین الملل شهرداری قم بحث نظارت محتوایی  و  ارتباطات  مدیر کل 
تبلیغات شهری را از جمله دغدغه های اکران این نوع تبلیغات در سطح شهر 
دانست و گفت: طبق هماهنگی های انجام شده، روال مشخص و مدونی برای 
این امور با مشارکت دستگاه ها و نهادهای مسئول از جمله اداره کل فرهنگ و 
ارشاد اسلامی ، اداره کل تبلیغات اسلامی و شورای هیأت مذهبی استان قم 

در نظر گرفته شده است تا از بروز هرگونه مشکلی در این زمینه جلوگیری شود.
وی همچنین در خصوص برخی جو سازی های صورت گرفته و القاء نادرست 
عدم صدور مجوز برای اکران برخی تبلیغات در سطح شهر قم توسط این اداره 
کل گفت: با توجه به حساسیت ویژه ای که در اکران تبلیغات محیطی وجود 
دارد، انجام این امور می بایست با دقت و نظارت جدی انجام پذیرد و بدون انجام 
مراحل و تشریفات لازم امکان صدور مجوز نصب و اکران تبلیغات به هیچ عنوان 
وجود ندارد. کلانترزاده در ادامه با اشاره به شرایط ویژه سیاسی و اجتماعی شهر 
قم در آستانه برگزاری انتخاب مجلس شورای اسلامی افزود: فعالیت گروه ها و 
احزاب سیاسی در استان قم بسیار مهم بوده و برای جلب مشارکت اجتماعی 
در این دوره از انتخابات حائز اهمیت است، ولی فعالیت های تبلیغاتی بایستی 
در چارچوب قانون بوده و در زمان مقرر و طبق دستورالعمل های ابلاغی ستاد 
انتخابات به آن پرداخته شود. مدیر کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم 
ایجاد سازه های موقت و ایستگاه های تبلیغاتی در سطح شهر قم برای نصب و 
اکران تبلیغات نامزدهای انتخاباتی را از برنامه های شهرداری قم برای جلب 
مشارکت بیشتر مردم در انتخابات پیش رو عنوان کرد و گفت: در سازه های 
مختلف تبلیغاتی در سطح شهر قم اعم از سازه های تجاری و یا فرهنگی، به هیچ 

عنوان مجوز اکران تبلیغات نامزدهای انتخاباتی صادر نخواهد شد.
 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم :

اخراج گسترده کارگران فضای سبز 
شهر قم صحت ندارد 

 مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم تشریح کرد: نگهداری 
25 میلیون متر مربع فضای سبز شهر قم با به کارگیری 1300 نیروی ثابت 

پیمانکاری. 
پیام جوادیان با بیان اینکه حفظ و نگهداری از فضای سبز شهر قم در حال 
حاضر توسط 25 پیمان نگهداری انجام می شود اظهار کرد: این پیمانکاران با 
تعداد حدود هزار و 300 نیروی ثابت، سالانه با هزینه 600 میلیارد ریال امور 

مرتبط با حفظ و نگهداری از فضای سبز شهر قم را انجام می دهند.
جوادیان با اشاره به اقدامات قابل توجهی که در سال های اخیر در راستای 
توسعه فضای سبز در شهر صورت گرفته است گفت: شهرداری قم با افزایش ۴ 
برابری بودجه فضای سبز و تخصیص بیش از 200 میلیارد تومان در سال، نقش 

مهمی در اشتغال زایی این بخش داشته است.
پیمان های  پیمانکاران در  اینکه در سالیان گذشته برخی  به  اذعان  با  وی 
نگهداری از تعدادی کارگر فصلی خارجی در عرصه های فضای سبز استفاده 
می کردند خاطرنشان کرد: با برنامه ریزی صورت گرفته، صدور اخطار و اعمال 
موارد قانونی، در حال حاضر هیچ کارگر خارجی در عرصه های نگهداری فضای 
سبز حضور نداشته و حتی به منظور اجرای پروژه های کوتاه مدت نیز از کارگران 
سبز  فضای  و  ها  پارک  سازمان  مدیرعامل  می شود.  استفاده  بومی  و  ایرانی 
شهرداری قم عملیات نگهداری از فضای سبز شهر قم را شامل بوستان های 
شهری و جنگلی، میدان ها و رفیوژها به وسعت حدود 25 میلیون مترمربع 
دانست که به دو بازه زمانی کم کار و پرکار تقسیم می شود. وی ادامه داد: در 
فصول پرکار که حدود 8 ماه از سال می شود، با توجه به افزایش چشم گیر دفعات 
آبیاری، افزایش قابل توجه حجم نظافت بوستان ها به دلیل حضور حداکثری 
شهروندان، کاشت گسترده درختان، درختچه های و گیاهان زینتی و عملیات 
تخصصی نگهداری فضای سبز، پیمانکاران طبق نیاز فنی و مطابق با قوانین 

اداره کار و شرایط دفترچه های پیمان امکان جذب نیرو به صورت موقت دارند.
کارگران  دائمی  اشتغال  منظور  به  قم  شهردار  دستور  به  اشاره  با  جوادیان 
پیمانکاری در طول سال افزود: در فصول کم کار که با کاهش عملیات نگهداری 
و خزان درختان و حضور حداقلی شهروندان در بوستان ها از تعداد این نیروها 
کاسته می شود که باوجود این اغلب آن ها در سایر پروژه های زیربنایی فضای سبز 
نظیر، پروژه های آب رسانی، توسعه جنگل کاری، باغچه سازی معابر و … به کار 

گرفته شده و اخراج کارگران به این طریق به هیچ عنوان صحت ندارد.
وی با تاکید بر اینکه طبق ضوابط و شرایط پیمان های نگهداری)نگهداری 
به صورت حجمی( دخالت مستقیم در فرآیندهای به کارگیری و جذب نیرو از 
سوی عوامل سازمان پارک ها صحیح نیست گفت: سازمان پارک ها و فضای 
سبز شهرداری قم منحصراً وظیفه قانونی خود را که نظارت بر چگونگی حفظ و 

مراقبت از فضای سبز شهر قم است را انجام خواهد داد.
 

با اعتبار 1۰ میلیارد ریال  صورت گرفت

اجرای عملیات بهسازی پیاده روی 
خیابان 1۹ دی 

شهردار منطقه هفت قم از اجرای عملیات بهسازی پیاده روی خیابان 1۹ دی 
با اعتبار 10 میلیارد ریال خبر داد.

مجید متین فر با تاکید بر اینکه پروژه نهضت پیاده روسازی در سطح مناطق 
شهری طی سال های اخیر پیشرفت قابل توجهی داشته است، اظهار کرد: در 
همین راستا در منطقه هفت نیز که محل تردد بسیاری از زائرین در هسته مرکزی 

شهر بوده نیز اقدامات قابل توجهی انجام شده است.
و  زائرین  از  بسیاری  تردد  محل  شهر  مرکز  محدوده  اینکه  به  اذعان  با  وی 
باید بسترهای رفاه و آسایش  مسافرین و شهروندان بوده و به همین خاطر 
آنها فراهم شود، خاطرنشان کرد: به همین منظور در این سال ها بهسازی و 
مناسب سازی پیاده روهای معابر این محدوده خصوصا محدوده حرم مطهر 

حضرت معصومه)س( در دستور کار مدیریت شهری بوده است.
شهردار منطقه هفت قم با بیان اینکه یکی از پروژه های پیاده روسازی منطقه 
هفت در خیابان 1۹ دی در حال اجرا است، افزود: این پروژه در قالب بهسازی 

پیاده رو و اصلاح جداول خیابان به طول تقریبی 700 متر در حال انجام است.
وی گفت: این پروژه حدفاصل میدان جهاد تا کوچه 15 در حال انجام بوده و با 

اعتبار یک میلیارد تومان در اختیار مردم قرار می گیرد.
 

 مدیر روابط عمومی و تبلیغات آستان مقدس حضرت معصومه)س(  
اعلام کرد

برگزاری مراسم دهه بصیرت و ایام 
فاطمیه در حرم مطهر

مدیر روابط عمومی و تبلیغات آستان مقدس حضرت معصومه)س( گفت: 
مراسم دهه بصیرت و ایام فاطمیه به مدت 10 شب و در حرم مطهر بانوی کرامت 

برگزار می شود.
ایام  و  بصیرت  دهه  مراسم  داشت:  پوراظهار  بهشتی  جواد  حجت الاسلام 
فاطمیه اول از ۹ تا 18 دی ماه به مدت 10 شب و با حضور زائران و مجاوران 
حرم مطهر بانوی کرامت برگزار می شود. وی گفت: این مراسم به مناسبت ایام 
شهادت حضرت فاطمه زهرا )س( بلافاصله بعد از نماز مغرب و عشا در شبستان 
امام خمینی )ره( آستان مقدس کریمه اهل بیت )س( برپا خواهد شد. مدیر 
روابط عمومی و تبلیغات آستان مقدس حضرت معصومه )س( ادامه داد: در این 
مراسم آیت الله سعیدی و حجج اسلام ماندگاری، فرحزاد، مؤمنی، استاد توکل، 
احتشام کاشانی، حامد کاشانی، حسینی قمی و حسینی قزوینی سخنرانی 
خواهند کرد. وی ادامه داد: در رثای بانوی امامت و ولایت حضرت زهرا )س( به 
مدت 10 شب مداحان اهل بیت )ع( سلحشور، میرداماد، حیدرزاده، عباسی، 

نریمانی، مطیعی، مالکی نژاد، شالبافان و تحویلدار مرثیه خوانی می کنند.
حجت الاسلام بهشتی پور گفت: درباره تاریخ شهادت حضرت فاطمه زهرا 
)س( میان علمای شیعه، دو تاریخ مشهور و مقبول است که یکی هفتاد و پنج روز 

بعد از رحلت پیامبر )ص( و دیگری نود و پنج روز می شود.

رتبه بندی شهرهای کشور از منظر گردشگری 
معاون گردشگری وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی از رتبه بندی شهرهای کشور از منظر 
گردشگری خبر داد و گفت: در رتبه بندی و سطح بندی شهرها و استان های کشور موارد مختلفی از جمله 
میزان فعالیت مسوولان منطقه و معرفی جاذبه های گردشگری ارزیابی خواهد شد. ولی تیموری روز 
دوشنبه در بازدید از هتل کوهستان بیرجند و افتتاح فاز دوم این مجموعه افزود: گردشگری به عنوان یکی 
از فعالیت های پویای اقتصادی نقش مهمی در توسعه مناطق دارد.وی با بیان اینکه طرح رتبه بندی شهرها 
از منظر گردشگری زمینه رقابت بین استان ها را نیز فراهم خواهد کرد گفت: در زمینه معرفی جاذبه های 
گردشگری و تبلیغات نیاز به کار و تلاش بیشتر داریم.معاون وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دستی تصریح کرد: سرمایه گذاران حوزه گردشگری باید تبلیغات را نوعی سرمایه گذاری بدانند اما در این 

زمینه کم توجهی می شود و حتی برخی سرمایه گذاران تبلیغات را نوعی دور ریختن منابع می دانند.

تغییر تقویم آموزشی در شرایط فعلی قابل اجرا نیست 
سخنگوی کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس تغییر تقویم آموزشی مدارس را در شرایط فعلی غیر قابل 
اجرا دانست و گفت: برای اجرایی شدن این کار باید مولفه های زیادی همچون تغییر محتوای کتب درسی، 
تغییر زمان امتحانات، شرایط آب و هوایی تمامی استان های کشور و برنامه های متمرکز نظام آموزشی را در 
نظر گرفت.میر حمایت میرزاده در گفت وگو با ایسنا در واکنش به صحبت های اخیر وزیر آموزش و پرورش 
مبنی بر لزوم تغییر تقویم آموزشی و به جریان افتادن لایحه دولت در این باره گفت: تاکنون این موضوع 
در کمیسیون آموزش مطرح نشده است. به نظر می رسد این جنس اظهار نظرها تنها در فضای خاص 
مطرح می شود که در آن انجام کار کارشناسی دیده نمی شود. وی افزود: اگر قرار است تعطیلات زمستانی 
مدارس داشته باشیم تکلیف خانواده های شاغل به کار چه می شود. از طرف دیگر نظام آموزشی با تقویم 

فعلی چیده شده است که برای تغییر آن باید بسیاری از مولفه ها را در نظر گرفت. 

 واکنش آیت الله سیستانی به حمله آمریکا به عراق 
 آیت الله سیستانی مرجع عالیقدر عراق حمله آمریکا به مواضع حشد شعبی در عراق را محکوم کرد.به 
گزارش تابناک  و به نقل از السومریه نیوز، دفتر آیت الله سید علی سیستانی روز دوشنبه درباره حمله به 
مقر حشد شعبی در القائم واقع در غرب الأنبار بیانیه ای صادر کرد و در آن حمله آمریکا به مواضع حشد 
شعبی در القائم واقع در غرب عراق را محکوم کرد.در این بیانیه آمده است که دستگاه های رسمی عراق 
باید به حملات آمریکا واکنش نشان داده و اقدامات لازم برای جلوگیری از این حملات را اتخاذ کنند. 
 شامگاه یکشنبه هشتم دی، مواضع »گردان های حزب الله« عراق وابسته به حشد شعبی در شهر مرزی 

القائم استان الانبار )غرب عراق( هدف حملات هوایی آمریکا قرار گرفت.

عجیب نیست اگر رئیس جمهور بعدی پوپولیست باشد 
محمد مهاجری، فعال رسانه ای اصولگرا گفت: اگر قرار باشد مجلس آتی در دست تندرو ها باشد، قطعا 
نهاد های دیگر این حق را برای خود قائل خواهند بود که مجلس را دور بزنند. در دورانی که مشکلات 
اقتصادی گسترش پیدا می کند، زمینه برای پذیرش و تحقق شعار های پوپولیستی فراهم تر خواهد بود؛ 
بنابراین اصلا جای تعجب نخواهد بود که رئیس جمهور بعدی با شعار پوپولیستی بر سر کار بیاید. از 
اصلاح طلبانی که تحت هر شرایطی فکر می کنند باید به دولت فحش بدهند، عصبانی می شوم. باید تا 

پایان راه پای دولت روحانی بایستند. 

رکورد بورس شکسته شد 
روند صعودی در بازار بورس دیروز هم مانند اکثر روزهای گذشته ادامه داشت؛ به طوریکه شاخص کل 
بازار در پایان معاملات دیروز با 5817 واحد رشد به رقم 375 هزار و 5۴7 واحد رسید که رقمی بی سابقه 
برای بورس است.به گزارش ایسنا، علاوه بر شاخص کل، شاخص کل با معیار هم وزن نیز رشدی 218۹ 
واحد را نشان می دهد. بر این اساس این شاخص نیز رقم 120 هزار و 35۹ واحد را ثبت کرد.معامله گران 
بورس دیروز 6۴۴ هزار معامله به ارزش 2۹ هزار و 871 میلیارد تومان انجام دادند که نسبت به روز یکشنبه 

کاهش داشت.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری

eimannews@yahoo.comwww.emandaily.ir

پیامبر اکرم )ص( :
صاحب امتیاز و مدیرمسئول: حیدر ضیغمی

قائم مقام مدیرمسئول و سردبیر: حسین عبداللهی
مدیرتحریریه:  روح اله کرمانی جمکرانی

طراح و صفحه آرا:محسن عبداللهی
عضو انجمن مدیران روزنامه های غیر دولتی، آئین نامه اخلاق حرفه ای، قابل مشاهده در سایت

تلفن: 32903209 - 32906160 صندوق پستی: 37185/4495 
نشانی:قم- بلوارشهید صدوقی،کوچه 21ممیزیک پلاک 47

اذان صبح: 5/44 طلوع آفتاب: 07/12 اذان ظهر:12/08 اذان مغرب: 17/24

ب(
زتا

رو
ی3)

هر
مش

پ ه
چا

02
1-

44
54

50
76

تر
گس

شر 
ع:  ن

وزی
ت

رحمت خدا بر آن کس که زبانش را 
نگه بدارد و زمانش را بشناسد و راه و 

روش درست را بپیمايد .

سه شنبه - دهم دی ماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4952

همزمان با یوم الله ۹ دی در مدرسه فیضیه برگزارشد

اجتماع بزرگ طلاب و مردم انقلابی قم 

الفردوس : ج 2 ص 261 ح 3215

رئیس بیمارستان حضرت معصومه)س( قم :

مسمومیتی در بیمارستان حضرت معصومه)س( رخ 
نداده است

رئیس بیمارستان حضرت معصومه)س( قم گفت: پس از بررسی های صورت گرفته در خصوص 
استشمام بویی در بیمارستان حضرت معصومه)س(، هیچ مسمومیتی رخ نداده است.

به گزارش روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، دکتر اسحاق حسینی در خصوص وجود بویی 
در بیمارستان حضرت معصومه)س( گفت: یکشنبه شب گذشته اسشمام بویی در یکی از بخش های 
بیمارستان به وجود آمد که بلافاصله تخلیه بیماران به محل امن و با مشایعت کادر درمانی انجام شد و 
پس از مدت کوتاهی به اتمام رسید. وی بیان داشت: عوامل نیروی انتظامی، حراست دانشگاه، اداره 
گاز، آتش نشانی، مسئولان بیمارستان و دانشگاه و.... در محل حاضر و اقدام به بررسی های لازم 
کردند و هیچ مشکلی از تجهیزات و تاسیسات بیمارستان مشخص نشد. دکتر اسحاق حسینی گفت: 
همچنین هیچ گونه مسمومیتی در بیمارستان رخ نداد و بعد از اتمام بو، بخش به حالت عادی بازگشت 

و اقدام به خدمات رسانی کرد.
 

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری اعلام کرد
جزییات  آتش سوزی درانبار بیمارستان علی ابن ابیطالب )ع( 

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری با اشاره به آتش سوزی جزیی بیمارستان 
حضرت علی ابن ابیطالب )ع( گفت: این حادثه در یکی از انبار های این بیمارستان در کوتاه ترین زمان 

مهار شد. 
پشت بام  در  انباری  این   : اظهارداشت  سوزی  آتش  این  جزییات  درخصوص  جعفری:  عباس 
بیمارستان حضرت علی بن ابیطالب )ع( وجود دارد که محل جمع آوری وسایل مستعمل است و 
ضایعات آن به مرورزمان به بیرون از این مرکز درمانی منتقل می شود. مدیرعامل سازمان آتش نشانی و 
خدمات ایمنی شهرداری قم عنوان کرد: نیرو های آتش نشانی قم با مهار کامل آتش در حال تخلیه این 
مرکز درمانی بوده و خطر به صورت کامل رفع شده است. جعفری اضافه کرد: این انباری حوالی ظهر 
دیروز طعمه حریق شد که نیرو های آتش نشانی قم سریعا آتش را اطفا کرده و مانع از گسترش آن به 
قسمت های دیگر بیمارستان شدند. جعفری یادآورشد: این آتش سوزی فقط در انباری این بیمارستان 

اتفاق افتاده و هیچ مصدومی نداشته است. شهردارقم با انتقاد از عملکرد دستگاه های خدمات رسان استان در تامین زیرساخت های 
برای جذب سرمایه گذار  به تلاش  توجه  با  این شهر گفت:  اعظم)ص(  پیامبر  بلوار 

درحاشیه این بلوار،تامین زیرساخت های آن بسیار ضروری است. 
سیدمرتضی سقائیان نژاد، روز دوشنبه در یکصد و بیست و پنجمین جلسه رسمی و 
علنی شورای اسلامی شهرقم در ساختمان شهید باکری این شورا، افزود:  بلوار پیامبر 
اعظم)ص( درمحدوده شهری واقع است و از نظر قانونی، سازمان های خدمات رسان، 
موظف هستند درچارچوب وظایف خود نسبت به تامین زیرساخت های این بلوار اقدام 

کنند.
بلوار پیامبر اعظم)ص( از حرم حضرت فاطمه معصومه )س( آغاز و تا مسجد مقدس 
جمکران ادامه می یابد. طراحی بلوار بر اساس یک مسیر کاملًا مستقیم به طول هفت 
کیلومتر و عرض 300 متر، دربرگیرنده خیابان های منشعب به بلوار به صورت تقاطع های 

غیر هم سطح می باشد.
وی گفت: شهرداری تعامل های بسیار خوبی با سازمان های خدمت رسان در استان 

دارد ولی متاسفانه تاکنون این تعامل یک طرفه بوده است.
وی اظهار داشت:  مدیریت شهری قم، 150 میلیارد ریال از حق شهرداری درمنطقه 
پردیسان به منظور ارتقای زیرساختهای آب و فاضلاب و افزایش رفاه مردم این منطقه 

گذشت ولی درمقابل آبفا به هیچ یک از تعهدات خود درقبال شهرداری عمل نکرده است.
سقائیان نژاد افزود: شهرداری قم، به جای تصویب قطعات 100 متری، کل منطقه 2 و 
6 پردیسان را در اختیار سازمان آب و فاضلاب شهری قرار داد که این اوج تعامل شهرداری 

با این سازمان است.
شهرداری به دنبال تقابل با دستگاه های خدمات رسان نیست 

وی با تاکید بر اینکه شهرداری به دنبال تقابل با دستگاه های خدمات رسان قم نیست 
ولی اگر آنها به تعهدات خود درقبال شهرداری عمل نکنند، تعامل میان 2 طرف مخدوش 
می شود، گفت: از استاندار و معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری درخواست 
داریم با ورود به این موضوع اجازه ندهند که مسایل جزیی تعاملات شهرداری در سطح 

استان را دچار خدشه کند.
رییس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر قم، نیز در این جلسه با اشاره 
به اخذ مجوز قرارداد با موضوع مشارکت در احداث مجتمع تجاری مسکونی دربخشی 
از عرصه بلوک sw18 بلوار پیامبر اعظم)ص( گفت: این مجموعه در زمینی به مساحت 

۹17 مترمربع با 6 طبقه و 6 هزار و 332 متر مربع زیربنا احداث می شود.
مجید اخوان با بیان اینکه سهم شهرداری در این طرح 3۹ درصد و سهم سرمایه گذار 
61 درصد است گفت: آورده شهرداری 1۴۴ میلیارد ریال است که این سهم ناشی از 

زمین، عوارض و مجوزات و آورده شریک نیز 225 میلیارد ریال می باشد.
وی اظهار داشت: این طرح در هیات عالی سرمایه گذاری استان تصویب و قرار است 

در27 ماه تکمیل و به بهره برداری برسد.
رییس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر قم، ضعف زیرساخت های بلوار 
پیامبر اعظم)ص( را جدی دانست و گفت: دستگاه های خدمات رسان استان به بهانه 
عدم تونل مشترک شهری تکالیف خود را در حوزه تقویت زیرساخت های بلوار پیامبر 

اعظم)ص( انجام نمی دهند.
اخوان ادامه داد: تعامل شهرداری با مجموعه های آب و برق بسیار نزدیک و در تمام 
طرح های مورد نیاز این شرکت ها ،مدیریت شهری همکاری لازم را داشته است ولی این 
تعامل تاکنون یک طرفه بودهاست و آنها درطرح های اولویت دار شهرداری همکاری لازم 

را انجام نداده اند.
توسط  اعظم)ص(  پیامبر  بلوار  های  زیرساخت  تکمیل  برای  اراده ای  گفت:  وی 
دستگاه های مرتبط وجود ندارد که باید از ابزارهای قانونی در این زمینه اقدام لازم را انجام 

داد.
رییس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم نیز در این جلسه با 
اشاره به ضعف زیرساخت های بلوار پیامبر اعظم)ص( گفت: مدیریت شهری قم با نگرانی 

جدی دررابطه با زیرساخت های  اساسی این بلوار مواجه است.
محسن محرری ادامه داد: با وجود پیگیری های بسیار، دستگاه های ذیربط به بویژه 
سازمان برق و آب برای تامین این زیرساخت ها اقدام لازم را انجام نداده اند که این موضوع 

جذب سرمایه گذار رادر حاشیه این بلوار مهم را با مشکل مواجه می کند.

شهردار قم تاکید  کرد
 ضرورت تامین زیرساخت های بلوار پیامبر اعظم)ص(

طرح:محمدعلی رجبی

شما کماکان تاج سر مايی!!! 
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